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قائم مقام ســابق وزارت صنعــت، معدن و تجارت با 
اشاره به اینکه کاملا واضح بود که در آستانه سال جدید 
و روزهای پایانی ســال تقاضای ارز افزایش می یابد و به 
واســطه آن نیز نرخ ارز دچار نوسان می شود، گفت: این 
شــرایط در نهایت موقتی خواهد بود و قیمت ها کم کم 

کاهشی می شود.
محمدصادق مفتح؛ قائم مقام ســابق وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با اشــاره به اینکــه در بازار ارز نیازهای 
واقعی مانند ارز مســافرتی، دانشجویی، درمانی و دیگر 
موارد وجــود دارد، اما نیازهای غیرواقعی نیز وجود دارد 
که ناشــی از واردات قاچاق و یا تورم و افزایش انتظارات 
تورمی است، گفت: اگر دولت ابزاری را برای پاسخگویی 
به این نیازهــای واقعی ایجاد کند، بخشــی از بازار که 
همیشه از آشفته بازارها استفاده می کند و بازار را عمدا بر 
هم می زنند تا سو استفاده کنند، فرصت اینگونه اقدامات 
را نخواهند داشــت. اگر دولت در این ابزار و سیستم، به 
نیازهای واقعی به صورت شفاف و روشن و قابل مدیریت، 
نظارت و کنترل، پاســخ دهد، قطعا فضای آرامش بازار 
ارز حفظ خواهد شد و نوســانات آن تکرار نخواهد شد. 
وی با تاکید بر اینکه کاملا واضح بود که در آستانه سال 
جدید و روزهای پایانی سال تقاضای ارز افزایش می یابد 
و به واســطه آن نیز نرخ ارز دچار نوسان می شود که در 
نهایــت موقتی خواهد بود و قیمت ها کم کم کاهشــی 
می شــود، افزود: در طول یکسال گذشته دامنه نوسانات 

به شدت کم بود و دیگر شاهد نرخ های هیجانی در بازار 
ارز نبوده ایم که البته بازار ارز به طور موقت و کوتاه دچار 
نوســاناتی  شد که ناشــی از تحولات امنیتی- سیاستی 
منطقه و همچنین تقاضای پایان سال بود. این امر نشان 
می دهد که نیازهای مردم به رســمیت شناخته شده و 
بانک مرکزی این هنر را داشــته تا ابزاری را ایجاد کند 
که نیازهای ارزی را از یکدیگر تفکیک کند و در مسیری 
مطمئن و قابل رصد و قابل راستی آزمایی به آن ها پاسخ 

دهد.
*عملکرد بانک مرکزی در مدیریت ارز مناسب بود

مفتح با بیان اینکه ابزارهایی مثل تعزیرات همان طور 
که در گذشته مشاهده شد، تاثیرات مقطعی و کوتاه مدت 
دارند، گفت: این دســت اقدامــات باید در کنار کارهای 
زیربنایی و ساختاری در اقتصاد کلان باشد، زیرا با ایجاد 
آرامــش در بازارها، فضا برای تخلف نیز کم می شــود و 

مقابله با آن تخلف های اندک نیز ساده تر خواهد بود.
مفتح با اشاره به اینکه ایجاد مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران در مدیریت بازار ارز موثر بوده است، گفت: در مرکز 
مبادله با توســعه ابزارهایی مثل سوآپ و سلف نگرانی 
از فعال اقتصادی گرفته می شــود. فعال اقتصادی وقتی 
مطمئن باشد که نیاز ارزی که دارد برآورده خواهد شد، 
هیچــگاه برخوردهای هیجانی نمی کنــد و این موضوع 
در هر بازاری قابل مشــاهده است. وقتی بین متقاضی 
واقعی و عرضه کننده ارتباط منطقی برقرار شود، نیازهای 

غیرضروری و مفسده ساز و نیازهای کاذب جدا می شود 
و در نبود تقاضای کاذب هیجان بازار کم می شود. یعنی 
اگر نیازها از نهادهای قانونی بتواند تامین شود دیگر افراد 

سواستفاده گر نیز به وجود نمی آیند.
*آزادسازی منابع ارزی آرامش بازار ارز را حفظ 

می کند
وی با اشاره به آزادســازی وجوه ارزی مسدود شده 
ایران بــا اقدامات بانــک مرکزی در دولت ســیزدهم، 
اظهار کرد: آزادســازی منابع می تواند تامین تقاضای ارز 
را آسان تر کند. اینجا دیپلماســی وزارت خارجه، بانک 
مرکزی و کلیت دولت را می طلبد که خداروشکر در این 
دوره اقدامات بسیار خوبی انجام شده محدودیت کم شده 
و منابع در اختیار بانک مرکزی قرار گرفته. آزادســازی 
منابع و وفور ارز در کشــور موجب حفظ آرامش بازار ارز 
شــده و در آینده نتایج آن در اقتصاد خرد نیز مشخص 

می شود و برای مردم ملموس تر خواهد بود.
قائم مقام ســابق وزارت صمت در ادامه اظهار کرد: در 
سال های گذشته ما از همین دیپلماسی فعال غافل بودیم و 
فقط تمرکزمان روی حفظ رابطه با غرب بود، ولی در دولت 
سیزدهم با تغییر اولویت ها و استفاده از ظرفیت کشورهای 
دوست و همسایه می توان بسیاری از مسائل را برطرف کرد. 
چنین اقداماتی از سوی بانک مرکزی نیز انجام شده است. 
این اقدامات نشان داد مجبور نیستیم حتما با آمریکا مذاکره 

کنیم تا نتیجه را در سفره مردم ببینیم. 

رئیس پلیس فتای تهران بزرگ از انهدام باند 
۴ نفره کلاهبرداری اسکیمر در پایتخت خبر داد 
و گفــت: کلاهبرداران از این طریــق ۵ میلیارد 

تومان کلاهبرداری کرده بودند.
ســرهنگ داوود معظمــی گــودرزی درباره 
دســتگیری اعضای باند کلاهبــرداری به روش 
اســکیمر گفت: در ایام نزدیک بــه عید نوروز با 
کلاهبرداری های  نــوروزی  خریدهــای  افزایش 
اســکمیر یا کپی کردن کارت بانکی نیز افزایش 
پیدا می کند. در ایــن روش کلاهبرداری،  افراد 
سودجو به صورت های مختلف اقدام به به دست 
آوردن کارت هــای بانکی و پرســیدن رمز کرده، 
سپس با کپی کردن کارت یا عکس گرفتن از آن 
می توانند با داشــتن رمز کارت، اقدام به برداشت 

از حساب بانکی افراد کنند.
رئیــس پلیس فتــای پایتخت ادامــه داد: با 
اقدامات شــبانه روزی همکاران ما، چهار نفر که 
با تشکیل یک باند اقدام به کلاهبرداری به روش 
اســکیمر کرده بودند، دســتگیر شدند. محدوده 
فعالیــت این گروه در بازار تهران بود و در نواحی 
مختلف و شــلوغی که دست فروشــان فعالیت 

داشــتند، حضور داشتند. همچنین در یک پمپ 
بنزین نیز اقدام به کلاهبرداری کرده بودند.

معظمی گــودرزی گفت: در این محل ها افراد 
مجبور هســتند کارت بانکی خــود را به دیگران 
بدهند یا برای خرید از دســت فروشان دست به 
این کار می زنند و ایــن افراد نیز از این وضعیت 

سوءاستفاده کرده بودند. 
وی افــزود: در یکی از موارد، این گروه در یک 
پمپ بنزین اقدام به کپی کردن کارت های بانکی 
کرده بودند. روش آنان به این صورت بود که یک 
نفر کارت بانکی را از صاحب کارت گرفته تا مبلغ 
بنزین را کارت بکشد و به همین بهانه نیز رمز را 
از او پرســیده بود. سپس نفر بعدی اقدام به کپی 
گرفتن از کارت بانکی با روش اســکیمر  کرده و 
با اطلاعات کارت اقدام به کلاهبرداری و برداشت 
از حســاب کرده بودند. این افــراد با پرت کردن 
حواس صاحب کارت، می توانســتند به راحتی از 

کارت کپی یا عکس بگیرند.
رئیس پلیس فتای تهــران بزرگ اضافه کرد: 
با بررســی انجام شــده از تراکنش کلاهبرداران 
مشــخص شــد که این افراد با کارت های بانکی 

مــردم اقدام بــه خرید انواع وســایل اعم از پلی 
استیشــن، آجیل، فــرش، میوه، طــلا و... کرده 
بودند. خریــد ۱۰۰ میلیون تومــان آجیل، ۵۰ 
میلیون تومان پســته ۲۸ میلیون تومان میوه و... 

از جمله اقدامات این افراد بود.
معظمــی گودرزی بــا بیان اینکــه این افراد 
در مجموع ۵ میلیارد تومــان به همین روش از 
مالباختگان ســرقت کرده بودند، گفت: در میان 
مالباختگان افرادی هســتند که از حســاب آنان 
مبالغی نظیر ۱۱۰، ۵۸،۱۰۰،۸۰،۹۰،۱۷۰،۴۳،۵۰ 

و ۱۱۰ میلیون تومان سرقت شده است.
رئیــس پلیس فتــای پایتخت با بیــان اینکه 
برای اعضای این باند پرونده ای تشــکیل شده و 
آنان به همراه پرونده متشــکله به دادسرا معرفی 
شــدند. گفت: تحقیقات تکمیلی در این خصوص 

همچنان ادامه دارد.
وی همچنین در پایان به مردم هشدار داد که 
تا حد امکان کارت خود را در اختیار فروشــنده 
قرار ندهند و در صورت اجبار، رمز را خودشــان 
شــخصا وارد کنند یا ســریعا پس از خرید، رمز 

کارت خود را تغییر دهند.

رئیــس پلیس راه کشــور با بیان اینکــه ۲۲ درصد 
کشته شدگان ما در تصادفات بین ۲۰ تا ۳۰ سال دارند، 
گفــت: همچنین بیــش از ۶۵ درصد کشــته های ما از 
کسانی هستند که بین ۲۰ تا ۶۰ سال دارند و در سنین 
کار هستند که کشته شدن آنها صدمات جبران ناپذیری 

دارد. 
ســردار حســن مومنی در مراسم سراســری آغاز 
اجرایی پویش »چشــم به راهیم« با بیان اینکه در سالی 
که گذشت، ۱۴ نفر از همکاران سازمان راهداری در راه 
خدمت به مردم جان خود را از دســت دادند، گفت: ما 
برای کنترل تصادفات از دو روش اقدامات سلبی و ایجابی 
عمل می کنیم و اقدامات ایجابی شــامل فرهنگ سازی 
می شــود. بیش از ۸۰ درصد تصادفات در اثر ســرعت 
غیرمجاز، ســبقت غیرمجاز، عدم توجه به جلو و عموما 
به دلیل استفاده از تلفن همراه و خستگی و خواب آلودگی 
اســت؛ این عوامل همه مربوط به راننده اســت و اگر به 
این عوامل توجه کنیم، می توانیم ۸۰ درصد ســوانح را 

کاهش دهیم. 
وی  ادامه داد: به نسبت آزادراه هایی که در کشور داریم 
که ایمنی زیادی دارند، تعداد فوتی هایمان هم زیاد است 
و این از سرعت، خستگی و خواب آلودگی ناشی می شود 
که در دو ســال گذشته هم افزایش داشته است. در این 
خصوص درخواست داریم هموطنان برنامه ریزی هایشان 
را فشرده انجام ندهند، برای اینکه زمان از دست رفته را 

جبران کند، زیرا این موضوع منجر به ســانحه می شود. 
در  آن صورت برای ۱۴۰۳ روزنه خوبی خواهیم داشت و 

می توانیم به کاهش تصادفات امیدوار باشیم.
رئیس پلیس راه کشــور اظهار کرد: در نوروز ۱۴۰۲، 
تعداد ۱۲۱۷ نفر از هموطنان جان خود را از دست دادند 
که آمار بالایی نســبت به سال های گذشته بود، آمار ۱۱ 
ماهه امســال هم حاکی از آن است که بیش از ۱۸ هزار 
و ۵۰۰ نفر جان خود را از دســت دادند. همچنین آمار 
کشته شدگان در تصادفات در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال 
۱۳۹۹، ۱۲ درصد افزایش داشته، در سال ۱۴۰۱ نسبت 
به ســال ۱۴۰۰، ۱۸ درصد افزایش داشته و این افزایش 
در سال ۱۴۰۲ تا کنون به ۳.۴ درصد رسیده است که باز 

هم باید کاهش یابد. 
* مرگ ۱۱۰ تــن در تصادفات 3 روز اول طرح 

نوروز ۱۴۰3
مومنی با بیان اینکه در ســه روز گذشــته ۱۱۰ نفر 
جان خود را از دســت دادند، گفت: با توجه به ارتباطات 
با ســازمان راهداری، تعاملات خوبی داریم و تمرکزمان 
را بر ۳۰ کیلومتری شــهرها را افزایش دادیم. زیرا تراکم 
جمعیت در این مناطق بیشتر است و احتمال رانندگی 
با حالت خواب آلودگی برای رسیدن به مقصد هم بیشتر 
است. از  این رو در ایام نوروز بر ۳۰ کیلومتری شهرهای 

تمرکز کردیم تا حوادث را کم کنیم. 
وی با اشــاره به اقدامات سلبی از سوی پلیس راه نیز 

اظهار کرد: باید با رانندگان خاطی برخورد جدی شــود. 
البته بیش از ۹۰ درصد رانندگان قانون مند هســتند و 
تخلف حادثه ســاز انجام نمی دهند، اما برخی هســتند 
که می خواهند تخلف خــود را تحمیل کنند که باید با 
آنها برخورد شــود؛ زیرا حتی یک اشــتباه هم می تواند 
به آخرین اشــتباه تبدیل شود. به همین دلیل در نوروز 
۱۴۰۳ با کســانی که تخلف حادثه ســاز دارند، برخورد 

خواهیم کرد. 
رئیس پلیس راه کشور خاطرنشان کرد: واقعیت کشور 
ما این اســت که نرخ جرایم رانندگی بازدارنده نیست، 
کسی که تخلف می کند، باید تاوان سنگینی دهد چون 
جان خودش و دیگران را به خطر می اندازد. درخواســت 
ما این اســت که این موضوع مــورد پیگیری قرار گیرد، 
زیرا جریمه سبد خانوار نیست که اگر افزایش پیدا کند، 
در معیشــت مردم اثر بگذارد، بلکه تصادفات را کاهش 

می دهد. 
مومنــی ادامــه داد: مــا در کشــور بــا پدیــده 
جوان مرگی روبه رو هســتیم. ۲۲ درصد کشته شدگان ما 
در تصادفــات بین ۲۰ تا ۳۰ ســال دارنــد، بیش از ۶۵ 
درصد کشــته های ما از کسانی هســتند که بین ۲۰ تا 
۶۰ ســال دارند و در سنین کار هستند که کشته شدن 
آنها صدمات جبران ناپذیر دارد. از نظر اقتصادی هم هفت 
درصد درصد تولید ناخالص ملی، هزینه تصادفات است 
و تبعات اجتماعی پنهانی دارد که قابل محاسبه نیست. 

معاون نظارت بانک مرکــزی از اتمام حجت این 
بانک با مدیران شــش بانک متخلف در زمینه نقض 
نرخ ســود ســپرده های بانکی مصوب شورای پول و 

اعتبار خبر داد.
به گزارش ســرزمین پویا ؛ معــاون نظارت  بانک 
مرکزی پیرو اخطار بانک مرکزی در سوم اسفند ماه 
ســال جاری خطاب به بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی در خصوص لزوم رعایت دقیق نرخ ســود 
سپرده ها وفق مصوبه شــورای پول و اعتبار، تصریح 
کرد: با توجه به نتایج بازرســی های انجام شــده در 
شبکه بانکی کشــور، مشخص شد همچنان ۶ بانک، 
بیشــترین تخلفات را در زمینه رعایت نرخ های سود 

سپرده ها داشته اند. 
محمدپــور افــزود:  بر این اســاس و وفــق مفاد 
مصوبه شــورای پول و اعتبار درخصــوص نرخ های 
سود تسهیلات و سود علی الحساب انواع سپرده های 
ســرمایه گذاری مدت دار موضوع بخشــنامه شماره 
۲۸۰۳۷۳ /۰۱ مورخ ۱۰ /۱۱ /۱۴۰۱ که طی آن مقرر 
شده بود؛ در صورت عدم رعایت نرخ های سود ابلاغی، 
علاوه بر اتخاذ اقدامات نظارتی مقتضی از جمله ارجاع 
خــارج از نوبت و به قید تســریع موضــوع به هیات 

انتظامــی بانک ها، صلاحیت حرفــه ای مدیرعامل و 
تمامی اعضای هیات مدیره بانک و یا موسسه اعتباری 
غیربانکی مربوطه در کمیســیون احراز و لغو تاییدیه 
صلاحیت حرفه ای مدیران موسســات اعتباری بانک 
مرکزی برای اتخاذ تصمیم در خصوص تداوم تصدی 
سمت مدیریتی آن ها مورد بررسی قرار خواهد گرفت.

وی افزود: گزارش مدیریت کل نظارت بر بانک ها 
و موسسات اعتباری بانک مرکزی در خصوص نقض 
نرخ های ســود ســپرده ها در ۶ بانک، در جلســات 
کمیســیون احراز و لغو تاییدیــه صلاحیت حرفه ای 
مدیران موسســات اعتباری با حضــور مدیران عامل 
و عضو هیأت مدیره ذی ربط بررســی شد که پس از 
بحث و بررسی و اســتماع توضیحات ایشان و تذکر 
جدی و اتمام حجت با ایشان،  تصمیماتی اتخاذ شد. 
معاون نظارت بانک مرکزی خاطرنشان کرد: بانک های 
مورد بررسی موظف شدند موارد عدم رعایت نرخ سود 
و نرخ شکســت سپرده ها و ســایر ضوابط مطروح در 
بخشنامه شماره ۲۰۸۳۷۳ /۰۱ مورخ ۱۰ /۱۱ /۱۴۰۱ 
را ظــرف دو هفته اصلاح و نتیجه رفع تخلفات مزبور 
را به همراه مستندات در فاصله زمانی مذکور به بانک 

مرکزی ارسال کنند.

وی گفت: همچنین بانک های مورد بررسی موظف 
شــدند اقدامات اصلاحــی لازم در خصوص ضوابط 
انتشار گواهی ســپرده سرمایه گذاری خاص موضوع 
نامــه ۲۷۶۱۸۰ /۰۲ مــورخ ۱۰ /۱۱ /۱۴۰۲ را طی دو 
هفته انجام و نتیجه را به همراه مســتندات در فاصله 

زمانی مذکور به بانک مرکزی ارسال کنند.
محمد پور افزود: بانک های مورد بررســی موظف 
شدند ساز و کار مناسب برای ارتقای نظامات کنترل 
داخلــی به منظور پیشــگیری از وقــوع تخلفات در 
بانک های مذکور تعبیــه نمایند و نتیجه را طی یک 
ماه آینده از تاریخ این صورتجلســه به بانک مرکزی 
اعلام کنند. وی گفت: بانک های مورد بررسی موظف 
شدند اقدام لازم جهت انجام بازرسی های موردنیاز در 
خصوص رعایت مفاد بخشــنامه های بانک مرکزی با 
موضوع رعایت نرخ سود ســپرده ها را اتخاذ نموده و 
نتیجه پس از تأیید در هیأت مدیره  آن بانک ها برای 

بانک مرکزی ارسال شود.
معــاون نظارت بانــک مرکــزی در خاتمه تاکید 
کرد: در صــورت عدم اقدام مؤثر به شــرح فوق، در 
خصوص تمدید صلاحیت حرفه ای اعضاء هیات مدیره 

بانک های مذکور تصمیم گیری خواهد شد.

آزادسازی منابع ارزی آرامش بازار ارز را حفظ می کند

کلاهبرداری ۵ میلیاردی با کپی کارت  بانکی در پمپ بنزین و بساط دستفروشی

رئیس پلیس راه کشور: نرخ جرائم رانندگی در کشورمان بازدارنده نیست

اتمام حجت بانک مرکزی با ۶ بانک متخلف در سود بانکی

رئیس کل بانک مرکزی خبر داد؛

برنامه ریزی برای 
 کاهش تورم
 در کانال ۲۰ درصد

وزیر آموزش و پرورش:

 آثار منفی 
»کنکور« سال ها 
باقی خواهد ماند

الکترونیکی



سخنگوی هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران خبر داد؛

عرضه ۶۰۰۰۰ صندلی »هما« برای سفرهای نوروزی ۱۴۰۳
هواپیمایی جمهوری  ســخنگوی 
اســلامی ایران »هما« گفــت: برای 
سفرهای نوروزی ۱۴۰۳، بیش از ۶۰ 
هزار صندلی در مســیرهای مختلف 
پیش بینی شده بود که از زمان عرضه 
آن تاکنون، حجم زیادی از بلیت های 
پروازهــای نوروزی به فــروش رفته 

است.
حسام قربانعلی با اشاره به تمهیدات 
هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران 
»هما« برای سفرهای نوروزی ۱۴۰۳ 
اظهار کرد: در این ایام »هما« با پرواز 
در بیــش از ۳۰ مســیر داخلی پرواز 
به مســافران خدمات  ارائه می کند و 
درصدد هستیم در مسیرهای پرتقاضا، 

پروازهای فوق العاده نیز برقرار کنیم.
وی افــزود: برای طرح ســفرهای 
نــوروزی ۱۴۰۳، بیــش از ۶۰ هزار 
صندلــی در مســیرهای مختلــف 
پیش بینی شده بود که از زمان شروع 
عرضه آن تا کنــون، حجم زیادی از 
بلیت های پروازهای نوروزی به فروش 
رفته است، البته بخشی از بلیت ها در 
و   www.iranair.com ســایت 
کانال های رسمی فروش عرضه شده 
است که هموطنان می توانند از طریق 

آن خریداری نمایند.
*برقراری پروازهای فوق العاده

هواپیمایی جمهوری  ســخنگوی 
اسلامی ایران »هما« درباره برقراری 
پروازهای فوق العاده دراین ایام گفت: 
با توجه به حجم تقاضای سفر هوایی 
برای برقراری پروازهــای فوق العاده، 
درصدد هســتیم برای مسیرهای پر 
تقاضــا پروازهای فوق العــاده برقرار 

کنیم.
وی افــزود: بلیــت ایــن پروازها 
از طریق ســایت »هما« به نشــانی  
دفاتــر   ،www.iranair.com
فــروش »همــا« و دفاتــر خدمات 
مسافرتی عرضه خواهد شد. همچنین 
زمان عرضه بلیت از طریق کانال های 
رســمی به اطلاع هموطنان خواهد 

رسید.
*بلیت پروازهای »هما« با نرخ 

مصوب به فروش می رسد
قربانعلــی درباره قیمــت فروش 
بلیت های »همــا« در این ایام اظهار 
داشت: قیمت بلیت پروازهای داخلی 
هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران 
برای ایام نوروز براساس مصوبه ستاد 
تنظیم بازار و تحت نطارت ســازمان 

هواپیمایی کشوری عرضه می شود.
در  عالیات  عتبات  *پروازهای 
افزایش خواهد  نیــز  نوروز  ایام 

داشت
این مقام مســئول در هواپیمایی 
جمهوری اســلامی ایــران در مورد 
پروازهای عتبات عالیات این شرکت 
گفت: در ایام نوروز هما علاوه بر انجام 
پروازهای برنامه ای تهران به نجف و 
بالعکس که در روزهای یکشنبه، سه 
شنبه، پنج شــنبه و جمعه هر هفته 
انجام می شــود، با توجه به تقاضای 
مشــتاقان حســینی برای حضور در 
لازم  برنامه ریــزی  متبرکــه،  اماکن 
برای افزایش ظرفیت صندلی در این 
مسیر صورت گرفته است و هموطنان 
می توانند بلیت مسیر تهران به نجف 
اشــرف و بالعکس را از طریق دفاتر 
www.  فروش »هما« و وب سایت

iranair.com خریدار کنند 
وی یاد آور شد با توجه به افزایش 
تقاضای نوروزی در این مسیر، مجددا 
پروازهای فوق العاده در قالب ۸ پرواز 
رفت وبرگشــت دیگر نیز در مســیر 
تهــران به نجــف و بالعکــس اضافه 

خواهد شد.

*پروازهای مقاصد بین المللی 
»هما« 

قربانعلی در مورد ســایر پروازهای 
بین المللــی برای ایام نوروز گفت: ما 
در تعدادی از مسیرهای بین المللی 
پرتقاضا در ایام عید  افزایش فرکانس 

پروازی خواهیم داشت که این امر نیز 
اطلاع رسانی خواهد شد.

وی دربــاره انجام ســایر پروازها 
گفت:تمامی پروازهای بین المللی هما 
طبق برنامه پروازی انجام خواهد شد.

*هواپیماهای مورد استفاده در 

پروازهای نوروز
قربانعلی در خصوص ناوگان مورد 
اســتفاده در پروازی نوروزی تصریح 
انجام پروازهای تعطیلات  برای  کرد: 
نــوروز از هواپیماهای مدرن  ایرباس 

استفاده خواهد شد.

میوه  فروشندگان  اتحادیه  رئیس 
و ســبزی تهران با اشــاره به اینکه 
نظارت و بازرسی بر مغازه های میوه 
فروشی در سطح شهر از ۱۵ اسفند 
شروع شــده و تا ۱۵ فروردین ادامه 
دارد گفت که مازاد مصرف میوه، دپو 
شده، فراوانی بار داریم و بازار رقابتی 

خواهد بود.
اسدالله کارگر در نشست خبری با 
بیان اینکه با توجه به شرایط ابتدای 
ســال کمبودی در میوه و صیفی تا 
پایان ســال نداریم، گفــت: یکی از 
مشــکلات صنف ما پرداخت مالیات 
اســت. مالیات نباید از اصل درآمد 
باشد بلکه باید از درآمد  فرعی اخذ 
شود. در واقع مالیات اخذ شده باید از 

سود باشد نه از اصل تراکنش.
غرفه های شــهرداری  افزود:  وی 
یک درصد مالیات می دهند، ولی چرا 
صنف میوه فروشــی باید ۱۴درصد 
مالیات دهد؟ فــرق ما با آنها در چه 

چیزی است؟
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه 
و سبزی تهران در ادامه گفت: یکی 
دیگر از مشــکلات صنــف ما عدم 
همکاری بارفروشــان اســت. ۴۰تا 
۴۵ درصــد فروشــندگان میوه در 
میــدان مرکزی فاکتور مشــخصی 
به خریداران عمده نمی دهند زیرا 
به قیمت نمی فروشــند. همچنین 
خالــص فروشــی نیــز در میدان 
مرکزی انجام نمی شــود و با وجود 

قوانین متعدد در این بخش اما این 
قوانین هم رعایت نمی شود.

وی همچنین تصریح کرد:خالص 
فروشــی فقط در کالای موز رعایت 
می شود. اگر ما بتوانیم سایر میوه ها را 
خالص بخریم و هزینه جعبه و کارتن 
حساب نشــود می توانیم سود آن را 

تغییر دهیم.
به مشــخص  کارگــر همچنین 
نبودن ساعت کار میدان مرکزی میوه 
و تره بار نیز اشاره کرد و گفت: وقتی 
ســاعت کار میدان مشــخص باشد 
مغازه داران می توانند در آن ســاعت 
مشــخص به میــدان مراجعه کنند 
و اقلام مورد نظــر خود را خریداری 
کنند ولی وقتی ســاعت کار میدان 
مشخص نیست دلالان و واسطه ها 

وارد میدان می شــوند و برخی اقلام 
را خریــداری می کننــد و با قیمت 
تعیین شده خودشان به مغازه داران 

می فروشند.
وی ضمن  بیان اینکه سود مجاز 
مغازه هــا ۳۰ تا ۳۵ درصد اســت، 
نظارت و بازرسی بر مغازه های میوه 
فروشی در سطح شهر را مد نظر قرار 
داد و گفت: مــازاد مصرف میوه دپو 

شده و فراوانی بار داریم.
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و 
سبزی تهران در پایان گفت: مردم در 
صورت شکایت از قیمت و کیفیت می 
توانند  با شماره اتحادیه ۵۵۶۶۲۳۸۰ 
و ۵۵۶۴۷۷۷۵ و یا از طریق نرم افزار 
بله بــا شــماره ۰۹۰۲۶۶۰۱۷۰۰ با 

اتحادیه ارتباط برقرار کنند.

رئیس مرکز پژوهش های غلات:

کیفیت گندم، آرد و نان کشور به طور دائم کنترل و رصد می شود

رئیس مرکز پژوهش های غلات عنوان کرد: شــرکت بازرگانی دولتی ایران در زنجیره تأمین گندم، آرد و نان، علاوه بر تأمین 
کمّی گندم به عنوان ماده اولیه تولید آرد و نان، کیفیت کالاهای اساسی را نیز به صورت تخصصی و به طور دایم رصد می کند.

محمد ایزدی، رئیس مرکز پژوهش های غلات شــرکت بازرگانی دولتی ایران در همایش ملی »آرد کامل – نان سالم« که با 
هدف برقراری امنیت کیفی و کمی مواد غذایی در دانشگاه شهید بهشتی برگزار شد، با اعلام این که شرکت بازرگانی دولتی ایران 
در تأمین امنیت غذایی کشور از نقش مهم و اثرگذاری برخوردار است، گفت: سفره غذای ۸۸ میلیون ایرانی با چگونگی فعالیت 

در بخش های خرید، نگهداری و توزیع کالاهای اساسی سروکار دارد و به پایداری می رسد.
وی با ارائه گزارشــی از فعالیت های شــرکت بازرگانی دولتی ایران در تأمین امنیت پایدار غذایی کشور افزود: این شرکت در 
زنجیره تأمین گندم، آرد و نان، نقش بی بدیلی را در کشور ایفا می کند و علاوه بر تأمین کمی گندم به عنوان ماده اولیه تولید آرد 

و نان، کیفیت کالاهای اساسی را نیز به صورت تخصصی و به طور دائم کنترل و رصد می کند.
ایزدی با اشــاره به این که مرکز پژوهش های غلات با بهره گیری از ادوات و تجهیزات به روز آزمایشگاهی در ۳۱ استان کشور 
و بکارگیری متخصصان آزمایشگاهی و کنترل کیفی، بر کیفیت مواد غذایی نظارت می کند، اظهار کرد: تأمین و تخصیص سموم 
گازی و مواد ضدعفونی و ارتباط و مشاوره به اتحادیه ها و انجمن های فعال در زنجیره گندم، آرد و نان از جمله فعالیت های این 

مجموعه است.
رئیس مرکز پژوهش های غلات با تأکید بر این که آموزش از نقش اساسی در این بخش از فعالیت اقتصادی برخوردار است، 
خاطرنشــان کرد: با برنامه ریزی و پیگیری برای اجرای طرح های پژوهشــی در زنجیره گندم، آرد و نان، آموزش های لازم در این 
زنجیره، برنامه ریزی و به اجرا در آمده است که برای پشتیبانی از تولید آرد و نان کامل و ارتقای کیفیت فرآورده های غذایی مؤثر 

بوده است.

رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی اعلام کرد؛

نظارت بر مغازه های میوه فروشی  تا ۱۵فروردین

وزیر راه و شهرســازی با تاکید بر اینکه بخش مسکن 
امسال به رشد مثبت ۳.۸ رسید بر کاهش مداخله دولت با 

واگذاری زمین برای ساخت مسکن تاکید کرد.
به گزارش سرزمین پویا  و به نقل از پایگاه خبری وزارت 
راه و شهرسازی، مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی در 
مراســم افتتاح ۵ هزار و ۲۳۰ واحد مسکن مهر در شهر 
جدید پردیس، گفت: در سال جاری کارهای مناسبی در 
بخش مسکن توسط بخش دولتی و بخش خصوصی انجام 
شد. سال ۹۸ و۹۹ را در حالی پشت سر گذاشتیم که تولید 
مسکن رشد منفی ۱۳ و منفی ۱۵ را تجربه کرد. به گواه 
آمار این عددها حاکی از عقب ماندگی در تولید مســکن 
کشور بود که اثرات آن را در صنایع مختلف بخش مسکن 
و نرخ بیکاری شاهد بودیم. در ۸ ماهه امسال رشد بخش 

مسکن به مثبت ۳.۸ رسید.
عضو کابینه دولت ســیزدهم تصریــح کرد: در بخش 
مســکن نیازمند ثبت رکورد های بیشتری هستیم تا به 

خانه دار شدن مردم و تعادل در قیمت بازار برسیم.
بذرپــاش بیان کرد: ســاخت واحدهــای نهضت ملی 
مســکن از دو میلیون و ۴۰۰ هزار واحد عبور کرده است 
که نشان از تلاش و پشتکار دولت در بخش مسکن است.

وی با اشــاره به اینکه اتمام واحدهای مســکن مهر و 
تکمیل خدمات روبنایی و زیربنایی واحدهای احداث شده 
در اولویت وزارت راه و شهرســازی است، گفت: سیاست 
دولت کاهش مداخله در ساخت مسکن از طریق واگذاری 
زمین به متقاضیان است. به همین دلیل در تلاش هستیم 
تا بخش خصوصی را در ساخت مسکن فعال تر از گذشته 
کنیم و مردمی ســازی سرلوحه اجرای مسکن در سراسر 

کشور است.
وی تصریح کرد: سیاســت ما در نهضت ملی مســکن 
فاصله گرفتن از مداخله دولت و حداکثر ســازی عملیات 

در عرصه ساخت است.
بذرپاش گفت: کیفیت بالا، کاهش قیمت تمام شــده 
و کاهش زمان ســاخت از سیاست های پیش روی ما در 
ساخت مسکن اســت و در این ساخت و سازها از الگوی 
ایرانی و اســلامی بهره می بریــم، همچنین فعال کردن 
بخــش خصوصی از طریق واگذاری زمیــن به مردم ارائه 
تسهیلات و کمک به ساخت مسکن سیاست اجرایی دولت 

و مجموعه وزارت راه و شهرسازی است.
وی با بیان اینکه ۲۴۰ هزار واحد مســکن مهر در کل 
کشور از دولت های قبل به دولت سیزدهم ارث رسیده بود، 

گفت: با همکاری تمامی دســتگاه ها تا کنون ۱۲۴ هزار 
واحد مســکن مهر توسط دولت سیزدهم به مردم تحویل 

شد.
وزیر راه و شهرســازی گفت: برای تامین مسکن مهر 
در مجموع ۸ هزار هکتار زمین تامین شد این در حالی 
اســت که در اجرای طرح نهضت ملی مســکن چندین 
برابــر این میزان تامین شــده اســت. در اجرای طرح 
واگذاری زمین به متقاضیان در بخش شهری حدود ۶۰ 
هزار هکتار و در بخش روســتایی حدود ۴۰ هزار هکتار 
زمین تامین شــده اســت که در مراحل آماده سازی و 
واگذاری به متقاضیان قرار دارد و بخشــی از آن ها نیز 

واگذار شده است.
بذرپاش گفت: در تامین مالی اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن  افزایش تســهیلات در بخش مسکن روستایی و 
مسکن شــهری در سال جاری رخ داد که توانست قدرت 
خرید مردم در بخش مسکن افزایش دهد. همچنین نرخ 

سود از ۲۳ درصد به ۱۸ درصد کاهش یافت.
وی توضیــخ داد: ۵ هــزار و ۲۳۰ واحد مســکن مهر 
پردیس که افتتاح شــد از طریق مولد سازی دارایی ها در 
وزارت راه و شهرســازی و با منابع صندوق ملی مسکن به 

میزان ۱۹۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری و هزینه شد.
وی تصمیــم دولت در تکمیل واحدهــای باقی مانده 
مسکن مهر اجرای طرح نهضت ملی مسکن را تصمیمی 
شجاعانه نامید و گفت: به گواه آماری که از سوی معاونت 
مســکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی تهیه شده 
اســت، ۸۰ درصد تعاونی های مسکن با مشکلاتی مواجه 
هستند و این نشان می دهد که ساخت بیش از ۲ میلیون 
و ۴۰۰ هزار واحد مسکونی کاری بزرگ در بخش مسکن 

به شمار می رود.
بذرپاش گفت: همچنان که  دولت در تلاش اســت تا 
تولید مســکن و تحویل واحدها به موقع انجام شود همه 
باید تلاش کنند تا واحدهای مسکونی تحویل شده در بازار 
مسکن عرضه شود زیرا عرضه این واحدها سبب تعادل در 

قیمت ها خواهد شد.
وزیر راه و شهرسازی اجرای قانون مالیات بر خانه های 
خالی را  قانونی مترقی و تجربه شده در کشورهای پیشرفته 
عنوان کرد و گفت: اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی 
سبب تعادل در بازار  مسکن و کاهش سوداگری می شود.

وی از دیگر سیاســت های دولت را تامین ســرانه های 
شهری در واحدهای تحویل شده به مردم عنوان کرد.

کاهش مداخله دولت در بخش مسکن با اجرای سیاست واگذاری زمین

رئیس سازمان بورس هشدار داد؛ مراقب پیامک های سود سهام عدالت باشید
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار کشور با اشاره به جعلی بودن پیامک های مربوط به سود سهام عدالت گفت: این پیامک ها جعلی هستند و نیاز به پاسخ به هیچ پیامکی نیست.

مجید عشقی در رابطه با برخی پیامک های مربوط به سود سهام عدالت هشدار داد: سود سهام عدالت با توجه به اینکه کلیه اطلاعات سهامداران سهام عدالت در سامانه های بورسی موجود است، 
به حساب سهامداران واریز می شود و اصلا نیاز به مراجعه یا پاسخ به هیچ پیامکی نیست.

به گفته وی، پیامک هایی که به عنوان سهام عدالت در این ایام برای مردم صادر می شود، جعلی است. 

معاون وزیر اقتصاد خبر داد؛

تعیین تکلیف ۷۴ هزار میلیارد تومان کالاهای 
اموال تملیکی در دولت سیزدهم

معاون وزیر اقتصاد و مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی از تعیین 
تکلیف ۷۴ هزار میلیارد تومان کالاهای اموال تملیکی به روش های مختلف در دولت 
ســیزدهم و از زمان ورود هیات مدیره جدید این ســازمان )از سال ۱۴۰۱( تا کنون 

خبر داد.
سید عبدالمجید اجتهادی گفت: کالاهای این سازمان از طریق چهار روش فروش، 

انهدام، اعاده و استرداد مورد تعیین و تکلیف قرار می گیرد.
مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی ادامه داد: بازگشت ۳۷ هزار 
میلیارد تومان کالا از طریق اعاده به صاحبان مشــاغل و چرخه تولید با رشد ۱.۲۳۰ 
درصدی در دولت سیزدهم رقم خورد. وی با اشاره به فروش کالاهای این سازمان، بیان 
کرد: فروش ۲۰ هزار میلیارد تومان اموال منقول در این دولت رقم خورد که نسبت به 
مدت مشابه سال های قبلی با رشد ۴۲۵ درصدی روبرو بود. اجتهادی گفت: ۹۵ درصد 
روش های فروشی این سازمان از طریق برگزاری مزایده های الکترونیکی سراسری در 

بستر سامانه تدارکات الکترونیک دولت صورت می گیرد.
*برگزاری ۲۶3 مرحله حراج خرده فروشی در ۲۵ استان

معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه بخشی از کالاهای این سازمان نیز از طریق سامانه 
حراج خرده فروشی به فروش می رسد، گفت: این سامانه از خردادماه سال ۱۴۰۲ برای 
تسهیل در دسترسی عموم مردم و ایجاد شرایط یکسان رقابتی رونمایی شد. وی اعلام 
کرد: بیش از ۲۶۳ مرحله حراج در ۲۵ استان کشور با بیش از ۶ هزار و ۵۰۰ قلم کالا 
ازجمله لوازم خانگی برگزار شــد که ارزش پایه و کارشناســی این کالاها ۲۳ میلیارد 

تومان بود که در نهایت در فضای رقابتی به ۴۰ میلیارد تومان رسید.
مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی تعداد شرکت کنندگان در 

سامانه خرده فروشی را ۳۶ هزار عنوان کرد.

مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی:

 ۱۵۲ میلیون قطعه جوجه ریزی 
در بهمن انجام شد

مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی گفت: در 
بهمن ۱۵۲میلیون قطعه جوجه ریزی انجام شــد که ضمن تأمین بازار داخل و ذخایر 

استراتژیک، صادرکننده گوشت مرغ خواهیم بود.
مســعود امرالهی، مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد 
کشــاورزی در خصوص وظیفه وزارتخانه برای نظارت بازار محصولات کشــاورزی در 
ســیما گفت: در دولت سیزدهم اجرای قانون انتزاع که یکی از ارکان اصلی آن وزارت 
جهاد کشــاورزی بود به این وزارتخانه تکلیف شــد و نظارت بر بازار هم یکی از این 
وظایف بود. وی با بیان اینکه از اول دی ماه ســال ۱۴۰۰ دفتر بازرســی و نظارت در 
وزارت جهاد کشاورزی تأسیس شد و افزود: از این تاریخ تا ۲۰ دی ماه ۱۴۰۲، حدود 
یک میلیون و ۷۷۰ هزار بازرســی توســط دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی 
وزارت جهاد کشاورزی در سراسر کشور انجام شده که از این میزان ۱۹۵ هزار تخلف 

ثبت شده است.
مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی با اشاره 
بــه طرح تخصصی نظارت و بازرســی در هیأت دولت گفت: حوزه جهاد کشــاورزی 
مســؤول تأمین بازار از میوه شــب عید تا خرمای ماه رمضان، شکر، برنج و … است 
لذا مصوب شد بازرســی بر تأمین کالاهای اساسی بر عهده وزارت جهاد کشاورزی و 
بازرسی بر بازار و توزیع بر عهده سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
باشد. وی ادامه داد: از ابتدای اسفند بخشنامه ای را مبنی بر نظارت بر بازار و تأمین به 
سراسر کشور ابلاغ کرده ایم و حدود ۱۵ هزار بازرسی از ابتدای اسفند انجام شده است 
که در منشأ تأمین و مراکز تولیدی انجام و حدود ۱۳۰۰ پرونده تخلف در این ایام ثبت 
شده است. امرالهی خاطرنشان کرد: در روزهای اخیر بنا بر دستور وزیر جهاد کشاورزی 
مبنی بر تشدید نظارت برای تأمین مایحتاج عمومی مردم در ماه رمضان مانند شکر، 
خرمــا، حبوبات و اقلام دیگر، اقدامات لازم انجام شــده تا بازار ماه رمضان در آرامش 

کامل باشد که به این منظور در مراکز عمده هم ورود پیدا کرده ایم.
وی ادامه داد: بازرسان ما در میادین میوه و تره بار حضور دارند تا تخلفی در تأمین 
میوه انجام نشــود. مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد 
کشاورزی عنوان کرد: ما از زمان اجرای قانون انتزاع برای رفاه حال مردم و عدم تداخل 
سامانه ها، از سامانه ۱۲۴ برای ثبت شکایت و تخلف ها در حوزه محصولات کشاورزی 
در عرصه عمده و خرده فروشــی اســتفاده کردیم که ۹۰ درصد از بازرسی ها از ثبت 
تخلفات توســط مردم پیگیری و اجرایی شد. وی افزود: ما به حمایت مردم به دولت 
اعتقاد داریم، ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار واحد صنفی در کشور مشغول فعالیت هستند که 

از این میزان بیش از ۸ هزار اتحادیه و تشکل به صورت تخصصی فعالیت می کنند.
امرالهی با بیان این که وزیر جهاد کشاورزی اعتقاد زیادی به تشکل ها دارد، گفت: 
در بهمن ماه ۱۵۲ میلیون قطعه جوجه ریزی داشتیم که این میزان در تاریخ جمهوری 
اسلامی ایران بی سابقه بود و با این جوجه ریزی تأمین مرغ بازار را در این ایام خواهیم 
داشــت و ضمن تأمین بازار داخلی و ذخایر استراتژیک، صادر کننده گوشت مرغ در 

خاورمیانه خواهیم بود.

رئیس اتحادیه خرازی فروشان تهران مطرح کرد؛

سلطه چینی ها بر بازار اقلام چهارشنبه سوری
رئیس اتحادیه خرازی فروشــان تهران با بیان اینکه مواد محترقه عمدتا به صورت 
قاچاق و عموما از کشور چین وارد کشور می شود، گفت: افزایش قیمت مواد محترقه به 
دلیل افزایش نرخ ارز باعث شده بازار این کالاها نسبت به سال های قبل رونق زیادی 

نداشته باشد.
عبدالله اســفندیاری با بیان اینکه هیچ صنف و اتحادیــه ای مجاز به فروش مواد 
محترقه برای مراســم چهارشنبه سوری نیست، گفت: بنابراین نمی توان در چارچوب 
قواعد صنفی با فروشندگان این کالاها برخورد کرد. بنابراین کسانی که مسئول حفظ 
امنیت شهروندان هستند از جمله پلیس اماکن یا نیروهای انتظامی باید با فروشندگان 

این کالاها که عموما دستفروش هستند برخورد کنند.  
به گفته وی این مواد محترقه عمدتا به صورت قاچاق و عموما از کشور چین وارد 
می شود. اسفندیاری با بیان این که شهرداری هم باید با دستفروشان به دلیل سد معبر 
برخورد کنند، اظهار کرد: با توجه به اینکه در ماه های اخیر شــهرداری منطقه ۱۲ به 
نیروهای تحت امر خود با حمایت هیئت امنای بازار و روســای اتحادیه های صنفی و 
همکاری نیروی انتظامی مانع فروش بســاط گستران در محدوده چهارراه سیروس و 
پانزدهم خرداد شد. این محدودیت باعث شده عرضه مواد محترقه نسبت به سال های 
قبل کمتر شــود. علاوه بر این افزایش قیمت این کالاها به دلیل افزایش نرخ ارز هم 

باعث شده بازار این کالاها نسبت به سال های قبل رونق زیادی نداشته باشد.
رئیس اتحادیه خرازی فروشــان تهران با بیان اینکه همه اتحادیه ها به اعضای خود 
هشــدار دادند که از فروش این کالاها خودداری کنند، تصریح کرد: البته معمولا هم 

واحدهای صنفی مواد محترقه عرضه نمی کنند.
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رئیس کل بانک مرکزی خبر داد؛

برنامه ریزی برای کاهش تورم در کانال ۲۰ درصد
رئیس کل بانک مرکزی از افزایش 
بسیار خوب منابع ارزی بانک مرکزی 
در ســال جاری، کاهش ۲۲ درصدی 
نرخ تــورم نقطه به نقطــه از ابتدای 
ســال تا پایان بهمن ماه و گشایش 
های ارزی اخیر خبر داد و اعلام کرد: 
برنامه ریزی بانک مرکزی برای پایان 
ســال آینده دســتیابی به نرخ رشد 
نقدینگی ۲۳ درصــد با دامنه مثبت 
و منفی دو درصــد و همچنین قرار 
گرفتن نرخ تورم نقطه به نقطه پایان 
سال آینده در کانال ۲۰ درصد است.

بــه گــزارش ســرزمین پویــا ، 
محمدرضا فرزین در دیدار پایان سال 
مدیــران عامل بانک هــا ضمن ارائه 
گزارشی از آخرین تحولات اقتصادی 
کشور، برنامه های بانک مرکزی برای 
سال ۱۴۰۳ را در حوزه های مختلف 

سیاستگذاری تشریح کرد.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به 
آخرین شاخص ها و تحولات اقتصادی 
کشــور در بخش های مختلف تاکید 
کرد: براساس آمارهای مقدماتی، نرخ 
رشــد اقتصادی کشــور طی ۹ ماهه 
سال جاری نســبت به مدت مشابه 
ســال قبل معــادل ۴.۵ درصد بوده 
اســت که با توجه به شرایط فعلی و 
نرخ رشد کشورهای منطقه در سال 
۲۰۲۳ نرخ رشــد مطلوبی محسوب 

می شود.
*نرخ رشد بالای ۱۶ درصد در 

بخش نفت
فرزیــن افــزود: در دوره مــورد 
بررســی، بخش نفت نرخ رشد بالای 
۱۶ درصد را تجربه کرده اســت که 
ناشــی از اجرای طرح های توسعه ای 
در راســتای افزایــش ظرفیت تولید 
نفت کشور در سال جاری بوده است. 
امید است در سال آینده نیز به دلیل 
در  گرفته  سرمایه گذاری های صورت 
این حوزه، رشد این بخش تداوم یابد.

به گفته رئیس کل بانک مرکزی، 
در بخش خدمــات نیز برخلاف رویه 
رشد پایین ســال های گذشته، نرخ 
رشد حدود چهار درصد بوده است و 
در برخی بخش ها مانند حمل و نقل 
و بخش های عمده فروشــی و خرده 
فروشــی نیز نرخ های رشد مناسبی 

محقق شده است.
فرزین خاطرنشان کرد: رشد بخش 
کشاورزی در ۹ ماهه اخیر معادل ۰.۷ 
درصد بوده اســت که نسبت به سال 
گذشته اندکی کاهش نشان می دهد. 
در گروه صنایع و معدن هم نرخ رشد 
۹ ماهه معادل ۳.۹ درصد تحقق یافته 
که نسبت به دوره مشابه سال گذشته 
کاهش یافته اســت. البتــه برخی از 
بخش هــای زیرمجموعــه صنعت و 
معدن نرخ های رشد بالاتری داشته اند.

رئیس کل بانــک مرکزی تصریح 
کرد: مصــرف خصوصی طی ۹ ماهه 
ســال جاری معادل ۴.۲ درصد رشد 
پیدا کرده اســت. همچنین تشکیل 
سرمایه ثابت ناخالص رشدی معادل 
۴.۵ درصــد و صــادرات کالاهــا و 
خدمات نیز رشــدی معــادل ۱۷.۹ 
درصــد را در ۹ ماهــه ســال جاری 
تجربه کردند. از ســوی دیگر واردات 
کالا و خدمات نیــز تنها ۵.۳ درصد 
رشد داشــته و این مهم موجب شده 
است تولید ناخالص داخلی با قیمت 
بازار معادل پنج درصد نسبت به مدت 
مشابه سال قبل افزایش یابد که نرخ 
رشد نســبتاً مطلوبی در سال جاری 

محسوب می شود.
*نرخ تــورم نقطه به نقطه در 
سطح مناسبی از کانال 3۰ درصد 

است
فرزیــن همچنیــن در ادامه این 
نشســت با اشــاره به اقدامات بانک 
مرکزی برای مهار تورم و نرخ رشــد 
نقدینگی در سال جاری هم گفت: در 
ابتدای ســال جاری کشور با تشدید 
انتظارات تورمی و افزایش نرخ تورم به 
خصــوص در فروردین ماه مواجه بود 
که با اجرای برنامه ها و اقدامات بانک 
مرکزی تورم نقطه به نقطه شــاخص 
بهای کالاها و خدمــات مصرفی در 
ســال ۱۴۰۲ رونــد کاهشــی قابل 
ملاحظه  ای به خود گرفت. به نحوی 
که بر اساس محاسبات بانک مرکزی 
نرخ تورم نقطه به نقطه از ابتدای سال 
جاری تا پایان بهمــن ماه ۲۲ واحد 

کاهش پیدا کرده است.
وی افزود: برای پایان سال جاری 
نیز برآورد می شود نرخ تورم نقطه به 

نقطه در سطح مناسبی از کانال ۳۰ 
درصد قرار گیرد که این امر مطابق با 

هدف از پیش تعیین شده است.
رئیس کل بانــک مرکزی تصریح 
کــرد: هدف نرخ رشــد نقدینگی در 
پایان ســال جاری حدود ۲۵ درصد 
تعیین شــده است که در دی ماه نیز 
نرخ رشد نقدینگی معادل ۲۵.۴ درصد 
بوده اســت. باید توجه کرد نرخ رشد 
۲۵ درصد معادل نرخ رشد نقدینگی 
تعادلی بلندمدت اقتصاد ایران در ۴۰ 
سال اخیر است. دستیابی به این مهم 
به معنای عبور و پشت سر گذاشتن 
یک دوره پرفشار نقدینگی چهار ساله 
و رسیدن به شرایطی باثبات براساس 

متغیرهای اقتصاد کلان است.
*آخرین وضعیت ارزی

رئیس کل بانک مرکزی همچنین 
درباره آخرین وضعیت ارزی کشــور 
گفت: بانک مرکزی در ســال جاری 
سیاســت تثبیــت اقتصــادی را در 
دستورکار قرار داد که به دنبال اجرای 
این سیاست آرامش در بازارها برقرار 
شد. مادامی که نقدینگی و انتظارات 
تورمی کنترل شــود، نرخ ارز افزایش 

شدیدی نخواهد داشت.
فرزین تصریح کرد: از ابتدای سال 
تاکنون حدود ۷۸ میلیارد دلار ارز به 
نرخ حمایتی و غیرحمایتی تخصیص 
داده شــده که از این میــزان حدود 
۶۷ میلیارد دلار تامیــن و پرداخت 
شد. این عملکرد در زمینه تامین ارز 
مورد نیاز کشور یک رکورد محسوب 

می شود.
رئیــس کل بانــک مرکزی گفت: 
منابع ارزی بانک مرکزی رشد بسیار 
خوبی نســبت به ســال های گذشته 
تجربه کرده و میزان ارز عرضه شــده 
به بازار نسبت به ســال های ۱۳۹۹، 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ قابــل توجه بوده که 
منجر به رشد تشکیل سرمایه به ویژه 

در ماشین آلات شده است.
فرزین افزود: در حال حاضر حراج 
سکه و طلا در مرکز مبادله طلا و ارز 
ایران صورت می گیرد و انتظار می رود 
در آینده فروش اســکناس ارز نیز در 
این مرکز انجام شود. توسعه فعالیت 
های مرکز مبادله یکی از برنامه های 

بانک مرکزی بوده و امید می رود بازار 
سلف و آتی نیز در این نهاد راه اندازی 

شود.
وی افــزود: در مجموع باید گفت 
که با توجه به نســبی بودن متغیرها 
در اقتصــاد، اهداف تعیین شــده در 
ابتدای ســال در حــوزه متغیرهای 
واقعی اقتصاد و همچنین در خصوص 
متغیرهــای پولی اقتصــاد به تحقق 

نزدیک بوده است.
*سیاست ها و برنامه های بانک 

مرکزی در سال آینده
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه 
این نشست تصریح کرد: برنامه ریزی 
بانک مرکزی دســتیابی به نرخ رشد 
نقدینگی ۲۳ درصد با دامنه مثبت و 
منفی دو درصد در پایان سال آینده 
اســت. تغییر اندک نرخ رشد هدف 
ســال آینده نسبت به سال جاری به 
دلیل بهبود رشد اقتصادی و ممانعت 
از اثــرات رکودی کنتــرل نقدینگی 

است.
بــه گفته فرزیــن، برنامــه بانک 
مرکــزی برای نــرخ تورم در ســال 
۱۴۰۳، قرار گرفتن نرخ تورم نقطه به 
نقطه پایان سال در کانال ۲۰ درصد 
اســت که در این صورت هدف بلند 

مدت در دسترس خواهد بود.
بانک  سیاســت  ترین  *مهم 
مرکزی در سال آینده، آزادسازی 
منابع ارزی در کشورهای خارجی

رئیس کل بانک مرکزی همچنین 
گفــت: در حــوزه ارزی یکی از مهم 
ترین سیاست های بانک مرکزی در 
سال آینده، آزادسازی منابع ارزی مان 
است که در کشورهای خارجی داریم 
و تمرکز اصلی مان روی این موضوع 
خواهد بود. ما منابع بسیار زیادی در 
کشورهای خارجی داریم که به دنبال 
این هستیم با همکاری دستگاه های 
مختلف در دولت بتوانیم این منابع را 
آزاد کنیم و از این منابع برای سرمایه 
گذاری و رشد کشــور استفاده شود. 
همچنین گشایش های بسیار خوبی 
که دو - ســه هفته اخیر داشــتیم و 
فاینانس های جدیدی که انجام شده 
در روند رشد ســرمایه گذاری کشور 
در ســال آینده تاثیر بسیار مستقیم 

خواهد داشت.
*حضــور بانــک مرکزی در 
خواهد  ادامه  ارز  و  طلا  بازارهای 

داشت
وی افزود: بانک مرکزی همچنان 
تلاش خواهد کرد تا با اعمال سیاست 
های ارزی، نوســانات نــرخ ارز را به 
حداقل برساند و حضور بانک مرکزی 
در بازارهایی مانند طــلا و ارز تداوم 

خواهد داشت.
رئیــس کل بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکه هدف این بانک، تامین تمام 
منابع مــورد نیاز ســرمایه گذاری و 
تجارت کشور است، گفت: در زمینه 
ســرمایه گذاری با آزادسازی منابع و 
نیز گشــایش هایی که در همین دو 
سه هفته اخیر در برخی کشورها رخ 
داده و فاینانس های بسیار خوبی که 
انجام شده است، انتظار می رود رشد 
سرمایه گذاری کشور مستقیماً متاثر 
گردد.  فرزین افزود: بانک مرکزی به 
گونه ای در مرکز مبادله عمل خواهد 
کرد که بــرای طرح هایــی که نیاز 
ارزی دارند، اوراق ارزی منتشــر شود 
و حتی در حوزه فاینانس وارد خواهد 
شد تا این گونه سرمایه گذاری دچار 

محدودیت ارزی نشود.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، 
عملکرد مطلــوب نظام بانکی اولویت 
اصلــی بانک مرکزی اســت و بانک 
مرکــزی بنگاه اقتصادی نیســت که 
به دنبال ســودآوری باشد. در صورت 
حل مسائل و مشکلات نظام بانکی و 
خدمت رسانی مطلوب به مردم، بانک 
مرکزی در انجام ماموریت خود موفق 

محسوب می شود.
فرزیــن تصریــح کــرد: هدایت 
اعتباری دارای جایگاه نظری و عملی 
بوده و ابــزار بســیاری مهمی برای 
بهبود فعالیت های اقتصادی و رشــد 
با  محسوب می شــود. بانک مرکزی 
همــکاری وزارت امــور اقتصادی و 
دارایــی اصلاحاتــی را در اوراق گام 
انجام داده و آن را توسعه داده است. 
برخی بانک ها نیز فعالیت های خوبی 
در زمینــه خدمات زنجیره ای تأمین 
مالی داشته اند. امید می رود در سال 
آتی اوراق گام و سایر بازارهای تامین 
مالی زنجیره ای ســهم بیشتری را در 
تأمین مالــی تولید کشــور به خود 

اختصاص دهند.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین 
با اشــاره به تداوم اصلاح نظام بانکی 
در ســال آینده گفت: بانک مرکزی 
به دنبال آن اســت که به بانک های 
ناتراز برای اجرای برنامه های اصلاحی 
کمک نماید. همچنین تلاش می شود 
تا با هم فکری مدیران شبکه بانکی، 
باید  البته  مشــکلات برطرف گردد. 
توجــه نمــود در هر شــرایط اصول 
بانکــداری بایــد در همــه زمینه ها 
رعایت شــود.  فرزیــن همچنین با 
تاکید بر اینکه در ســال جدید قانون 
جدید بانک مرکــزی اجرایی خواهد 
شد، تصریح کرد: این قانون در برخی 
مــوارد اختیارات جدیدی را در حوزه 
نظارت به بانک مرکزی داده اســت. 
انتظار می رود توســعه ســامانه های 
نظــارت ادامه یابد تــا بانک مرکزی 

بتواند نظارت برخط داشته باشد.

رئیس جمهوری:

 ساخت مسکن
 با اقدامات جهادی گسترده عملیاتی شد

رییس جمهور در پانزدهمین جلســه شورای عالی مسکن بر تداوم تلاش جهادی 
همه دســت اندرکاران بخش مسکن برای به ثمر رسیدن اهداف دولت در این بخش، 

تاکید کرد.
بــه گزارش ســرزمین پویا  و به نقــل از پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، 
سیدابراهیم رییسی در پانزدهمین نشست شورای عالی مسکن محوری ترین عنصر در 
نیروی های مسلح را نیروی انسانی دانست و گفت: در نیروی انسانی موضوع انگیزه و 
آرامش بسیار حایز اهمیت است.  نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران مظهر اقتدار 

کشور و نظام هستند و از عناصر اصلی برای اقتدار کشور و نظام محسوب می شوند.
*تلاش جهادی همه دست اندرکاران مسکن تداوم یابد

وی تفاهمی را که میان وزرای راه و شهرسازی و دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
امضا شد، در شتاب بخشــیدن به تامین زمین و ساخت واحدهای مسکونی توسط 
نیروهای مسلح بسیار مفید و راهگشا دانست و با قدردانی از همه تلاش های صورت 
گرفته در این راستا، خواستار تداوم تلاش جهادی همه دست اندرکاران ساخت مسکن 
در نیروهای مسلح و دیگر بخش ها برای به سرانجام رسیدن نهضت ملی مسکن شد.

وی گفت: بالاترین مصرف در سبد زندگی به مسکن اختصاص دارد و سهم بسزایی 
دارد و تامین مســکن برای نیروهای مسلح می تواند آرامش را برای آنان فراهم آورد. 
همت ســتاد کل نیروهای مســلح و فرماندهان محترم عالی با همکاری وزارت راه و 
شهرســازی و استانداری ها برای تامین مسکن قابل تقدیر است.  رئیسی بیان کرد: 
خرسندیم که ۱۰ هزار واحد مسکونی  به نیروهای مسلح تحویل می شود. همچنین 
آغاز ۱۴ هزار واحد مســکونی را با نام شهید بزرگ ماه مبارک رمضان امیرالمومنین 
)ع( رقم می زنیم. رئیس جمهوری بیان کرد: خرسندیم که  ۱۰ هزار واحد مسکونی 
تحویل می شود.  گفتنی است، در جلسه شورای عالی مسکن ۱۰ هزار و ۹۴ واحد از 
واحدهای مسکونی احداث و به مالکان واگذار شد، همچنین عملیات احداث ۱۴ هزار 
واحد مسکونی جدید نیز رسما آغاز شد. در این جلسه مهرداد بذرپاش، احمد وحیدی 
و امیر سرتیپ محمدرضا آشتیانی وزرای راه و شهرسازی، کشور و دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مســلح و همچنین سردار سرلشکر محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح، ســردار موسوی فرمانده کل ارتش، سردار سلامی فرمانده کل سپاه و سردار 

احمدرضا رادان فرمانده کل نیروی انتظامی نیز حضور دارند.

رییس اتاق تهران:

بودجه ۱۴۰۳ فشار زیادی به تولیدکنندگان 
تحمیل خواهد کرد

رییــس اتاق تهران گفت: بودجه ســال آینده فشــار و چالش هــای زیادی به 
تولیدکنندگان تحمیل خواهد کرد. محمود نجفی عرب رئیس اتاق بازرگانی تهران، 
در سیزدهمین جلســه هیأت نمایندگان اتاق تهران با بیان اینکه سال ۱۴۰۲ سال 
سختی بود، اظهار کرد: پیش بینی می شود بودجه سال آینده فشارهای زیادی را بر 
بنگاه های اقتصادی تحمیل کند و چالش های بیشتری پیش روی تولیدکنندگان قرار 

دهد. این امر لزوم چانه زنی بهتر با نهادهای دولتی را می طلبد.
وی افزود: در سال ۱۴۰۲ برای نخستین بار در اتاق تهران، بودجه ریزی عملیاتی 
بر مبنای برنامه راهبردی تنظیم شــد که البته هنوز به ایده آل نرسیدیم. همچنین 
تلاش کردیم بیمارستان بازرگانان مبتنی بر بودجه اتاق تهران فعالیت کند. در تلاش 
هستیم با حاکمیت ارتباط تنگاتنگی داشته باشیم و حرف بخش خصوصی را به بخش 
دولتی انتقال دهیم. وی به بودجه ۱۴۰۳ اتاق تهران اشاره کرد و گفت: در سال آینده 
۳۴ درصد بودجه اتاق صرف توسعه این نهاد خواهد شد که بر همین مبنا نیز بودجه 

حمایتی از تشکل ها هفت برابر می شود.
نجفی عــرب اظهار امیدواری کرد که در ســال آینده گام هــای مؤثری در رفع 

مشکلات اقتصادی مردم برداشته شود.

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در دیدار با 
اســتاندار تهران ابزار امیدواری کرد که با همراهی 
فرمانداران و شهرداران در هفته دولت سال آینده 
جشن پوشش کامل شبکه ارتباطی مبتنی بر فیبر 

نوری در شهرستان های استان تهران برگزار شود.
عیســی زارع پور در ادامه سلســله جلســات 
هفتگی با اســتانداران به منظور بررســی وضعیت 
شبکه ارتباطی استان و میزان پیشرفت پروژه فیبر 
نوری منازل و کسب وکارها میزبان علیرضا فخاری، 

استاندار تهران بود.  
وی در این دیدار پروژه فیبرنوری منازل و کسب 
و کارها را مهم ترین پروژه ارتباطی کشور دانست و 
گفت: این پروژه زیر ساخت توسعه کشور و استان 
خواهد بود و با تکمیل آن چهره ارتباطات شهرها 
دچار تحول خواهد شــد و اثرات آن را می توان در 

سایر حوزه ها مشاهده کرد.
زارع پور افزود: دیگر این پروژه بر اســاس قانون 
برنامه هفتم توسعه به یک تکلیف قانونی برای همه 
تبدیل  شده و وزارت ارتباطات بر اساس برنامه هفتم 

توسعه مکلف شده است که ۲۰ میلیون »اتصال« 
به فیبرنوری منازل و کســب وکارها را ایجاد کند و 
تا پایان برنامه هفتم نیز تمام ساختمان های کشور 
باید به فیبــر نوری متصل شــوند و این نیازمند 

همدلی و همراهی همه بخشهای کشور است.
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات این پروژه را 
یک پروژه  امیدبخش خواند و تأکید کرد که با اتصال 
منازل و کسب و کارها به شبکه ارتباطی مبتنی بر 
فیبر نوری و دسترسی مردم به سرعت های تا هزار 
مگابیت بر ثانیه می تــوان میزان رضایت مندی در 

جامعه را افزایش داد.
وی بــا تأکید بر اینکه این پروژه می تواند چهره 
ارتباطات کشور و استان های کشور را متحول کند 
ابراز امیدواری کرد که اســتاندار تهران شخصاً در 
اســتان راهبری پروژه فیبر نوری منازل و کســب 
و کارها را بر عهده بگیرید و در جلســات هفتگی 
با فرمانداران و شــهرداران، این پروژه را مدیریت و 
کنترل کند و زمینه را برای همراهی مدیران شهری 

به ویژه شهرداران فراهم کنید.

زارع پــور تاکید کــرد: امیدواریم بــا همراهی 
فرمانداران و شــهرداران و مدیران استان در هفته 
دولت سال آینده، جشن سبز شدن استان در حوزه 
ارتباطاتی از تکمیل پوشــش روستاهای بالای ۲۰ 
خانوار تا تکمیل پوشش شبکه ارتباطی مبتنی بر 
فیبرنوری برگزار شــود و البتــه انتظار می رود در 
۲۷ اردیبهشت که مصادف با روز جهانی ارتباطات 
اســت حداقل ۵۰ درصد این پروژه به ســرانجام 

رسیده باشد.

رییس گروه اقتصــادی دفتر رهبری گفت: در 
حال حاضر یک میلیون و ۸۰۰ هزار نفر در ۲۰۲۰ 
محله زندگی می کنند که برای کسب درآمد هیچ 
راه حلــی ندارند و حتما باید مــورد حمایت قرار 
بگیرند چراکه به دلایلی از جمله معلولیت امکان 

اینکه درآمد مستقل را داشته باشند را ندارند.
علی آقامحمدی درباره تامین مسکن محرومان 

اظهار داشــت: طرح مســکن »در حد وسع« در 
۲۰۲۰ محله کم برخوردار شــروع شــده و ثبت 
نام هــای آن در ایــن محلات صــورت گرفته و 
تعاونی  سازی های آن در حال انجام است. توافقات 
با بنیاد مســکن و ســازمان ملی زمین و مسکن 
منعقد شده تا زمین های مورد نیاز تخصیص داده 

شود.   
وی تاکیــد کــرد: باید توجه داشــت که این 
واحدهای برای مخاطبان این پروژه ، رایگان نیست 
بلکه آورده متقاضی در حد وسع پرداخت می شود 
و فرق آن با پروژه  نهضت ملی مســکن این است 

که رقم آورده را خودشان ابزار می کنند.    
 رییس گروه اقتصادی دفتر رهبری ادامه داد: 
براســاس آورده ای که متقاضیان مسکن در حد 
وسع خودشــان اعلام کردند طراحی ساختمان 
شروع می شود تا بتوانند هزینه ها را بپردازند. توجه 
داشته باشیم که حق دریافت وام مسکن و زمین 

که برای همه مردم محفوظ است و حق این افراد 
هم محسوب می شود و درنهایت ممکن است که 
آورده این افراد کمتر باشد که در این صورت متراژ 

ساختمان آنها هم کمتر خواهد شد.
آقامحمدی با اشــاره به وضعیت معیشتی ۲۰ 
میلیون ســاکن محله های کم برخــوردار گفت: 
سکونت ۲۰ میلیون نفر در مناطق کم برخوردار به 
معنای این میزان جمعیت محروم و کم برخودار 
در کشور نیست و این گونه نیست که ۲۰ میلیون 
نفر کم برخوردار در کشور داریم و در واقع محله ها 

کم بر خوردار هستند.
وی افزود: در حال حاضر  یک میلیون و ۸۰۰ 
هزار نفــر در ۲۰۲۰ محله زندگــی می کنند که 
برای کســب درآمد هیچ راه حلی ندارند و حتما 
باید مورد حمایت قــرار بگیرند چراکه به دلایلی 
از جمله معلولیت امکان اینکه درآمد مســتقل را 

داشته باشند را ندارند.

تکمیل پروژه فیبرنوری شهرستان های استان تهران ظرف ۶ ماه آینده

وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه بخشی از مشکلات ترافیکی با افتتاح آزادراه 
منجیل-رودبار برطرف می شــود، گفت: این مسیر با دستور رییس جمهوری مبنی بر 
گشایش هشت کیلومتر باقی مانده آزادراه قزوین - رشت قبل از سال جدید انجام شد 

تا مردم بتوانند در نوروز امسال از مزایای این مسیر بهره مند شوند.
به گزارش ســرزمین پویا  و به نقل از پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، مهرداد 
بذرپاش در سفر به استان گیلان و افتتاح آزادراه منجیل- رودبار با اشاره به اینکه تردد 
در این مســیر سبب گلایه مندی مردم و ترافیک چند ساعته می شد که هم اینک با 
بهره برداری از این مسیر شــاهد رفع مشکلات خواهیم بود، گفت: منابع خوبی برای 
تکمیل آزاد راه قزوین - رشت برای رفع  مشکلات مردم و ساخت این پروژه در دولت 
تسریع شــد. وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: آزادراه منجیل-رودبار به طول بیش از ۸ 
کیلومتر دارای بیش از ۵ کیلومتر تونل و پل در این مســیر است که بیش از ۲۰ هزار 
میلیارد ریال برای آن هزینه شــده است و ارزش روز آن معادل ۵۵ هزار میلیارد ریال 

است. عضو کابینه دولت سیزدهم با بیان اینکه در مسیر برگشت ملاحظات اجتماعی 
مردم منطقه در نظر گرفته شده است، توضیح  داد:  علاوه بر تلاش برای حل مشکل 
ترافیک در این مسیر مهم کشور، در صدد هستیم تا اشتغال و کسب و کار مردم منطقه 

به خطر نیفتد، بنابراین قرار شد که مسیر برگشت از همان مسیر سابق باشد.
بذرپاش تاکید کرد: این مســیر با دســتور رییس جمهور مبنی بر گشایش هشت 
کیلومتر باقیمانده آزادراه قزوین - رشــت قبل از سال جدید انجام شد تا مردم بتوانند 
در نوروز امسال از مزایای این مسیر بهره مند شده و از ترافیک های سنگین آن خلاصی 
یابند. گفتنی است، آزادراه منجیل- رودبار سومین وعده دولت سیزدهم در مسیرهای 
آزادراهی اســت، پروژه ای که یک گره بزرگ ترافیکی در مسیر بزرگراه تهران - رشت 
را برطرف می کند. این پروژه به لحاظ فنی، ابنیه و مهندســی جزو پروژه های ســخت 
آزادراهی کشور محسوب می شود. از این مسیر ۸.۲ کیلومتری؛ ۵ کیلومتر پل و تونل 

است و طولانی ترین پل بزرگراهی به طول یک هزار و ۲۵۰ متر را در خود دارد

نتایج یک نظرســنجی از کارفرمایان درباره افزایش حقوق و دســتمزد سال آینده 
نشان می دهد که ۳۸.۵ درصد کارفرمایان معتقدند افزایش ۱۱ تا ۲۰ درصدی حقوق 
نیروی کار مناسب است و ۲۱.۵ درصد در صورت افزایش حقوق کارگر به هیچ عنوان 

حاضر به تعدیل نیرو نیستند.
در آستانه پایان ســال موضوع مورد توجه افکار عمومی، مساله تعیین دستمزد و 
حقوق کارگران در ســال آینده اســت اما در این بین نظر کارفرمایان درباره افزایش 
حقوق کارگران چیست؟ اخیرا یک نظرسنجی از کارفرمایان در خصوص افزایش حقوق 
و دســتمزد در ســال آینده )۱۴۰۳( اجرا شده است که ۳۸.۵ درصد معتقد بودند که 

افزایش ۱۱تا۲۰ درصد حقوق کارگر مناسب است.
مرکز افکار سنجی سرمایه تعداد ۱۰۱۱ نفر را به عنوان نمونه انتخاب کرده و از آنها 

درباره پیش بینی و توقعشان برای افزایش حقوق نظرسنجی کرده است.
*پیش بینی از افزایش دستمزد سال آینده چند درصد است؟

پیش بینی پاسخگویان در خصوص افزایش حقوق و دستمزد در سال آینده به این 
شرح است:

۳۸.۵ درصــد ۱۱ تا ۲۰ درصد افزایش، ۳۷.۳ درصد ۲۱ تا ۳۰ درصد افزایش، ۹.۱ 
درصــد ۳۱ تا ۴۰ درصــد، ۷.۲ درصد ۱ تا ۱۰ درصد افزایــش، ۳.۸ درصد ۴۱ تا۵۰ 
درصــد،۲ درصد بالای ۵۰درصد افزایش حقوق را پیش بینی کرده اند و ۲.۱ درصد هم 

هیچ درصدی را پیش بینی نکرده اند.
*توقع از افزایش دستمزد در سال آینده چند درصد است؟

انتظار پاسخگویان از افزایش حقوق و دستمزد در سال آینده به این شرح است:
۲۹.۷ درصد ۱۱تا ۲۰ درصــد، ۲۶.۴ درصد ۲۱ تا ۳۰ درصد، ۱۷.۱درصد ۱تا ۱۰ 
درصد، ۱۰.۹ درصد ۳۱ تا ۴۰ درصد، ۹.۳ درصد ۴۱ تا ۵۰ درصد و ۳.۶ درصد بالای 
۵۰ درصــد افزایش را انتظــار دارند و ۳ درصد هم توقع افزایش حقوق و دســتمزد 

متناسب با تورم را داشته اند.

کارفرمایان با چه میزان افزایش حقوق کارگر موافق هستند؟وزیر راه و شهرسازی: مشکلات ترافیکی با افتتاح آزادراه منجیل-رودبار برطرف شد

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس:  با ورود رئیس جمهور توزیع ارز مسافرتی متوقف می شود
سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی گفت: با ورود رئیس جمهور در موضوع ارز مسافرتی توزیع این رانت ناعادلانه متوقف می شود.

به گزارش سرزمین پویا ، علی خضریان در مطلبی در صفحه شخصی خود در ایکس )توییتر سابق( نوشت: »پس از پیگیری از دستگاه های مسئول در دولت، مطلع شدم خوشبختانه با ورود آقای 
رئیس جمهور در موضوع ارز مسافرتی توزیع این رانت ناعادلانه متوقف می شود.
قطعاً مطالبه بعدی این است که با تصمیم گیران حراج منابع ارزی در شرایط جنگ اقتصادی که موجب آسیب اقتصادی و اجتماعی گردید، برخورد شود.«

رییس گروه اقتصادی دفتر رهبری:

۱.۸ میلیون نفر هیچ راهی برای کسب درآمد ندارند

خبر

خبر
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رئیــس پلیس راهور فراجــا از صدور 
۱۵۷ میلیــون جریمه برای انواع تخلفات 

رانندگی در سال جاری خبر داد.
سردار سید تیمور حسینی در نشست 
خبری که صبح دیروز در شهرک آزمایش 
برگزار شــد، بــا تبریک فرارســیدن ماه 
مبارک رمضان و نوروز ۱۴۰۳ گفت: این 
اولین نشست خبری بنده در مقام رئیس 
پلیس راهور فراجااست و لذا وظیفه خود 
می دانم کــه از تمام روســا و عزیزان در 
پلیس راهور اعم از امیر حیدری، ســردار 
غفاری، ســردار انصاری، سردار رویانیان، 
ســردار مهری، ســردار مومنی و دوست 
عزیزم سردار هادیانفر که خدمات زیادی 
را در حــوزه ترافیکی ارائه دادند، تشــکر 

کنم.
وی حوزه ترافیــک را حوزه ای ویژه و 
منحصربفرد برشــمرد و گفت: ترافیک بر 
زندگی تک  تک افراد جامعه اثرگذار است 
و هیچکس نیســت که متاثر از ترافیک 
نباشد. همچنین لازم است تشکر کنم ار 
تمام نهادها، ارگان ها و نهادهایی که به ما 

کمک کردند.
حسینی با بیان اینکه تعداد افراد دارای 
گواهینامه در کشــور ۳.۲ درصد افزایش 
داشــته اســت، گفت: ترددهای جاده ای 
ما نیز ۵.۱ درصد و ترددهای شــهری۶.۲ 

افزایش داشته است.
وی گفــت: در ســال ۱۴۰۲ شــمار 
جانباختگان حوادث رانندگی ۱۷ هزار و 
۱۷۷ نفر اســت که ۴.۹ درصد نسبت به 
مدت مشابه پارسال افزایش داشته است. 
عدم توجه به جلو، عدم رعایت حق تقدیم 
و ناتوانــی در کنترل وســیله نقلیه دلیل 
وقــوع ۶۰ درصــد تصادفــات را به خود 

اختصاص داده اند.
حســینی درباره تفکیک جانباختگان 

نیز گفــت:۲۲.۹ درصد فوتی هــا راننده، 
۲۲.۷ درصــد موتورســوار، ۲۴ درصــد 
سرنشین و ۱۹.۶ درصد هم عابران پیاده 

بودند.
به گفته رئیس پلیس راهور فراجا ۲۶ 
درصــد از کل تصادفات نیــز به واژگونی 
منجر شــده و ۶۰ درصد از تصادفات هم 
در حریم ۳۰ کیلومتری شــهرها رخ داده 

است.
اینکــه ۵۱ درصــد  بیــان  بــا  وی 
جانباختگان به دلیل شــدت جراحات در 
صحنه تصادف جانباخته اند، گفت:شــش 
درصد در حین انتقال و ۴۳ درصد هم در 
مراکز درمانی فوت شدند. این آمار نشان 
می دهد کــه ما باید باید دو موضوع را در 
اولویت قراردهیم، اول کنترل و مدیریت 
ســرعت و دوم تجهیز مراکــز درمانی و 
بیمارســتان ها که حتما باید موزد توجه 

قرار بگیرد.
حســینی همچنین از صــدور ۱۵۷ 
میلیون جریمه برای انواع تخلفات در سال 
جاری خبــر داد و گفت: میزان جریمه ها 
افزایش ۲۸ درصدی داشــته است اما اگر 
بخواهیم آن را در مقایسه باترددها حساب 
کنیم، تنها دو درصد از ترددها مشــمول 

جریمه شده است.
بــه گفتــه وی، ۳۳.۵ درصــد از کل 
تخلفــات اعمال شــده، معــادل حدود 
۵۰ میلیــون جریمه مربوط به ســرعت 
غیرمجاز بوده است. اگر ما بتوانیم نسبت 
به مدیریت ســرعت اقدام کنیــم، آمار 

جانباختگان ما کاهش پیدا می کند.
حسینی بیشــترین رقم جریمه را نیز 
متعلق به وسیله نقلیه ای با ۶۵ میلیون و 
۹۰۰ هزار تومان جریمه دانست و گفت: 

این خودرو توقیف شده است.
رئیس پلیس راهــور فراجا همچنین 

درباره خودروهای دارای بیشترین تصادف 
در کشــور نیز گفت: پراید، ســاینا و پژو 
بیشــترین فراوانی را در تصادفات دارند 
که البته نباید از تعداد این وســایل نقلیه 

غافل شد.
وی افزود: خودروهای پراید، ســاینا و 
سمند نیز بیشــترین اعمال قانون را در 
میان خودروهای کشور به خود اختصاص 

داده اند.
حسینی در پاســخ به پرسشی درباره 
اظهارات مطرح شــده از ســوی یکی از 
درباره  راهور  پلیس  اســتانی  فرماندهان 
مصرف تخمه شــور نیز گفت: هیچ چیز 
جــای خواب را نمی گیرد، لذا موارد گفته 
شــده نمی تواند یک موضوع علمی باشد 
و در همین راســتا نیز تاکیــد داریم که 
رانندگان حتمن خواب کافی داشته باشند 
و به ازای هر دو ساعت رانندگی دستکم ، 

۱۵ دقیقه استراحت کنند.
رئیــس پلیس راهــور فراجــا درباره 
نظارت پلیس بر موضوع آلودگی هوا نیز 
گفت: حدود ۹۰ درصد موتورســیکلت ها 
و ۴۰ درصد خودروها ســواری در ســن 
فرســودگی قــرار دارند و موضوع ســن 
فرسودگی خودروها برعهده پلیس نیست. 
ما نسبت به کنترل معابنه فنی خودروها 
اقدام خواهیم کرد و بیشترین مسئولیت 
ما هم در همین حوزه اســت.  وی ادامه 
داد: بخشی از ناوگان عمومی ما هم دچار 
فرسودگی است، فقط نباید از مردم انتظار 
داشته باشیم و برای حل موضوع آلودگی 

هوا باید یک اراده ملی ایجاد شود.
حســینی گفت: در طول اجرای طرح 
نــوروزی، هیچ خودرویی به دلیل جریمه 
معــوق توقیــف نخواهد شــد و من این 
موضوع را به مامــوران پلیس راهور ابلاغ 

کرده ام.

رئیس پلیس راهــور فراجا همچنین 
در بخش دیگری از اظهارات خود در این 
نشست خبری گفت: در یک سال گذشته 
جمعیت کشــور برابر آمار مراجع رسمی 
حدود ۷ درصد و تعداد وسائل نقلیه ۴.۸ 
درصد افزایش داشــته اند و تعداد افرادی 
که گواهینامه گرفتند نیز ۳ درصد رشــد 
را نشان می دهد. در این مدت ترددها نیز 
۶.۶ رصد داشــتند که همه این مؤلفه ها 

مستقیماً بر سوانح رانندگی مؤثرند.
حســینی همچنین گفت که در طول 
ســال جاری یک میلیــون و ۲۵۶ هزار 
و ۱۳۱ دســتگاه خودروی نوشــماره به 
شبکه حمل ونقلی کشور وارد شده است 
که این آمار نســبت به ســال گذشته دو 
درصد کاهش داشــته است. آمار مربوط 
به نقــل و انتقــال خودروهــا در مراکز 
تعویــض پلاک نیز پنــج میلیون و ۱۴۴ 
هزار و ۱۳۶ دستگاه است. البته در حوزه 

شماره گذاری موتورسیکلت ها با افزایش 
۱۷درصدی مواجهیم و ۸۶۵ هزار و ۱۲۸ 
دســتگاه موتور سیکلت شــماره گذاری 

شده است. 
رئیس پلیس راهــور فراجا همچنین 
خاطرنشــان کرد: در ســال جاری یک 
میلیــون و ۵۳۳ هــزار و ۲۱ جلد انواع 
گواهینامه جدیدالصدور صادر شده است 
و در مجموع دو میلیــون و ۱۵۴ هزار و 
۳۲۳ جلد گواهینامه صادر شده است که 
نسبت به ســال گذشته ۵ درصد افزایش 

داشته است.
حســینی با بیان اینکه در طول سال 
گذشــته ۲ میلیــون و ۱۸۴ هــزار فقره 
تخلف حادثه ســاز ثبت شده است، گفت: 
در ســه مرحلــه اگر راننــده ای مرتکب 
چنین تخلفاتی شود و نمره منفی بگیرد 
بعد از بار سوم گواهینامه باطل می شود. 
درســال جاری ۲۹ هــزار و ۵۱۳ فقــره 

گواهینامه به مرز ابطال رسیده است که 
از این تعداد پنج هزار و ۹۴۳ فقره ضبط و 

به الباقی هشدار داده شده است.
وی ادامــه داد: در طول ســال جاری 
برای ۲۸۶ هزار و ۵۸۵ دســتگاه خودرو 
به دلیل خلافی بیش از یک میلیون تومان 
شکایت ثبت شده است و به مالک خودرو 
هم اطلاع رسانی شده است، همچنین بالغ 
بر ۲ میلیــون و ۹۰۰ هزار پیامک تخلف 
و ۵۰ میلیــون و ۷۶۴ هزار پیامک اولیه 
ارســال شده اســت. رئیس پلیس راهور 
فراجا به آمار خودروهای رسوبی نیز اشاره 
کــرد و گفت:  ۷۵ هزار و ۸۸۴ دســتگاه 
خــودرو و ۳۶۸ هزار موتورســیکلت در 
پارکینگ ها وجود دارند که این دستگاه ها 
همان وسایل نقلیه رسوبی است که عمدتاً 
پرونده قضایی مفتوح دارند و برخی دیگر 
تصادفات جرحی و فوتی داشتند و تعیین 

تکلیف نشدند.

مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران خبر داد؛

دستفروشان می توانند با اخذ مجوز بیمه شوند
مدیرعامل شــرکت ســاماندهی صنایع و مشــاغل شــهر تهران از بیمه شدن 

دستفروشان با اخذ مجوز مشاغل سیار از طریق درگاه ملی مجوزها خبر داد.
ســعید بیگی در تشــریح روند شناسنامه دار شــدن دستفروشان و اخذ مجوز 
از درگاه ملــی مجوزها گفت: با هماهنگی دولت دستفروشــان می توانند از طریق 
درگاه ملی مجوزها برای مشاغل سیار مجوز دریافت کنند که در این فرایند آنها در 
مرحله دوم باید از طریق سامانه دیگری که در اپلیکیشن شهرزاد آماده خواهد شد 
می توانند از محل فعالیت خود مطلع شوند. وی افزود: پس از شناسایی دستفروشان 
و شناســنامه دار شدن آنها این افراد بیمه خواهند شد و با اخذ مجوز از درگاه ملی 
مجوزها می توانند برای جواز کســب از طریــق اتحادیه اقدام کنند. بی تردید برای 
مشــاغل ســیار با اخذ این مجوز مالیاتی هم دریافت نخواهد شــد. وی ادامه داد: 
شــهرداری تهران درباره دستفروشان با دو موضوع دستفروشان و موضوع سد معبر 
روبرو اســت که در واقع ســد معبر موضوعی جدا از مسئله دستفروشان است. در 
سنوات گذشته هیچ گاه این دو مسئله از هم تفکیک نشد، در حالی که در بحث سد 
معبر، مردم از این مسئله ناراضی هستند که در کنار این موضوع عده ای از افراد را 
داریم به نام دستفروش که عمده آن ها در حال کسب روزی حلال هستند. در دوره 
جدید مدیریت شهری شهردار تهران تاکید کردند که از فرصت دستفروشی استفاده 
و معضلات این موضوع که به ســد معبر برمی گردد، حل شود. وی افزود: در همین 
راســتا امکان اخذ مجوز مشاغل سیار در درگاه ملی مجوزها فراهم شده که امکان 

بیمه شدن و اخذ جواز کسب را برای دستفروشان فراهم می کند.

مدیرکل فرآورده های طبیعی، ســنتی و مکمل سازمان غذا و دارو:

 تعطیلی و محدودیت 
در چرخه تولید و توزیع شیر خشک نداریم

مدیرکل فرآورده های طبیعی، ســنتی و مکمل ســازمان غذا و دارو با تاکید بر 
استمرار خدمت با توانی بیش از روز های غیر تعطیل گفت: تعطیلی و محدودیت در 

چرخه تولید و توزیع شیر خشک نخواهیم داشت
دکتر علی رضا رســتمی با اشــاره به تلاش های مســتمر همکاران ستادی و 
معاونت های غذا و دارو دانشــگاه های علوم پزشکی و شرکای کاری در سال ۱۴۰۲ 
گفت: جهت نظارت بر حوزه فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل بویژه در ایام پایانی 
سال جاری و نوروز پیش رو با همان شدت و حدت ایام غیر تعطیل مشغول خدمت 
خواهیــم بود. وی ادامه داد: علاوه بر حضور فعال همکاران، از شــرکت های توزیع 
کننده شیر خشک خواسته ایم از تعطیلی و حتی محدود نمودن چرخه توزیع پرهیز 
کنند. لذا این اطمینان را به مردم می دهیم که چرخه شیرخشک از تولید تا انتقال 

به شعب استانی و در نهایت داروخانه، وقفه ای ایجاد نمی شود.
مدیر کل فرآورده های طبیعی، ســنتی و مکمل ســازمان غــذا و دارو در ادامه 
سخنانش با اشــاره به بررسی ذخایر انواع شیر خشک و غذای ویژه در داروخانه ها، 
گفت: تمهیدات لازم به منظور پیشــگیری از هر نوع کمبود در ایام نوروز اندیشیده 

شده است.

رئیس پلیس پایتخت اعلام کرد که در ایام نوروز، اسباب کشی تنها با مجوز 
پلیس امکان پذیر است.

سردار عباســعلی محمدیان در این باره اظهارکرد: به طورکلی روال در تمام 
طول ســال این است که اگر ماموران پلیس با حمل بار و اثاثیه مواجه شوند، 
باید موضوع را بررسی کرده و از اقدامات لازم را انجام دهند. در همین راستا نیز 
پلیس توصیه می کند که شهروندان همواره برای انجام اسباب کشی به کلانتری 
مراجعه و هماهنگی های لازم را انجام دهند. در ایام نوروز اما با توجه به اینکه 
ممکن اســت بسیاری از شهروندان به مسافرت رفته و منازل آنها خالی باشد، 

پلیس انجام هرگونه اسباب کشی بدون مجوز و اطلاع را ممنوع کرده است.
وی ادامه داد: در ایام عید با توجه به اینکه تعداد زیادی نیرو به کلانتری ها 
اضافه می شود طبیعتا احتمال عدم شناخت وجود دارد و در این ایام اگر فردی 
قصد نقل مکان داشت باید قبل از اقدام به کلانتری محل خود مراجعه کرده و 
درخواست مکتوب خود را ارائه داده و پس از اخذ تائیدیه و مجوز کتبی نسبت 
به جابجایی اسباب خود اقدام کند. مجوز مذکور در همان روز و تا مقصد اعلام 
شده دارای اعتبار است. رئیس پلیس پایتخت گفت: در صورت عدم اخذ مجوز 
و هماهنگــی با کلانتری، اجازه تردد به خودروی حامل اســباب و اثاثیه داده 
نخواهد شد و این لوازم توقیف می شوند. افراد تحت نظرند و تا زمانی که احراز 

صورت نگیرد، همچنان وسایل در توقیف خواهند ماند.
به گفته وی وانت بارها و شرکت های حمل بار نیز باید توجه داشته باشند که 
بدون مشاهده مجوز قانونی از هرگونه جابه جایی اثاثیه منازل و مغازه ها به جد 

خودداری کنند در غیر این صورت با آنان نیز بر اساس قانون رفتار خواهد شد.
محمدیان اضافه کرد: همچنین با توجه به اینکه در دوران نوروز بســیاری 
از شــرکت های باربری فعالیت نمی کنند، از این رو لازم اســت شهروندان با 
هوشیاری بیشتری نسبت به انتخاب شرکت های باربری و همچنین نیروهای 

خدماتی برای جابجایی اسباب خود اقدام کنند.
رئیــس پلیس پایتخــت درپایان گفت: این ممنوعیت تــا پایان تعطیلات 

نوروزی و ۱۳ فروردین ماه ادامه خواهد داشت.

وزیر آمــوزش و پرورش با بیان اینکه ســند 
تحــول تاکید ویــژه ای بر مقطع ابتدایــی دارد، 
گفــت: باید گفتمان حاکم بر آموزش و پرورش را 
تغییــر دهیم و به جای آنکه معلم های ابتدایی به 
مقطع متوسطه بروند، کاری کنیم معلمان مقطع 
متوسطه به ابتدایی بیایند و این نیازمند چند کار 
اســت؛ ابتدا در برخی از تسهیلات مثلًا در طبقه 
بندی مشــاغل، اولویت با معلمان ابتدایی باشد. 
معلمان ابتدایی باید جایگاهشان به صورت ویژه، 

ممتاز شود.

رضا مراد صحرایی با حضور در برنامه پرسشگر 
با اشــاره به عملکرد سال ۱۴۰۲ وزارت آموزش و 
پرورش گفت: سالی که گذشت سال بسیار پر خیر 
و برکت و پر از دســتاوردهای خوب و البته فراز و 
فرودهای فراوان بود اما بهتر از ســال پیش بودیم 
و از این بابت خدا را شــاکریم، البته کاستی های 

بسیاری را باید برطرف کنیم.
وی با بیان اینکه ۱۴۰۲، سالی بسیار ویژه بود 
افزود: هرچند آغاز سال تلخ بود ولی پایان شیرین 

و با تحولات چشمگیری دارد.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه هرچه سن 
دانش آموزان پایین تر باشد نقش شکوفایی آینده 
آنها مهمتر می شــود، مهمتریــن مقطع را پیش 
دبستانی و ابتدایی دانست و ادامه داد: سند تحول 
تاکید ویژه ای بر مقطع ابتدایی دارد، باید گفتمان 
حاکــم بر آموزش و پــرورش را تغییر دهیم و به 
جای آنکه معلم های ابتدایی به مقطع متوســطه 
برونــد، کاری کنیم معلمان مقطع متوســطه به 

ابتدایی بیایند و این نیازمند چند کار است؛ ابتدا 
در برخی از تسهیلات مثلًا در طبقه بندی مشاغل، 
اولویت با معلمان ابتدایی باشــد. معلمان ابتدایی 

باید جایگاهشان به صورت ویژه، ممتاز شود.
* آثار منفی کنکور سال ها باقی خواهد ماند

صحرایی با بیان اینکه کنکور مسیر آموزش 
و پرورش را عوض کرده است گفت: آثار منفی 
کنکور ســال ها باقی خواهد ماند؛ دو مجلس، 
دو قانــون تصویب کرد و بــه دو دولت ابلاغ 
شــد اما اجرایی نشــد و اوضاع به گونه ای بود 
که راه یابی دانش آمــوزان مناطق محروم به 
دانشگاه های خوب کشــور رویا شده بود. وی 
با اشــاره به اینکه برنامه ملی شــش ســاحت 
دارد که یک ســاحت آن آموزش است افزود: 
اگر خانواده هــا از آموزش و پرورش »تربیت« 
می خواهند پشــت مدرســه را رها نکنند، زیرا 
موضــوع تقویت کیفیت آمــوزش موضوع روز 

وزارت آموزش و پرورش است.

ممنوعیت اسباب کشی بدون مجوز در ایام نوروز

رئیــس قــوه قضاییه گفــت: کلیه 
بخش هــای ذیربط در دســتگاه قضایی 
از جملــه »مرکز حفاظــت و اطلاعات«، 
»دادستانی تهران« و »مرکز وکلا« دستور 
می دهم کــه در رابطه با موضوع لو رفتن 
پیگیری ها و  آزمون وکالــت،  ســؤالات 
بررسی های کامل و جامع را انجام دهند 
و هر فردی در ایــن قضیه مقصر بوده را 

شناسایی و مورد تعقیب قرار دهند.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضاییه، 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
روز گذشته )دوشــنبه ۲۱ اسفند( طی 
ســخنانی در نشست شــورای عالی قوه 
قضاییه، ضمن تبریک حلول ماه مبارک 
رمضان، اظهار کرد: همگان باید ســعی 
کنیم در ماه مبارک رمضان، برای تحکیم 
آرامش و امنیــت جامعه تلاش مضاعف 
داشته باشــیم و در کسب فضائل، ستیز 
با شــیاطین، خیرات و مواسات، همدلی، 
احســان و نیکوکاری، اســتیفای حقوق 
ذی حقــان و مقابله با ظلــم و ظالمان و 

کنیم.  دوچندان  کوشــش  نفســانیات، 
همچنین ضروری است همگان نسبت به 
حفظ حرمت ماه مبارک رمضان اهتمام 
ویژه داشته باشــند و با هنجارها مقابله 
کنند و خود ســبب ناهنجاری نشــوند. 
بدون تردید، ناهنجاری ها و بداخلاقی ها، 

کار دست انسان می دهد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشاره به 
سکوت و انفعال مجامع بین المللی در قبال 
جنایات سبعانه رژیم صهیونیستی در غزه 
و متعاقب آن، گزارش هیأت به اصطلاح 
حقیقت یاب بین المللــی در مورد ایران، 
گفت: امروز دیگر کسی نمی تواند در قبال 
صحتِ این گزاره که »حقوق بشر به یک 
ابزار سیاسی و دستاویز در نزد قدرت های 
زورگو تبدیل شــده است« شک و تردید 
کند. حدود ۵ ماه است که صهیونیست ها 
بیش از ۳۱ هزار فلســطینی را در باریکه 
غزه قتل عام کرده اند و به قدری بر دامنه 
جنایات خــود افزوده اند کــه دیگر این 
جنایــات در مفاهیم و تعاریف مندرج در 

اساســنامه دیوان کیفــری بین المللی و 
مصادیق جنایت جنگی و نسل کشــی و 
اعِمال گرسنگی اجباری،  کودک کشی و 
نمی گنجد و باید مفهوم ســازی و تعریف 
جدیــدی را در قبال آن ها بــه کار برد. 
قابل تأمل آنکــه قدرت های قلدر جهانی 
نه تنها چشــمان خود را به این جنایات 
ددمنشــانه بســته اند که انواع و اقســام 
حمایت های تســلیحاتی و مالی را هم از 
صهیونیســت های کودک کــش به عمل 
می آورند؛ آنگاه همیــن قدرت ها، بانی و 
حامی تهیه گزارشی سیاسی، غیرحرفه ای 
و فاقد مبنای عقلانی علیه ایران در زمینه 

حقوق بشر می شوند!
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: همان 
شــیاطین و قدرت هــای زورگــو که در 
پاییز ۱۴۰۱ قصد به هم ریختن کشــور 
ما و تهدید و تحدیــد امنیت مردم ما را 
داشتند و نتوانستند، بعدها با دروغ پردازی 
و کشته سازی و جعلیات )نظیر اینکه در 
فلان زندان چــه می گذرد و از این قبیل 

مطالب کذایــی که صددرصــد دروغ و 
کذب هســتند( در صدد برآمدند تا برای 
هیأت به اصطلاح حقیقت یاب بین المللی 
در مــورد ایران، مواد خام تهیه کنند و با 
الفاظ پرطمطراق، علیه منافع ملت ایران 

فضاسازی کنند.
محســنی اژه ای در ادامه بیان داشت: 
در ماه مبارک رمضــان، روز قدس را در 
پیش داریم و باید از این روز بیش از پیش 

در جهت تبیین و افشای جنایات سبعانه 
شناساندن  همچنین  و  صهیونیســت ها 

حامیان آن ها استفاده کنیم.
رئیس قوه قضاییه در ادامه نشســت 
دیروز، با اشــاره بــه مطالب مطروحه در 
باب لو رفتن سؤالات آزمون وکالت در روز 
جمعه ۱۸ اسفند، گفت: ابتدا باید توجه 
داشت که مسئولیت برگزاری این آزمون 
با سازمان ســنجش بوده است و »مرکز 

وکلا، کارشناســان رســمی و مشاوران 
خانــواده قوه قضاییــه« در این خصوص 
مســئولیتی نداشته است؛ با این حال، به 
کلیه بخش های ذیربط در دستگاه قضایی 
از جملــه »مرکز حفاظــت و اطلاعات«، 
»دادستانی تهران« و »مرکز وکلا« دستور 
می دهم کــه در رابطه با ایــن موضوع، 
پیگیری ها و بررســی های کامل و جامع 
را انجــام دهند و هر فردی در این قضیه 
مقصر بوده را شناسایی و مورد تعقیب قرار 
دهند و با هماهنگــی و همکاری »مرکز 
رســانه قوه قضاییه«، موضوعِ مورد اشاره 
را به صورت واضح و روشــن برای مردم 
تبیین کنند و اجازه ندهند این مقوله در 
جامعه مبهم بماند چرا که به اعتماد مردم 
لطمــه می زند؛ در ایــن قضیه به صورت 
دقیق باید روشن شود که افشای سؤالات 
در چه سطح و چه حدی بوده است و چه 
کسانی تقصیر و یا قصور داشته اند؛ در این 

زمینه نباید حقی از کسی ضایع شود. 
محســنی اژه ای در ادامــه نشســت 

دیروز، با اشاره به وقوع سیل در سیستان 
و بلوچســتان گفت: با همــت و تلاش 
جهادگران مردمی، دولت، نیروهای مسلح 
اولیه ی  و دســتگاه های مختلف، بحران 
مربوط به سیل سیســتان و بلوچستان، 
مهار شده، اما کار تمام نشده است و چه 
بســا، وظیفه و تکلیف دستگاه قضایی از 
این مرحله به بعد ســنگین تر است، چرا 
کــه باید با اهتمام و جدیت، مشــکلات 
حقوقــی و قضایی مردم آن منطقه را که 
ممکن اســت بواسطه وقوع سیل، عارض 
شده باشــد، رفع گرداند؛ لذا به مقامات 
قضایی اســتان سیســتان و بلوچستان 
دستور می دهم که مســائل و مشکلات 
حقوقی و قضایی را که بواسط وقوع سیل 
و در اثر تخریــب راه ها، اراضی و دام های 
مردم حادث شــده است، احصا کنند و با 
سرعت و جدیت در جهت رفع آن ها گام 
بردارند و چنانچه در این مســیر نیازمند 
کمک از مرکز می باشند نیز، مراتب را به 
حوزه ریاست قوه قضاییه اطلاع دهند تا 

اتخاذ تدبیر شود. 
رئیس قوه قضاییه در ادامه نشســت 
دیروز، به مسئولان قضایی ذیربط دستور 
داد: با عنایت به تقارن ماه مبارک رمضان 
و عید نــوروز، به آن دســته از زندانیانِ 
واجدشرایط که بیرون بودن شان از زندان، 
برای امنیت و منافع مردم و شــهروندان 
مُضر نیست، مرخصی اعطا کنید و مدت 
زمان ایــن مرخصی را بــا لحاظ جمیع 
شــرایط درنظر بگیرید تا این دســته از 
محکومان در ایام مبارک رمضان و نوروز 

در کنار خانواده خود باشند.
محسنی اژه ای همچنین به مسئولان 
قضایی ذیربط دستور داد: امور مربوط به 
فهرســت عفو محکومانِ واجد شرایط به 
مناســبت عید سعید فطر را برای تقدیم 
بــه محضر مقام معظــم رهبری، هر چه 
سریع تر نهایی کنید تا در صورت موافقت 
این محکومانِ واجد شــرایط،  معظم له، 
تــا قبل از عید فطــر آزاد و یا با تخفیف 

مجازات مواجه شوند.

دستور رئیس قوه قضاییه برای شناسایی و تعقیب عوامل لو رفتن سوالات آزمون وکالت

فرمانده انتظامی شرق استان تهران: با حادثه آفرینان چهارشنبه سوری قاطعانه برخورد می کنیم
فرمانده انتظامی شــرق اســتان تهران گفت: رویکرد پلیس در چهارشــنبه آخر سال، با بهره گیری از ابزارهای فرهنگی و اجتماعی با هدف پیشــگیری از آسیب های این شب سنتی است اما پلیس با حادثه آفرینان و 
فروشندگان مواد محترقه به شدت و بدون اغماض برخورد می کند و با هماهنگی قوه قضاییه برای این افراد به سرعت پرونده قضایی تشکیل می شود. دلاور القاصی مهر با اشاره به اینکه پلیس مخالف شادی مردم نیست 
و خواهان سلامت آحاد جامعه است، افزود: جشن چهارشنبه پایان سال ریشه  کهن دارد و مبتنی بر پیوند خانوادگی و شادی است که از سوی افراد سودجو به بستری برای آسیب به جان و اموال مردم تبدیل شده است. 
القاصی مهر به آمادگی کامل پلیس شرق استان تهران برای ایجاد فضای ایمن، ایجاد آرامش و سلامت شهروندان در چهارشنبه آخر سال اشاره کرد و ادامه داد: برخی افراد سودجو در این آیین با اقدام به ساخت و فروش 
مواد محترقه خطرناک زمینه را برای ایجاد حوادث ناگوار برای خانواده ها به خصوص افراد جوان، نوجوان همچنین کودکان موجب می شوند که این مسئله بیش از اقدامات پیشگیرانه پلیس نیازمند نظارت خانواده ها است. 
رئیس پلیس شرق استان تهران تاکید کرد: پلیس برای جلوگیری از هرگونه آسیب به نوجوانان و جوانان که سرمایه های خانواده ها و کشور هستند، از مدت ها قبل اقدام به شناسایی افراد سودجو و جمع آوری این مواد 
محترقه خطرناک کرده است. القاصی مهر با بیان اینکه امسال با اقدامات به موقع پلیس کشفیات قابل ملاحظه ای انجام شد، افزود: هشدار پلیس به برهم زنندگان نظم و سلامت مردم این است که با آنها برخورد قاطع و 

شدید خواهد شد.وی گفت: با هماهنگی قوه قضاییه برای توزیع کنندگان و حادثه آفرینان چهارشنبه آخر سال به سرعت پرونده قضایی تشکیل می شود 

رئیس پلیس راهور فراجا خبرداد:

صدور ۱۵۷ میلیون جریمه برای تخلفات رانندگی درسال ۱۴۰۲

وزیر آموزش و پرورش:

آثار منفی »کنکور« سال ها باقی خواهد ماند

خبر

خبر
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رئیس سازمان غذا و دارو اعلام کرد؛ نهایی شدن اساسنامه دارورسانی درِ منزل
رئیس سازمان غذا و دارو با بیان اینکه اساسنامه تحویل دارو درِ منزل نهایی شده، گفت: به محض اینکه سامانه این خدمت آماده شود، اطلاع رسانی لازم در مورد آن صورت می گیرد.

دکتر حیدر محمدی درباره برنامه ها و سیاست های سازمان غذا و دارو برای سال ۱۴۰۳ اظهار کرد: اگر درباره سیاست های کلان سازمان غذا و دارو سخن بگوییم، باید به این موضوع اشاره کرد که 
برنامه های استراتژیک سازمان به دو بخش »کوتاه مدت« و »بلندمدت« تقسیم می شود. وی با بیان اینکه استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان در دستور کار قرار می گیرد، ادامه داد: سازمان غذا 
و دارو در نظر دارد به منظور افزایش و رشد تولید دارو بر شرکت های دانش بنیان متمرکز شود.  سبد دارویی کشور باید توسعه یابد و داروهای جدید تولید می شود. رئیس سازمان غذا و دارو افزود: 
همچنین تولید چند داروی »بایوتک« و تولید داروی بیماران SMA را مدنظر قرار داده ایم. راه اندازی دومین پالایشگاه خون در کشور نیز کلید می خورد. تولید داروی بیماران SMA، تولید چند 
داروی بایوتک، کلید خرودن پالایشگاه خون و توسعه سبد دارویی کشور جزو خبرهای خوب سال آینده به حساب می آید. محمدی درباره آخرین وضعیت اساسنامه دارورسانی درب منزل خاطرنشان 
کرد: اساسنامه تحویل دارو در درب منزل نهایی شده و به محض اینکه سامانه این خدمت آماده شود، اطلاع رسانی لازم صورت می گیرد.

در جلسه شورای شهر تهران تصویب شد؛

افزایش کرایه های اتوبوس، تاکسی و مترو در سال ۱۴۰۳
لایحه تعیین نرخ بلیت و کرایه وسایل 
حمل و نقل عمومی شهر تهران در سال 
۱۴۰۳ در شورای شهر بررسی و تصویب 

شد.
اعضای شورای شهر تهران روز گذشته 
بررســی لایحه تعیین نرخ بلیت و کرایه 
وســایل حمل و نقل عمومی شهر تهران 
در ســال ۱۴۰۳  را روی میز بررسی قرار 
دادند و جعفر تشــکری هاشمی با بیان 
اینکه جلســات مختلفی برای بررســی 
نرخ کرایه برگزار شــد،گفت: در جلسات 
کمیســیون نرخ ورودیــه در مترو داخل 
تهران تنها ۱۶ درصد را افزایش دادیم که 
با نرخ تورم فاصله زیاد دارد و به ازای هر 
کیلومتر فقط تا ســقف ۳۰ کیلومتر نرخ 
محاسبه می شود و از ۳۰ کیلومتر بیشتر 

تردد کند، نرخ محاسبه نمی شود.
وی افزود: بر این اساس نرخ بلیت تک 
ســفر که فعلا ۳۳۰۰ تومان است، برای 
ســال آینده مبلــغ ۴۳۰۰ تومان خواهد 
شــد و در مورد خطوط حومه برای پرند 
و هشــتگرد نیز افزایش ۳۰ درصدی نرخ 

را در نظر گرفتیم. 
تشکری هاشــمی درباره بهای بلیت 
اتوبوس با بیان اینکه برای مبلغ ورودیه در 

اتوبوس تندرو و عادی ۲۲ درصد افزایش 
پیــش بینی کردیم و به ازای هر کیلومتر 
پیمایــش برای اتوبوس هــای تندرو ۲۰ 
درصد افزایش و برای اتوبوســهای عادی 
۴۰ درصد افزایش داده شــد، گفت: پس 
اگر بگویم کــه در حــوزه اتوبوس چند 
درصد رشد داریم به طور میانگین قیمت 
تمام شده در اتوبوس تندرو ۲۱ درصد و 
اتوبوس عادی ۳۰ درصد نســبت به سال 
۱۴۰۲ رشــد خواهند داشــت و در مورد 
اتوبوس های ارائه خدمات دربســتی ۴۰ 

درصد رشد در نظر گرفته شده است 
وی بــا بیــان اینکــه در مــورد نرخ 
تاکسیرانی نیز با بیان  اینکه حداکثر رشد 
۴۵ درصد برای نرخ کرایه تاکســی ها در 
نظر گرفته شده است، گفت: دو متغییر در 
لایحه داریم که ضریب شــیب معابر ۱۵ 
درصــد و ضریــب اوج ۵۰ درصد خواهد 
بود و همچنین اگر راننــدگان بخواهند 
سرویس هایی مانند تمدید پروانه دریافت 
کنند این نرخ حــدود ۴۰ درصد افزایش 

می یابد.
مهدی چمران در جریان بررسی این 
لایحه گفت: به نظرم برای سهولت کار به 
نظرم ضریب اوج ترافیک و شیب معابر را 

حذف کنیم چراکه میزان شیب و اوج را 
چه کسی مشــخص می کند؟ و قرار بود 
مشکلات تاکســیرانی در مورد پرداخت 
سیســتم الکترونیک را حــل کنند که 

نکردند.
تشکری هاشمی گفت: ضریب شیب 
فقط برای تاکســی های خطی اســت و 
ســازمان تاکســیرانی باید کوریدورهای 
شــیب دار را شناسایی کند و در جدولی 
این موضوع مشخص شده است و در مورد 
ساعات اوج هم دوستان تاکسیرانی ۷ تا ۹ 
صبح و ۱۶ تا ۲۰ را ســاعت اوج مشخص 
شده کرده اند و شامل مسیرهایی می شود 

که با ترافیک مواجه هستند.
همچنین شــادی مالکی سرپرســت 
ســازمان تاکســیرانی با بیان اینکه باید 
بسترهای هوشمند در تاکسبرانی اعمال 
شود، گفت: با توجه به نرخ تورم، استهلاک 
و... اگر کرایه تاکسی اصلاح نشود خروج 
به سمت سایر شرکتهای اینترنتی خواهیم 
بود و در حال حاضر هم تاکســی ها آنجا 
فعال هستند و می بینیم که تعداد تاکسی 
های زیادی به ســمت این شرکتها رفته 
و باید برای برگشــت آنها شرایط را مهیا 
کنیم و در هفته جاری با شرکت کنترل 

ترافیک در مورد کنترل هوشمند تاکسی 
ها قراردادی را منعقد کردیم.

مهدی چمران گفت: پیشــنهادم این 
است که ضریب شیب فقط برای تاکسی 
های خطی باشد اما ضریب ساعت اوج و 
بارندگی جز دعوا و اعصاب خردکنی ثمره 
بیشــتری نــدارد  و از الان این دو نرخی 
کردن مشــکل بین مردم ایجاد می کند 
و باید نرخ کرایه ها روشــن و صریح باشد 
و بهتر اســت که الکترونیکی باشد و در 
مورد رشــد ۱۶ درصدی هم مناســبت 
اســت. ضمن اینکه این افزایش نرخ های 
حمل و نقل عمومی در سال ۱۴۰۳ از اول 

اردیبهشت باید اجرا شود.
تشکری هاشــمی ادامه داد: در مورد 
ســرویس به معلــولان نیز مــا کرایه را 
حداقلــی گذاشــتیم که ۵ هــزار تومان 
خواهد بود و شهرداری تهران می بایست 
پلتفرم های تاکســی را راه اندازی کند و 
سه ماه فرصت به آنها کافی است و معطل 
سیستم شهرداری هم نشوند. عدد افزایش 
هزار تومانی بلیت مترو هم واقعا در برابر 

هزینه های مترو زیاد نیست.
وی گفت: در مورد تاکســی ســاعت 
اوج جذف خواهد شد و شهرداری مکلف 
خواهد شــد ظرف مدت ســه ماه  بعد از 

اردیبهشــت ماه سامانه ای برای پرداخت 
الکترونیک عملیاتی کند.

اعضای شورای شهر تهران به پیشنهاد 
تشــکری هاشــمی در مورد تعیین وقت 
به ســازمان تاکســیرانی برای پرداخت 
الکترونیــک رأی مثبت دادنــد و بر این 
اساس به سازمان تاکسیرانی سه ماه برای 
این مهم فرصت داده می شود تا پرداخت 

ها الکترونیک باشد.
اعضای شــورای شــهر تهران لایحه 
تعیین نرخ بلیت و کرایه وســایل حمل و 
نقل عمومی شهر تهران در سال ۱۴۰۳ را 

تصویب کردند.

سازمان منابع طبیعی: 

وضعیت جنگل های شمال مناسب است
مدیر کل دفتر جنگل داری و امور بهره برداری سازمان منابع طبیعی کشور گفت: 

با وجود آسیب ها، داده ها نشان از وضعیت مناسب جنگل های شمال دارد.
محمد علی  فخاری درباره ششمین دوره آماربرداری سراسری جنگل های هیرکانی 
که از سال ۱۴۰۱ تحت عنوان پایش و ارزیابی روند پایداری و آسیب پذیری جنگل های 
شمال ایران گفت: این طرح تا پایان اسفند ماه امسال به اتمام می رسد. مدیر کل دفتر 
جنگل داری و امور بهره برداری ســازمان منابع طبیعی کشور اضافه کرد: در ششمین 
دوره مطالعات ارزیابی کمی و کیفی جنگل های هیرکانی بیش از ۶۰ کارشناس آماربردار 
و ناظر مشــارکت داشــته اند. این اقدام با رهبری دفتر جنگلداری و امور بهره برداری 
ســازمان و با نظارت عالی دانشــکده منابع طبیعی دانشگاه تربیت مدرس و همکاری 
موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع در زمینه آنالیز نمونه های خاک طی سال ۱۴۰۲-

۱۴۰۱ با برداشت ۲۹۱۱ قطعه نمونه دائمی در گستره جنگل های هیرکانی با موفقیت 
انجام شد. فخاری افزود: این دوره از مطالعات با تغییرات بنیادین و تحولی اساسی در 
اهداف و شــیوه انجام مطالعات همراه بــوده و پایش وضعیت کنونی جنگل بر مبنای 
نشــانگرهای پایداری مانند تنوع گونه، رویش،  ترسیب کربن، جوامع گیاهی، آفات و 
بیماری های جنگلی صورت گرفته است. مدیر کل دفتر جنگلداری و امور بهره برداری 
ســازمان منابع طبیعی ادامه داد: در کنار اندازه گیری کمی جنگل مانند تعداد، حجم 
و نــوع گونه های درختی همچنین وضعیت خاک از یک طرف و بهره گیری از آخرین 
فناوری روز از جمله اپلیکیشن جمع آوری و ثبت داده ها، اپلیکیشن شناسایی گونه های 
آوندی و غیر آوندی، پنل مدیریتی آماربرداری و ماژول های پردازش اطلاعات از سوی 
دیگر نه تنها این دوره از مطالعات را با ادوار پیشین کاملا متمایز کرده بلکه باعث شده 
است صحت داده های جمع آوری شده به شکل کاملا مکانیزه و سیستمی مورد راستی 
آزمایی قرار بگیرد و کیفیت اطلاعات تضمین شود. فخاری اضافه کرد: عملیات صحرایی 
آماربــرداری جنگل در این دوره به روش امانی و با اســتفاده ۱۰۰ درصدی از ظرفیت 
درون سازمانی با ساماندهی بیش از ۱۷ گروه آماری و نظارتی نه تنها زمینه صرفه جویی 
بیش از ۶۰ درصدی در هزینه انجام مطالعات را فراهم کرده بلکه مهارت آموزی عملی 
بیش از ۴۰ نفر از کارشناسان جوان و مجهز کردن آنان به آخرین علوم و تکنیک های 
آماربرداری جنگل منجر به پرورش فنی و کادرسازی تخصصی سازمان شده است. این 

یــک گزارش جدید هشــدار داده اســت اروپا برای 
پاسخگویی به خطرات تغییرات آب و هوایی نیاز فوری به 

اقدامات جدی تری دارد.
این ارزیابی ۳۲ صفحه ای که روز دوشــنبه توســط 
آژانس محیط  زیســت اروپا )EEA( منتشر شد، تاکید 
کرد اروپا برای پاسخگویی به خطرات شدید فزاینده ای 

که تغییرات آب و هوایی ایجاد می کند، آمادگی ندارد.
در این گزارش آمده اســت: صدها هــزار نفر بر اثر 
امواج گرما جان خود را از دست خواهند داد و خسارات 
اقتصادی ناشی از سیل های ساحلی به تنهایی می تواند از 
یک تریلیون یورو )۱.۱ تریلیون دلار( در سال فراتر رود.

بنابراین سیاســت های فــوری با هدف قــرار دادن 
سیســتم های مراقبت هــای بهداشــتی، کشــاورزی و 
زیرســاخت های حیاتی مــورد نیاز اســت. این گزارش 
همچنیــن اشــاره کرد گرمــای شــدید و رویدادهای 
خشکســالی که زمانی در این قاره نــادر بودند، رایج تر 

می شوند.
این تحلیل می گوید: اگر اقدام قاطعی در حال حاضر 
انجام نشود، بیشــتر خطرات اقلیمی شناسایی شده در 
گزارش می تواند تا پایان قرن جاری به ســطوح بحرانی 

یا فاجعه بار برسد.
یک ناظــر اتحادیه اروپا اخیراً خاطرنشــان کرد که 
جهان در سال گذشــته از آستانه ۱.۵ درجه سانتیگراد 
عبور کرده است، زیرا در سال ۲۰۲۳ رکوردهای دمایی 

به تعداد قابل توجهی شکسته است.
در این گزارش آمده است خطرات مرتبط با آب و هوا 

بر روند تولید مواد غذایی در جنوب اروپا به شدت آسیب 
وارد می کند و خاطرنشان می کند که کمتر از ۲ درصد 
از یارانه های کشــاورزی اتحادیه اروپا، صرف کمک به 

کشاورزان برای مدیریت خطرات می شود.
ایــن گزارش همچنیــن توصیه کــرد اتحادیه اروپا 
الزاماتی را برای محافظــت از کارگران در فضای باز در 
کشــاورزی، ساخت و ساز و سایر صنایع در برابر گرمای 

شدید یا سیل تعیین کند.
این گــزارش همچنیــن از اتحادیه اروپا خواســت 
ابزارهــای مالی طراحی کند تا به کشــورها کمک کند 
سیستم های مراقبت های بهداشتی خود را برای مقابله 
با تغییرات آب و هوایی که به ویژه افراد آســیب پذیر و 

سالمندان را تحت تأثیر قرار می دهد، آماده کنند.
بر اســاس گزارش ها، وقایع مرتبط با آب و هوا باعث 
۸۵ هزار تا ۱۴۵ هزار مورد تلفات انسانی در سراسر اروپا 
طی ۴۰ سال گذشته شده است. همچنین کارشناسان به 
طور جداگانه دریافتند موج گرمای شدید در سال ۲۰۲۲ 

باعث مرگ بیش از ۶۰ هزار نفر در این قاره شده است.
اروپا در ســال های اخیر با موجی از حوادث اقلیمی 
شدید مواجه بوده است. در سال ۲۰۲۱، سیل بی سابقه 
بلژیک، آلمان و هلند را درنوردید که منجر به هزینه های 

۴۴ میلیارد یورویی )۴۸ میلیارد دلار( شد.
در همان سال، ایتالیا شاهد سوختن بیش از ۶۰ هزار 
و ۷۰۰ هکتار جنگل در آتش سوزی های شدید جنگلی 
بود که بیشــترین آمار در حداقل یک دهه اخیر بود. در 
سال ۲۰۲۳، سیل ناگهانی در اسلوونی نیز باعث خسارتی 

شــد که بیش از ۱۰ درصد از تولید ناخالص داخلی این 
کشور برآورد شد.

به گزارش الجزیره، در مجموع، خســارات اقتصادی 
ناشــی از تغییرات شــدید آب و هوایی در کشــورهای 
اتحادیه اروپا از ســال ۱۹۸۰ تــا ۲۰۲۲ از ۶۵۰ میلیارد 

یورو )۷۱۱ میلیارد دلار( فراتر رفته است.
در همین حال، با نزدیک شدن به پایان فصل زمستان 
در نیم کره شمالی، ســازمان ملل متحد در مورد گرم تر 

شدن هوا در ماه های پیش رو هشدار داد.
ســازمان جهانی هواشناسی، نهاد وابسته به سازمان 
ملل متحد اخیرا در بیانیه ای پدیده آب وهوایی »ال نینو« 
که در دســامبر گذشته به اوج خود رسید را یکی از پنج 
مورد شدید این پدیده خواند که تاکنون ثبت شده است.

به گفته ســازمان ملل متحد، اگرچــه این پدیده به 
تدریج در حال رنگ باختن است، اما موجب شده دمای 
هوا در ماه های گذشــته گرم تر از حد معمول شود. بنابر 
پیش بینی این نهاد بین المللی، دمای هوا تقریباً در تمام 
مناطق خشکی بین ماه های مارس و مه ۲۰۲۳ بالاتر از 

معمول خواهد بود.

رئیس شــورای اسلامی شهر تهران تأکید کرد 
کــه احداث تراموا بــر روی ریل در تهران منتفی 

است.
مهدی چمران پیش از آغاز دویست و بیست و 
سومین جلسه علنی شورای شهر تهران در جمع 
خبرنگاران گفت: امروز در آخرین جلســه ســال 
۱۴۰۲ ابتدا آقای امانی گزارشی از بازدید میدانی 
خود از محله ای در منطقــه ۸ تهران را ارائه می 
کنند و پس از آن موضوع تأیید شــورا برای قائم 
مقامان ذی حسابان شهرداری تهران انجام خواهد 
شــد. این قائم مقام های ذی حســابان از سوی 
شــهرداری به شورا ارسال شــده و در کمیسیون 
برنامه و بودجه شــورای شهر سابقه آن ها بررسی 
شــده است و اگر امروز ســوالی برای اعضا وجود 
داشته باشد مطرح خواهد شد و نهایتا به تصویب 

اعضا می رسد.
وی ادامــه داد: دو اساســنامه ســازمان های 
شهرداری تهران باقی مانده بود که باید در جلسه 
امروز بررســی و به تصویب برسد. همه اساسنامه 
ســازمان های شــهرداری تهران به اتمام رسیده 
و تنها اساســنامه آرامستان های شــهر تهران و 
پیشگیری و مدیریت بحران تهران باقی مانده بود 
که باید در جلســه امروز مورد بررسی قرار بگیرد. 
پس از آن نیز تعدادی پرونده باغات در دستور کار 
قرار دارد که بررسی می شود. رئیس شورای شهر 
تهران در پاسخ به سوالی در خصوص عدم حضور 
مدیرعامل متروی تهران در برنامه روز گذشــته 
شهرداری تهران در خصوص افتتاح ایستگاه های 
جدیــد گفت: در مورد مدیرعامل مترو خبر ندارم 
چه تصمیماتی گرفته می شود. متن مشاهده ای 
را ایشان فرستاده بودند که موضوع نامناسبی در 
آن وجود نداشــت و اعلام کرده بودند که صحبت 

های ایشان عوض شده است.
چمران در خصــوص موضوع احداث تراموا در 
تهران نیز گفت: در مــورد تراموا آنچه که مطرح 
بود مبنی بر ریل کشی، دیگر مورد بحث نیست. 
آنچه که به عنوان تراموا از آن یاد می شود همانند 
اتوبوس ســه کابین روی لاســتیک است. به این 
شــیوه در دنیا تراموا ساخته شده که حتی راننده 

هم ندارد و در مسیر مشخص شده خود می تواند 
حرکت کند. اگر چنین تراموایی مورد بحث باشد 
باید در خصوص رقم و قیمت، میزان مسافر و عمر 
آن مطالعاتی صورت بگیرد تا مشخص شود که آیا 
به صرفه و صلاح شهر هست یا خیر؟ اما تراموایی 
که ریل داشته باشد و قرار باشد خیابان را بکنند، 

چنین چیزی نیست.
وی درباره اظهارنظر شهردار تهران در خصوص 
اینکه ســال آینده بهار حمل و نقل است، گفت: 
ان شاءالله که ســال آینده بهار حمل و نقل باشد. 
قراردادها بســته شده و محکم کاری ها انجام شده 
اســت. امیدواریم که اتفاق دیگــری رخ ندهد و 
شاهد ورود واگن های مترو و اتوبوس ها به پایتخت 
باشــیم. برای کاهش ترافیک نیز همکاری مردم 
موضوع بســیار پراهمیتی اســت. باید فردی که 
می خواهد از حمل و نقل عمومی اســتفاده کند 
با احساس آرامش از وسایل حمل و نقل عمومی 

استفاده کند.
چمران در خصــوص عدم تأمین اتوبوس های 
وعده داده شده از سوی شهردار تهران نیز گفت: 
اتوبــوس هایی کــه صحبت از آن ها شــده بود 
قراردادهای داخلی بود ولی تأمین نشد اما قطعا ما 
نمی توانستیم مردم را منتظر این موضوع بگذاریم 

لذا برای واردات اتوبوس اقدام کردیم.

گزارش آژانس محیط  زیست اروپا نشان داد

اروپا برای مواجهه با خطرات اقلیمی آمادگی ندارد

معاون محیط زیســت طبیعی سازمان حفاظت محیط 
زیست با اشــاره به ضرورت افزایش حفاظت از میش مرغ 
گفــت: با وزارت صمت و ســازمان منابع طبیعی در حال 
رایزنی هستیم که شمال سقز به عنوان زیستگاه این گونه 

ارزشمند شکارممنوع اعلام شود.
میش مرغ گونه ای اســت که حتی نسبت به یوزپلنگ 
وضعیت بدتری دارد و در خطر انقراض اســت. بر اســاس 
آخرین بررســی هایی که طی سال جاری انجام شده تنها 
۲۴ قطعه میش مرغ در ایران وجود دارد. این گونه درکل 
وضعیت مناسبی در دنیا ندارد اما جمعیت های مناسبی را 
در برخی همسایگان شمالی ایران دارد اما پراکنش آن در 
ایران خیلی کم شده است. طی سالیان گذشته این پرنده 
در بخش عمده ای از غرب کشور حضور داشت اما الان در 

محدوده بسیار کوچکی زیست می کند.
ســازمان حفاظت محیط زیســت در تلاش است تا از 
ظرفیت هــا و تکنیک های شــرکت های دانش بنیان برای 
تشــخیص مکان زادآوری میش مرغ ها استفاده و به صورت 
نقطــه ای از آن ها حفاظــت کند. از جملــه این مناطق 
محدوده ای از شــمال ســقز در کردستان اســت. در این 
محدوده جمعیت مناســبی از میش مرغ در فصل تابستان 
وجود دارد که به گفته حسن اکبری- معاون محیط زیست 
طبیعی-این محدوده شناسایی شده و به زودی آن منطقه 

شکار ممنوع اعلام می شود.
حسن اکبری درباره شــکارممنوع اعلام شدن بخشی 
از ســقز با هدف حفاظت از میش مرغ اظهارکرد: اقدامات 
اولیه برای این کار انجــام و به دفتر حیات وحش تکلیف 
شده اســت که قبل از پایان سال آگهی کنند. این مسئله 

بســیار مهم است و باید اقدامات مورد نیاز انجام شود. اگر 
حدود هفت ســال گذشــته این منطقه شکار ممنوع و یا 
جتی منطقه حفاظت شده اعلام می شد، بسیاری از تغییر 
کاربری هــا رخ نمی داد و یک پهنــه طبیعی برای زندگی 

میش مرغ داشتیم.
وی اضافه کرد: در حال حاضر بخش عمده محدوده ای 
که قرار است شکار ممنوع شود، دیم زار و مزرعه کشاورزی 
اســت و حتی بخشــی از آن ها تغییر کاربری یافته است، 
یعنی زمین های دیم زاری بوده که اطراف آن را دیوارکشی 
و ویلاســازی کرده اند که اگر زودتر شــکار ممنوع اعلام 
می شد نتایج بهتری داشــت اما الان هم می توان امیدوار 
بود و در تلاشیم که موافقت سازمان منابع طبیعی و وزارت 
صمت را برای ارتقای این محدوده به شــکار ممنوع جلب 

کنیم.
اکبری افزود: انتظار داریم به دلیل وضعیت خاص گونه 
میش مــرغ و مطالبات مردم در زمینه حفظ گونه های در 
معرض انقراض دارند، وزارت جهاد کشاوزی و وزارت صمت 
هرچه زودتر موافقت کنند که این محدوده شــکار ممنوع 

اعلام شود.

معاون شهرســازی و معمــاری شــهرداری اصفهان گفت: 
پلاک هایی که مســاحت آنان ۱۳۰ مترمربع و بالاتر است و در 
بافت فرسوده غیر تاریخی شهر اصفهان قرار دارند، می توانند یک 

طبقه مازاد بر کد مصوب احداث کنند.
وحید مهدویان درباره ضوابط بومی تشویقی بافت فرسوده، 
اظهار کرد: پیرو ابلاغ مصوب شورای عالی شهرسازی و معماری 
در مهرماه ۱۴۰۱ به کل کشور، ضوابط بومی شهر اصفهان توسط 
شهرداری تدوین و به کمسیون ماده ۵ ارسال شد به نحوی که بر 
مبنای این مصوبه و در چهارچوب ضوابطی در شهر اصفهان که 
در اقلیم این شهر ملاک عمل است و باید ضوابط بومی تشویقی 

بافت فرسوده تدوین و ملاک عمل قرار می گرفت.
وی افزود: در خردادماه ســال جاری ضوابط کمیسیون ماده 
۵ ارســال شد و طی چندین جلسه کارشناسی موضوع توسط، 
کارشناسان و مسئولین مربوطه در کمیته های فنی که متشکل 
از نهادهایی همچون اســتادنداری، اداره کل راه و شهرسازی و 
سایر دســتگاه ذی ربط بود، موردبررسی و اصلاح قرار گرفت و 
در آبان ماه ۱۴۰۲ مورد تصویب کمیسیون ماده ۵ رسید و پس 
از طی مراحل قانونی و ارســال آن به شورای عالی شهرسازی و 
معماری کشور در آذرماه امسال به استانداری این مصوبه ارسال 

و در ۱۸ بهمن ۱۴۰۲ به شهرداری اصفهان ابلاغ شد.
معاون شهرسازی و معماری شــهرداری اصفهان ادامه داد: 
کلیات مصوبه بر این مبنا است که تمامی پلاک هایی که عرصه 
اولیه آن یا همان مساحت ســندی پلاک های آنها بالای ۱۳۰ 
مترمربع و بالاتر است و در بافت فرسوده غیر تاریخی قرار دارند، 
می توانند یک طبقه مازاد بر کد مصوب بســازند همچنین اگر 
مســاحت سند مالکیت از ۲۰۰ متر تا ۴۰۰ متر مربع بود علاوه 
بر اســتفاده مازاد بر کد مصوب، می توانند سطح اشغالشان را تا 

۷۰ درصد احداث کنند.
مهدویان تصریح کرد: اگر پلاک ها از ۴۰۰ مترمربع بیشــتر 
بود، می توانند دوطبقه مازاد بر کد مصوب احداث کنند به شرط 
اینکه مساحت زیر بنایی کلشان  زیر پنج هزار مترمربع باشد  و 
اگر مساحت زیربنا بالای پنج هزار مترمربع بود، شرط استفاده 
از دوطبقه مازاد ارســال به کمسیون ماده ۵ و اخذ مصوبه این 

کمیسیون است.
وی در پایــان عنوان کرد: بســته تشــویقی جدید، ابلاغی 
کمیســیون ماده ۵ در واقع فرصت طلایی برای ســازندگان و 
مالکان واحدهای فرسوده به شــمار می رود و ظرفیت خوبی را 
برای نوسازی بافت های فرسوده غیر تاریخی در نظر گرفته که 
با استفاده از آن ساکنان این بافت ها می توانند جهت برخورداری 
از این فرصت به مناطق پانزده گانه شــهرداری اصفهان مراجعه 
نمایند. همچنین شایان ذکر است معاونت شهرسازی و معماری 
جهت تســهیل و تســریع در صدور پروانه های تشــویقی در 
بافت های ناکارآمد شهری اقدام به راه اندازی کمیته رفع موانع 
صدور پروانه های بافت ناکارآمد نموده تا شــهروندان بتوانند در 

اسرع وقت از این مزایا بهره مند شوند.

معاون محیط زیست طبیعی تشریح کرد؛

آیا سقز منطقه شکار ممنوع می شود؟
معاون شهرسازی و معماری شهردار خبر داد؛

ضوابط تشویقی ساخت وساز در بافت فرسوده غیرتاریخی شهر اصفهان
معاون نظارت و بازرســی امور تولیدی سازمان بازرسی کل کشور در پی 
بازدیــد از فرودگاه بین المللی مهرآباد و گله مندی مردم، در نامه ای به وزیر 

راه نکاتی را متذکر شد.
احمد اســدیان، در پی بازدید اخیر خود از فرودگاه بین المللی مهرآباد در 
راستای احقاق حقوق عامه گفت: این بازدید در راستای احقاق حقوق عامه و 
رصد و پایش سایت ها و دفاتر فروش بلیت هواپیما در دستور کار این سازمان 

قرار گرفت که نتایج حاصله مؤید نارسایی ها و مشکلاتی در این حوزه است.
وی به برخی از مشــکلات از جمله تخلف گران فروشــی در عرضه بلیت 
اشاره کرد و افزود: این امر منجر به ایجاد نارضایتی در مسافران و سرگردانی 
آن ها شده و علاوه بر آن، تأخیرات مکرر و لغو پروازها در ماه های اخیر، عدم 
پرداخت جریمه و جبران خسارت از سوی تعدادی از شرکت های هواپیمایی 

نیز بر نارضایتی مسافران افزوده است.
معاون نظارت و بازرسی امور تولیدی سازمان بازرسی کل کشور از ارسال 
نامه به وزیر راه و شهرســازی خبر داد و گفت: در این نامه تاکید شده که با 
توجه به در پیش بودن سفرهای نوروزی باید برنامه ریزی دقیق برای دسترسی 
عموم اقشــار جامعه به خدمات حمل و نقل هوایی مناســب و نیز نظارت بر 

شرکت های هواپیمایی در عرضه و ارائه بلیت هواپیما انجام شود.
اسدیان به عدم تمکین برخی از شرکت های هواپیمایی برای رعایت سقف 
قیمت مصوب پس از موقوف الاجرا شــدن رأی هیئت عمومی دیوان عدالت 
اداری اشــاره کرد و ادامه داد: در این راســتا از وزیر راه و شهرسازی خواسته 
شــده که بر اســاس بند »ج« ماده )۱۱( قانون تشکیل سازمان بازرسی کل 
کشور و ماده )۴۲( آئین نامه اجرایی قانون مرقوم و به منظور اجرای صحیح 
قانون و جلوگیری از فروش بلیت خارج از شــبکه رسمی »ایجاد بازار سیاه« 
و مازاد بر ظرفیت هواپیما و همچنین جلوگیری از فروش چارتری و اجباری 
بلیت هواپیما به همراه محل اقامت شــامل مســافرخانه، هتل و …، نظارت 
مؤثر بر شــرکت های هواپیمایی برای رعایت شیوه نامه حقوق مسافر هوایی 

اعمال شود.

 اسدیان: نظارت مؤثر
 بر شرکت  های هواپیمایی اعمال شود

رئیس شورای شهر تهران:

احداث تراموای ریلی در تهران منتفی است
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خبر
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بر اساس داده های بین المللی

ایرانی ها رکورددار مصرف برق
مصرف برق در ایران به حدی بالاست 
که طبق ارزیابی های صورت  گرفته، اوج 
مصرف برق ۶ کشور همسایه با جمعیت 
۳۵۰ میلیون نفر با اوج مصرف برق ایران 

۸۵ میلیون نفری برابر است.
بر اساس داده های بین المللی ایران 
به لحاظ شدت مصرف انرژی در جایگاه 
ششمین کشــور با شدت مصرف انرژی 
بالا قرار دارد و این موضوع نشان می دهد 
مصرف انرژی در ایران به شدت ناکارآمد 
اســت. بالا بودن شــدت مصرف انرژی 
ایران بیانگر این واقعیت است که میزان 
مصــرف انرژی در ایران دســت کم ۶۰ 
درصد از میانگین جهانی برای تولید کالا 

و خدمات مشابه بیشتر است.
بررســی آمار و ارقام رســمی نشان 
می دهد، شاخص مصرف انرژی در بخش 
خانگی ایران چیزی حدود ۴۶۰ کیلووات 
ساعت در ســال به ازای هر متر مکعب 
اســت که اگر این داده به واحد مگاژول 
تبدیل شــده و با آمارهای جهانی سایر 
کشورها مقایسه شود، میزان ناکارآمدی 
مصرف انرژی در بخش خانگی ایران را 

بیش از پیش نمایان می کند.
در حالــی مصــرف انرژی بــه ازای 
واحد ســطح خانه در ایران بر اســاس 
ترازنامه هیدروکربوری ۱۶۵۰  داده های 
مگاژول محاسبه می شــود که در هیچ 
یــک از کشــورهای عضــو آژانس بین 
المللی انرژی، میزان مصــرف انرژی با 
وجود آب و هوایی به مراتب ســردتر از 
ایران از ۱۰۰۰ مگاژول تجاوز نمی کند. 
به عنــوان نمونه میزان مصرف انرژی به 
ازای واحد سطح خانه در کشور پرتغال 
چیزی حدود ۲۵۰ مگاژول، در کشــور 
یونــان ۴۰۰ مگاژول، در کشــور ایتالیا 
۶۰۰ مگاژول و در جمهوری چک ۸۰۰ 

مگاژول است.
محمد اله داد، معاون انتقال و تجارت 
اعلام  به تازگی  توانیر  خارجی شــرکت 
کرد: اوج مصرف برق ۶ کشور همسایه با 
جمعیت ۳۵۰ میلیون نفر با اوج مصرف 

برق ایران ۸۵ میلیون نفر برابر است.
وی با اشــاره به هزینه بالای انرژی 
در ســایر کشــورها، پایین بودن قیمت 
برق را بــا مصرف بی رویــه این انرژی 
گران بها در کشــور مرتبط دانســت و 

قیمت هر کیلووات ساعت برق در کشور 
تاجیکستان را ۶.۵ تا ۷ سنت و در ترکیه 
۲.۵ لیــر در بخش خانگــی و ۵ لیر در 

بخش صنعتی عنوان کرد.
را  برق  *چطور می توان مصرف 

در منزل کاهش داد؟
بالا بودن شــدت مصــرف انرژی در 
ایران تابعی از عوامل مختلفی است که 
نتیجــه آن ناکارآمدی مصرف انرژی در 
بخش های مختلف مصرفی ایران به ویژه 
در بخش خانگی اســت. به طور نمونه 
متوســط مصرف برق سالیانه مشترکان 
بخش خانگی در استان هرمزگان چیزی 
حدود ۱۰ هزار کیلووات ســاعت است 
که بررسی ها نشــان می دهد در صورت 
اجــرای برخــی راهکارهــای مدیریت 
مصــرف می توان این میــزان مصرف را 
تــا ۶۰ درصــد کاهــش داد. یخچال و 
فریزر از جمله لوازم برقی است که باید 
به طور دائم به پریز برق متصل باشــد و 
قطــع برق آن حتی برای چند ســاعت 
می تواند ســبب فاسد شدن مواد غذایی 
شــود، تنظیم درجه ترموستات یخچال 
بین ۳ تا ۵ درجه اقدامی است که باعث 
صرفه جویی برق می شود. همچنین فریزر 
که مواد غذایی در آن مدت زمان زیادی 
نگه داشته می شود، از وسایل پرمصرف 
انرژی اســت که با راهکار ساده تنظیم 
درجه ترموســتات بین ۱۵ تا ۱۸ درجه 
ســانتی گراد زیر صفــر می توان مصرف 

انرژی را در این وسیله نیز پایین آورد.
باز و بســته کردن مکرر در یخچال 
و فریــزر موجب افزایــش ۱۰ کیلووات 
ساعت مصرف برق و افزایش هزینه برق 
مصرفی می شود، ضمن این که باعث هدر 
رفت سرما نیز خواهد شد. خراب بودن 
لاســتیک در یخچــال و فریزر موجب 
افزایش ۲۰ درصــدی انرژی مصرفی و 
هزینه بــرق خانواده می شــود، بنابراین 
لازم است نوارهای دور یخچال را مرتب 
کنترل کــرده و در صورت کوچک ترین 
نشت هوا، نسبت به تعویض آن ها اقدام 
کــرد. از کنار هم چیدن و چســباندن 
ظروف و مــواد غذایی در داخل یخچال 
و فریــزر خودداری کنیــد، چراکه این 
کار گردش هوا را در این وســایل دچار 
اختلال کرده و ســبب افزایش مصرف 

برق می شود، از قرار دادن ظروف غذای 
گــرم در یخچال خودداری کنید. برفک 
یخچال را به طور مرتب تمیز کنید، زیرا 
بار ضخامت برفک به میزان ۵ میلی متر، 

مصرف انرژی را بالا می برد.
به منظور تهویه هوا در اطراف یخچال 
و فریزر ســعی کنید که فاصله مناسب 
)۱۰ سانتی متری( از دیوارها حفظ شود 
که ایــن کار موجب کاهش مصرف برق 
به میزان ۵ کیلووات ساعت در یک ماه 
می شود. شاید پیش از هر اقدامی توجه 
به برچســب انرژی در انتخاب یخچال و 
فریزر دقت در استاندارد و موارد ایمنی 
و مصرف انرژی است و بهینه ترین حالت 
انتخاب یخچال و فریزر با شاخص A و 
+A ضروری اســت، بعضی از خانواده ها 
با خرید یخچــال و فریزر جدید، بازهم 
از مدل قدیمی آن اســتفاده می کنند. 
غافل از این که یخچال های قدیمی بسیار 
پرمصرف هســتند و باعث ۲ برابر شدن 

مصرف برق خانواده می شود.
* کولرآبی یا گازی؟

گرایش به استفاده از کولرهای گازی، 
اســپلیت و داکت اســپلیت ها حتی در 
مناطق معتدل کشور در سال های اخیر 
رو به فزونی اســت، این در حالی است 
که کولرهای آبی به لحاظ تولید رطوبت 
و خنــکای مطبوع، صرفــه اقتصادی و 
همچنان  انــرژی،  متعارف تر  مصــرف 
بهترین گزینه برای مناطق عادی کشور 
به شــمار می روند، مناطق معتدلی که 
بیش از ۸۰ درصد مســاحت کشــور را 
در بــر می گیرد. حــال چگونه می توان 
بیشــترین بهره وری را از کولرهای آبی 
در عین مصــرف مطلوب و توام با ایجاد 
رفاه و آسایش داشت؟ سرویس منظم و 
دوره ای کولر، شستشو و تعویض به موقع 
پوشال های آن، علاوه بر کاهش مصرف 
انرژی، باعث افزایش طول عمر دستگاه 
شده و از نظر اقتصادی نیز به صرفه است.

در عین  حــال مهم ترین نکته درباره 
کولرهای آبی که مصــرف برق آن را تا 
بیــش از ۵۰ درصد کم کرده و به همان 
نســبت رقم قبــض ما را نیــز کاهش 
می دهد، اســتفاده از »دور کند« است. 
شــاید فکر کنید که این کار در روزهای 
خیلی گرم شدنی نیست، اما هر مشکل 

راه حلی دارد. کافی اســت یک سایه بان 
روی کولر نصب کنیم و ضمن عایق بندی 
مناســب کانال ها، از بسته بودن درها و 
پنجره ها مطمئن شویم تا از ورود هوای 
گرم به داخل منزل و اتلاف هوای خنک 

جلوگیری شود.
در هنگام خرید کولرآبی به برچسب 
مصرف انرژی توجه کنیــم و کولر را با 
توجه به برچسب انرژی، مشخصات فنی 
و متناســب با نوع نیاز خریداری کنیم، 
اســتفاده هم زمان از چند وسیله گرمازا 
مانند اجــاق، ســماور، لامپ هایی که 
گرمای زیادی تولید می کنند، موجب بالا 
رفتن دمای خانه شده و نیاز به استفاده 
از کولر را افزایش می دهد. این در حالی 
اســت که در مناطق گرمسیر و شرجی 
کشور که دما و رطوبت بالا است، با توجه 
به الگوی مصــرف برق ویژه این مناطق 
که در ماه هــای گرم به ۳۰۰۰ کیلووات 
ساعت هم می رسد، استفاده از کولرهای 
گازی توجیه پذیر اســت. البته بسیاری 
می پرسند دمای آسایش کولرگازی چه 
دمایی است که هم خنکی لازم حاصل 
شود و همچنین کمترین افزایش قبض 

برق را داشته باشیم.
کارشناســان انرژی دمای آسایش را 
برای کولرهــای گازی ۲۴ تا ۲۶ درجه 
می داننــد، بــه اعتقاد آن ها ســرویس 

به موقع کندانسور کولرگازی و شست و 
شوی مداوم فیلترها و شبکه داخل کولر 
موجب صرفه جویی ۱۰ تا ۱۵ درصدی 
برق می شــود. درزگیر مناســب اطراف 
کولر، قــرار نگرفتــن در معرض تابش 
مستقیم خورشــید نیز تأثیر زیادی در 
کاهــش مصرف انــرژی دارد.  خاموش 
کردن یک کولــرگازی در منزل موجب 
کاهش ۳۰ درصدی مصرف برق خانوار 

می شود.
*لامپ ها را فراموش نکنید

خاموش کردن لامپ های اضافی یا 
به عبارتی لامپ اضافی خاموش، شــاید 
ایــن مطلب خیلی تکراری باشــد ولی 
گفتن این که همیشــه لوازم برقی غیر 
ضروری را خامــوش و از پریز برق جدا 
کنید خالی از لطف نیســت. استفاده از 
لامپ های با بهره نوری بالا یعنی استفاده 
از لامپ های که دارای شار نوری زیاد و 
توان مصرفی کمتری دارند مانند لامپ 
های ال ای دی. همیشــه کالاها و لوازم 
برقی دارای نشــان استاندارد و برچسب 
انرژی هستند را خریداری و سعی کنید 
از وســایلی اســتفاده کنید که مصرف 
انرژی آنها در پایین ترین ســطح و بهره 
وری آنها در بالاترین ســطح باشد. این 
وضعیت در برچســب انرژی نشان داده 
شده اســت. اگر کنتور برق منزل شما 

دیجیتال و ســه تعرفه ای است از لوازم 
پر مصرف مانند اتو، ماشین لباسشویی، 
ماشین ظرف شــویی، بخار شور، آون و 
تستر و … در ساعات اوج مصرف یا همان 
“پیک” اســتفاده نکنید، بهترین زمان 
استفاده از آنها در ســاعات کم باری یا 
میان باری اســت. استفاده از لوازم برقی 
در زمان کم باری موجب اعمال تخفیف 

در قبض برق می شود.
اگــر از لــوازم صوتــی و تصویری 
اســتفاده نمی کنید آنهــا را در حالت 
اســتندبای )آماده به کار( قرار ندهید و 
برق آنها را کلًا قطع کنید. لوازم صوتی و 
تصویری و همه تجهیزاتی که در حالت 
اســتندبای قرار دارند، در حال مصرف 
برق هســتند هرچند میزان مصرف در 
حالت اســتندبای کم است ولی همین 
میزان کــم در زمــان طولانی موجب 
افزایش هزینه برق مصرفی خواهند شد. 
ناگفته نماند که نوسانات احتمالی برق 
موجب آســیب به لوازم برقی در حالت 
استندبای نیز خواهد شد.مشترکان می 
توانند با نصب اپلیکیشین »برق من« از 
میزان مصرف خود و مشاهده تعرفه برق 
منطقه خودشان مطلع شوند، همچنین 
نسبت به مدیریت مصارف خود اقدام و از 
سایر خدماتی که در این برنامه گنجانده 

شده است، استفاده کنند.

مدیر ســامانه هوشــمند سوخت 
گفت: متوســط زمان صــدور کارت 
ســوخت المثنی و نوشــماره ۲۸ روز 
است، در سال ۱۴۰۲ بالغ بر ۲ میلیون 
و ۸۰۰ هــزار کارت ســوخت المثنی 
تولید کردیــم و در اختیار مردم قرار 

دادیم.
محمد صادقی، در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه حدود ۳۰ میلیون کارت 
سوخت فعال در کشور داریم که از این 
تعداد حــدود ۵ میلیون کارت متعلق 
به موتورســیکلت ها و بقیه متعلق به 
خودروهای عمومی و شــخصی است، 
اظهار کرد: باتوجه به ایام نوروز تلاش 
کردیم که سطح پایداری جایگاه ها را 
ارتقا دهیم، این پایداری به ۹۵ درصد 
رســیده و میزان خرابی نازل ها پنج 

درصد است.
به گفته وی باید درخواست کارت 
ســوخت برای خودروهای نوشماره و 

المثنی در دفاتر پلیس ۱۰+ ثبت شود 
و در فاصله ۲ یا ۳ روز، اسامی آنها برای 
تولید کارت سوخت ارسال و تا ۲۸ روز 
بعد، کارت سوخت از طریق پست به 

نشانی آنها ارسال می شود.
مدیر ســامانه هوشــمند سوخت 
در خصــوص کارت هایی که در باجه 
معطله قرار دارند، گفت: درحال حاضر 
بالغ بر ۲۰۰ هزار کارت ســوخت در 
باجه هــای معطله اداره پســت وجود 

دارد.
صادقی با بیان اینکه آذرماه امسال 
قول دادیم که تا دو ماه بعد، ســامانه 
ثبت درخواست آنلاین کارت سوخت 
رونمایی و بهره برداری شــود، که در 
زمانی که قول دادیم، نرم افزار مربوطه 
را آماده فعالیت کردیم اما این کار چند 
وجهی بوده و اجرایی شدن آن نیازمند 
هماهنگی بین دستگاه ها است، گفت: 
در جلســه اخیر، شــرکت پژوهش و 

توسعه ناجی زیرمجموعه پلیس راهور، 
قول دادنــد که اینکار حتی به صورت 
پایلوت، در ســه ماهه ابتدایی ســال 

۱۴۰۳ اجرایی شود.
وی اظهــار کــرد: توصیــه ما این 
اســت که مردم حتما در ایــام نوروز 
از کارت هــای شــخصی خــود برای 
ســوخت گیری اســتفاده کنند تا از 
تجمع برای دریافت کارت های آزاد در 
جایگاه ها و به تبع آن افزایش صف های 
طولانــی جلوگیری شــود، همچنین 
قراردادن  از دراختیار دیگــران  مردم 
کارت های شــخصی خود به افراد غیر 

مجاز خودداری کنند.

همکاری ایران و تاجیکستان برای انحراف سد راغون
در جلســه پیگیری بندهای مندرج در ســند یادداشت تفاهم 
شانزدهمین کمیسیون همکاریی های مشترک ایران و تاجیکستان، 
اعزام نمایندگان موسســه تحقیقات آب به تاجیکستان برای تهیه 
مدل هیدرولیکی تونل آب بر و انحراف ســد راغون مورد بررسی 

قرار گرفت.
در راســتای پیگیری بندهای مندرج در سند یادداشت تفاهم 
شانزدهمین کمیسیون همکاری های مشترک ایران و تاجیکستان، 
جلســه ای با حضور نمایندگانی از وزارت نیرو، وزارت امور خارجه، 
سازمان نقشــه برداری، وزارت راه و شهرســازی، وزارت ورزش و 
جوانان، معاونت برق و انرژی، سازمان صدا و سیما، سازمان توسعه تجارت ایران، وزارت ارتباطات و امور بین الملل شرکت مخابرات، 
ســازمان فرهنگ و ارتباطات اســلامی، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و 
موسسه تحقیقات آب برگزار شد.  در این جلسه در کنار طرح و بررسی موارد مختلف، پیشنهاداتی نیز جهت توسعه و گسترش 
روابط همکاری ایران و تاجیکســتان در حوزه های مختلف ارائه شــد. از جمله موارد مورد بررســی می توان به رشد ۵۴ درصدی 
صادرات ایران به تاجیکســتان  طی ۱۱ ماه اخیر )از ۱۴۹ میلیون دلار در ســال گذشته به ۲۳۰ میلیون دلار(،   آمادگی جهت 
تدوین نهایی پیش نویس تفاهم نامه تکنولوژی های نو، آمادگی کشــور تاجیکستان برای برگزاری هفته دوستی جوانان دو کشور 
در تاجیکستان در اردیبهشت ماه ۱۴۰۳، برگزاری اولین نشست چهارجانبه در شهریور ماه امسال، پیگیری ارتباط چهارجانبه با 
کشورهای ثالث )ترکمنستان و ازبکستان(، وجود بازار مناسب در تاجیکستان به دلیل فرسودگی زیر ساخت ها و نیاز طرف تاجیک 
در اقلامی نظیر ترانسفورماتور و کنتور،  برگزاری سومین کمیته فنی گردشگری در ایران در سال ۱۴۰۳ و اعزام نمایندگان موسسه 

تحقیقات آب به تاجیکستان برای تهیه مدل هیدرولیکی تونل آب بر و انحراف سد راغون اشاره کرد.

متوسط زمان صدور کارت سوخت به ۲۸ روز رسید

مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی منطقه 
چابهار از ارســال محموله های ویــژه بنزین و نفت گاز به 
مناطق سیل زده خبر داد و گفت: افزون بر آن در این ایام 
۶۰۰ هزار لیتر نفت سفید و ۵۰۰ تن گاز مایع در مناطق 

سیل زده استان سیستان و بلوچستان توزیع شد.
ســیدکیومرث کمالیار در تشریح وضع سوخت رسانی 
به مناطق سیل زده جنوب سیستان و بلوچستان گفت: از 
همان نخستین ساعات پیش بینی وقوع سیلاب در منطقه، 
تأمین و ارسال محموله های ویژه به نقاط در معرض خطر 

را آغاز کردیم.
وی با اشــاره به اینکه پیش از وقــوع حادثه، بنزین و 
نفت گاز کافی به جایگاه ها ارســال شد و مصرف کنندگان 

عمده را نیز تأمین کردیم، افزود: تأمین و ذخیره ســازی 
مناسب گاز مایع انجام شده بود.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی چابهار بیان 
کرد: بعد از وقوع سیلاب، تعداد زیادی ماشین آلات سنگین 
راهسازی از دیگر اســتان ها اعزام شدند، به منظور اجرای 
مصوبات ســتاد مدیریت بحران استان که با حضور وزیر 
کشــور و مدیرکل مدیریت بحران کشور برگزار شده بود، 
مقرر شد ســوخت ویژه به این ماشین آلات تحویل شود، 
همچنین با هماهنگی در سطح شرکت و همت همکاران 
نوع دوســت بلافاصله بــا کمک همکاران، ســه محموله 
نفت گاز خریداری و با حضور مقام های اســتانی، تحویل 
اداره های کل راهداری و شــهرداری های مناطق سیل زده 

شد. کمالیار تأکید کرد: در تخفیف سوخت به خودروهای 
امدادی و بالگردها، ماشین آلات راهسازی مشکلی نداریم و 

کماکان شاهد امدادرسانی به این مناطق هستیم.
*افزایش کارت آزاد بنزین در مناطق سیل زده

وی تصریح کــرد: همچنین با افزایش تردد به مناطق 
سیل زده، افزایش تأمین کارت آزاد بنزین را در دستور کار 
قرار دادیم. برخی ماشین آلات سیار و تریلی ها از سایر نقاط 
کشــور آمده بودند که تخصیص نفت گاز از طریق کارت 
اضطراری داشــتیم و همه همکاران واحدهای ستادی و 
عملیاتی آماده باش هســتند تا ما نیز بتوانیم در کنار بقیه 
ســازمان ها در حوزه سوخت رســیدگی به این مناطق را 
انجام دهیم. مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 

منطقه چابهــار گفت: با توجه به بارش های زیاد و برودت 
هوا، برخی مردم برای گرمایش دچار مشــکل شدند که 
به منظــور رفع این مشــکل ۶۰۰ هزار لیتر نفت ســفید 
به صــورت اضطراری بــرای خانوارها به ویــژه در مناطق 

سردسیر ارسال شده است.
*توزیع ۵۰۰ تن گاز مایع در مناطق ســیل زده 

منطقه چابهار
کمالیــار بیان کرد: در حوزه گاز مایع نیز میانگین توزیع گاز 
مایع در ایام عادی سال ۱۵۰ تن در روز است که در این ایام در 
مجموع ۵۰۰ تن گاز مایع به صورت ویژه از طریق شــرکت های 
موزع گاز مایع و به منظور رفع نیازهای گرمایش و پخت وپز بین 

مردم در مناطق سیل زده توزیع شد.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه چابهار از توزیع ۶۰۰ هزار لیتر نفت سفید در مناطق سیل زده سیستان  و بلوچستان خبر داد

نماینده گلپایگان در مجلس:  وزارت نیرو درباره اخذ و جریمه از کشاورزان تدبیر کند
نماینده گلپایگان در مجلس شورای اسلامی گفت: اخیر هزینه بالایی به عنوان جریمه از کشاورزان به بهانه برداشت مازاد از چاه های کشاورزی گرفته شده که پرداخت آن از توان کشاورزان خارج 
است لذا وزارت نیرو تدبیری کند. مسعود خاتمی در جلسه علنی در تذکری گفت: گلایه مردم از افزایش قیمت ها و بی عدالتی اقتصادی است که لازم است دولت فکری به حال این مشکل کند. وی 
ادامه داد: پیشنهاد می کنم که ستاد ویژه بازسازی تیم اقتصادی برای بهبود وضعیت معیشتی و اقتصادی تشکیل شود تا هرچه سریع تر وضعیت اقتصادی مردم سامان یابد. این نماینده مجلس شورای 
اسلامی در تذکری دیگری به وزیر نیرو بیان کرد: اخیرا هزینه بالایی به عنوان جریمه از کشاورزان به بهانه برداشت مازاد از چاه های کشاورزی گرفته می شود که پرداخت آن از توان کشاورزان خارج 

است حتی در مواردی حکم قضایی هم صادر شده است. انتظار می رود که وزارت نیرو برای حل این مشکل تدبیر کند.

اقلیم گرایی به چالش کشیده شد
کارشناســان معتقدند گفتمان جهانی تغییر اقلیم، به طور فزاینده ای تحت سلطه 
باورهای ایدئولوژی »اقلیم گرایی« است که نه تنها مانع از اقدام های کاهش انتشار کربن 
نمی شــود، بلکه ت وجه ها را از دیگر مشکلات اجتماعی، اقتصادی و محیط زیستی 
فوری بشــر منحرف می کند؛ موضوعی که سبب به چالش کشیده  شدن اقلیم گرایی 

شده است.
به گزارش ســرزمین پویا  و به نقل از شانا، گفتمان عمومی درباره تغییرات اقلیم 
هر سال که می گذرد پرسروصداتر می شود. به نظر می رسد این گفتمان اغلب به طور 
فزاینده ای تحت ســلطه یک ســری ادعاها و باورهایی اســت که می توانند به عنوان 
ایدئولوژی در نظر گرفته شــوند. این نوع دیدگاه هرچند با نیت خوب، اغلب می تواند 
مانع از اقدام هایی شــود که با هدف کاهش انتشار گازهای گلخانه ای انجام می شود، 
همچنین توجه ها را از دیگر مشکلات اجتماعی، زیست محیطی و اقتصادی فوری که 

بشر با آن روبه روست، منحرف می کند.
این فرضیه اصلی مایک هولم، پروفسور جغرافیای انسانی در دانشگاه کمبریج است 
که در کتاب خود با عنوان »تغییر اقلیم همه چیز نیست: رهایی از سیاست های اقلیمی 
هشداردهنده« که در ژوئن ۲۰۲۳ منتشر شد، به طور مفصل آن را تشریح کرده است.

در بررسی نشریه ماهانه دبیرخانه اوپک درباره این کتاب آمده است: موضوع کتاب 
»تغییر اقلیم همه چیز نیست« اساساً به نوعی از ایدئولوژی مربوط می شود که هولم آن 
را »اقلیم گرایی« می نامد و به شکل این تعریف می کند که روشی نو از تفکر، طرفدارانی 

پیدا کرده است که نه تنها آینده جهان، بلکه زمان حال را به اقلیم محدود می کند.
سیاســت های عصر کنونی به پیگیری یک هدف فراگیر و کلی محدود شده است: 
دستیابی به خالص انتشار کربن صفر تا یک تاریخ معین، چه در سال ۲۰۳۰ چه ۲۰۵۰ 
یا هر زمان دیگری. با برتری دادن به این هدف بر اهداف دیگر از طریق کنش سیاسی 
در جهــان و با تابع قرار گرفتن دیگر اهداف سیاســی ذیل آن، یک دیدگاه خطرناک 

کوته بینانه از رفاه سیاسی، اجتماعی و محیط زیستی ایجاد می شود.
اقلیم گرایی به دنبال تبیین همه پدیده های اجتماعی، اقتصادی و محیط زیستی از 
طریق منشــور تغییرات اقلیمی است. هولم در کتاب خود چند مثال را ذکر می کند 
که در آن مفســران و مقام های برجسته جهان از تغییرات اقلیمی برای توضیح طیف 

متنوعی از رویدادها و چالش های اجتماعی - سیاسی استفاده کرده اند.
اقلیم گرایــی به قــدری موقعیت پیش فرض اســت که تشــخیص و توصیف آن 
بدون تضعیف واقعیت تغییر اقلیم یا زیر ســؤال  بــردن اهمیت در نظر گرفتن اقلیم 
هنگام توسعه و تدوین سیاســت های عمومی در جهانی که به سرعت در حال تغییر 
است، دشــوار است. تنها برای تأکید، هولم هشــدار می دهد انتقاد وی از ایدئولوژی 
»اقلیم گرایی« را نباید با انکار تغییرات اقلیمی در هم آمیخت. وی بارها اعتقاد خود را 
مبنی بر اینکه تغییرات اقلیم واقعی اســت و نیاز به اقدام برای رسیدگی به آن وجود 
دارد، ابراز و تأیید می کند. آنچه وی نگران کننده می داند، ادعاهایی اســت که کاهش 
تغییرات اقلیمی را بزرگ ترین چالش سیاســی عصر ما می داند و هر موضوع دیگری 

تابع این هدف واحد قرار می گیرد.
فصل دوم کتاب به منشأ اقلیم گرایی، به ویژه چگونگی تبدیل هدف دمایی به ابزار 
غالب برای کمی ســازی میزان پیشرفت در دستیابی به اهداف سیاست های مقابله با 

تغییرات اقلیمی می پردازد.
هولــم در این فصل بررســی می کند که چگونه یک اقتصاددان در ســال ۱۹۷۵ 
نخســتین تحلیل دو آمریکایی، ویلیام نوردهاوس اقتصــادی از هزینه محدود کردن 
گرمایش جهانی ناشی از انتشار دی اکسید کربن را ارائه کرد. این کار به معیاری از اقلیم 
جهان برای نشان دادن رفاه انسان نیاز داشت. وی با تأکید بر مفهوم »دمای جهانی« 
به عنوان متغیر کنترل، استدلال کرد که برای داشتن اقلیم جهانی مطلوب نباید این 
دما بیش از +۱ درجه ســانتی گراد تغییر کند. هولم ادعا می کند در دهه های بعدی، 
دمای جهانی به عنوان شاخص غالب برای ثبت شرایط تمامی روابط بین اقلیم - جامعه 
پذیرفته شد. ســال ۱۹۹۲ در بیانیه کنوانسیون چارچوب سازمان ملل متحد درباره 
تغییرات اقلیمی سازمان ملل تعریف خود را از تغییرات اقلیمی »خطرناک« ارائه نکرده 
است. هولم استدلال می کند که یکی از جذابیت های اقلیم گرایی تثبیت آن با تعیین 
یک آســتانه زمانی اســت. تقریباً در گفتمان عمومی درباره تغییرات اقلیمی فراگیر 
شــده است که کاهش انتشار گازهای گلخانه ای باید تا یک تاریخ خاص محقق شود. 
همان طور که هولم می نویسد، »تغییر باید در این بازه های زمانی اعمال شود... پس از 

آن برای اقدام سیاستی مؤثر خیلی دیر می شود.«
به گفته هولم، چنین تفکری می تواند پیامدهای سیاســی و روانی مضری داشته 
باشد: »آینده اقلیمی تنها برحسب آستانه درک می شود، نقطه بدون بازگشت« که پس 
از آن برای اقدام سیاستی خیلی دیر است. اگر زمان کم باشد، هر اقدامی انجام خواهد 
شــد تا انتشــار گازهای گلخانه ای به فوریت کاهش یابد، اما انجام هر کاری که لازم 
باشد، بدون در نظر گرفتن عواقب گسترده تر آن، پیامدهای خطرناکی به دنبال دارد«.

عناوین روزنامه ها و صحبت های مقام های برجســته جهان دائماً به یک پنجره یا 
بازه زمانی در حال بسته شدن برای اقدام اشاره می کنند. خطر این دیدگاه این است 
که می تواند بدبینی، ناامیدی یا بی علاقگی ایجاد کند و انگیزه و نیروی محرک انجام 

اقدام های مؤثر برای مقابله با تغییرات اقلیمی را از بین ببرد.
پیچیدگی تغییرات اقلیمی راه حل های ساده را رد می کند. یکی از روشنفکرترین 
بخش های کتاب هولم، فصلی است درباره آنچه اقلیم گرایی را برای همه بسیار جذاب 
می کند. بخشی از توضیحات وی به پیچیدگی مطلق موضوع تغییرات اقلیمی مربوط 
می شود، به طوری که می نویسد: »تغییر اقلیم مانند برخورد شهاب سنگ نیست. این 
یک تهدید دراماتیک یا تعیین کننده با پیامدهای وجودی نیســت. چالش های تغییر 

اقلیم بسیار آشفته تر، نامشخص تر و با بازه زمانی کندتر هستند.«
تغییر اقلیم باید به عنوان یک »مشکل بدذات، با علل متعدد، آثاری که به طور نابرابر 
توزیع شده و بدون راه حل جهانی است«، شناخته شود. چالشی به این بزرگی و با این 

پیچیدگی را نمی توان با یک راه حل ساده، جهانی و تک بعدی حل کرد.
همان طور که هولم می نویســد، ازاین رو جذابیت تفکر اقلیم گرایی این است که به 
نظر می رسد گزارشی جامع، منسجم و متقاعدکننده از وضع حال و آینده جهان ارائه 
می دهد. دامنه کلی شرح اقلیم گرایی از مشکلات و بیماری های جهان نشان می دهد 
اگر فقط روند تغییر اقلیم متوقف، یا معکوس شود، جهان بهتری در انتظار بشر است.

هولم توضیح می دهد: روایت های اصلی و غالب در صورتی موفق هستند که بتوانند 
طیفــی از روایت های کوچک تر و پراکنده تر را با هم جمــع و در طرح کلی بزرگ تر 
ســازمان دهی کنند. جهانی که ما تجربه می کنیم، پیچیده و اغلب گیج کننده است و 
با توجه  به میدان دید بیش از حد دنیا که از طریق تلفن های هوشمند ایجادشده، ما 
حتی بیشتر از پیچیدگی اغلب گیج کننده، آن را تجربه می کنیم... بخشی از جذابیت 
دیدگاه ها این اســت که آنها توضیحات قاطعی را از آنچه ممکن اســت گیج کننده، 
تصادفی و غیرمرتبط به نظر برسند، وعده می دهند. دیدگاه اقلیم گرایی نیز تفاوتی با 
دیدگاه ها ندارد. این دیدگاه بر روایتی جامع و ساده برای درک وضع جهان استوار است 

و برنامه ای جذاب و معنادار برای کنش سیاستی ارائه می دهد.
عامل دیگری که به جذابیت اقلیم گرایی کمک می کند، لحن »عرفانی« آن است. 
منظور هولم این است که اقلیم گرایی از ماهیت »دانش ویژه« که بر آن استوار است، 
قــدرت و جذابیت می یابد. بــرای اقلیم گرایی، »دانش ویــژه از دانش علمی و علمی 
اجتماعی در مورد گذشــته و آینده پدیدار می شــود«. این موضوع فراوانی را توضیح 
می دهد که توســط آن پرســش ها و بحث ها در مورد سیاست های مقابله با تغییرات 

اقلیمی به نظر »دانشمندان« ارجاع داده می شوند.
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مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تاکید کرد؛

لزوم استفاده از کارت سوخت شخصی در سفرهای نوروزی
مدیرعامــل شــرکت ملــی پخــش 
فرآورده هــای نفتــی از آماده باش  نیروی 
انسانی و تجهیزات این شرکت در سراسر 
کشــور برای توزیع سوخت نوروزی خبر 
داد و گفــت: کارت آزاد به اندازه نیاز این 
روزها در اختیار جایگاه ها قرار داده شده 
است، اما تقاضا می شود مردم در سفرهای 
نوروزی کارت ســوخت شــخصی همراه 

داشته باشند.
به گزارش ســرزمین پویا  و به نقل از 
شــانا، جعفر سالاری نسب در نشستی با 
نمایندگان رسانه های کشور به مناسبت 
آغــاز طرح نظــارت بر عرضــه نوروزی 
ســوخت اعلام کرد: اقدام های لازم برای 
صــدور کارت های هوشــمند ســوخت 
درخواست شده و تحویل آن به متقاضیان 
پیش از روزهای تعطیــلات نوروز انجام 
شــده و کارت آزاد کافــی در اختیــار 

جایگاه های عرضه قرار گرفته است.
وی بیــان کــرد: هیچ کمبــودی در 
زمینــه ســوخت وجــود نــدارد و همه 
تأسیســات و تجهیزات در مراکز ذخیره 
و مبــادی توزیع ســوخت در آماده باش 
کامل هســتند. با توجه به اینکه در سال 
۱۴۰۲، بحث شخصی ســازی کارت های 
هوشمند سوخت را داشــتیم، اقدام های 

لازم درباره کارت سوخت انجام و کارت ها 
صادر شده است. مدیرعامل شرکت ملی 
پخــش فرآورده های نفتــی تأکید کرد: 
ذخیره ســازی مناسب ســوخت در همه 
انبارهای نفت کشــور انجام شده است و 
هیچ کمبودی در این زمینه وجود ندارد 
و مناطق ســی وهفت گانه این شرکت نیز 

در آماده باش کامل به سر می برند.
سالاری نســب همچنین به آغاز طرح 
نظــارت بر عرضــه نوروزی ســوخت از 
پانزدهم اســفندماه امســال اشاره کرد و 
گفت: گروه های عملیاتی ستاد و مناطق 
ســی وهفت گانه به سراسر کشــور اعزام 
شــدند و ایــن گروه ها به دقــت بر نحوه 
توزیع ســوخت در جاده های مواصلاتی، 
محورهای ترانزیتــی و همه جایگاه های 
درون شــهری نظارت خواهند کرد و کل 
جایگاه های عرضه ســوخت شبانه روزی 
پایش و رصد می شــوند. وی با قدردانی 
از زحمات کارکنان زنجیره توزیع سوخت 
تصریح کرد: از همه مالکان مجاری عرضه 
خواهش می کنم امســال نیــز همچون 
ســال های گذشــته نهایت همکاری را با 
شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی 
برای توزیع مناسب سوخت داشته باشند. 
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی همچنین از توزیــع روزانه بیش از 
۱۳۳ میلیون لیتر بنزین در روزهای اخیر 
خبــر داد و گفت: میانگین مصرف روزانه 
بنزین کل کشــور به حدود ۱۱۸ میلیون 
لیتر رســیده، در حالی کــه این عدد در 
روزهای عادی ســال ۱۱۵ میلیون لیتر 
بوده است. سالاری نسب افزود: هموطنان 
در صورت برخورد با هرگونه مشــکلی در 
زمینه دریافت سوخت می توانند با سامانه 
پاسخگویی این شرکت به شماره ۰۹۶۲۷ 
تماس بگیرند و مشکلات خود را بررسی و 
پیگیری کنند. وی مقدار افزایش مصرف 
بنزین را در ســال ۱۴۰۲ به صورت کلی 
در مقایسه با ســال پیش از آن )۱۴۰۱( 
۱۳ درصد اعلام کرد. مدیرعامل شــرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: هدف 
مــا در ایام نوروز تأمیــن بنزین موردنیاز 
شــهروندان و مســافران اســت و تلاش 
می کنیم این عملیــات به دقت اجرایی و 
نظارت شــود. سالاری نسب افزود: بنزین 
توزیعی در کلانشــهرها در همه ایام سال 
یورو است و بنزین سوپر نیز به مقدار کافی 
در همه جایگاه های از پیش  مشخص شده 
در مناطق توزیع خواهد شد و هیچ نگرانی 
در ایــن زمینه وجود نــدارد و نیاز مردم 
به صورت کامل تأمین خواهد شــد. وی 

تأکید کرد: هیچ موضوعی درباره افزایش 
قیمت بنزین یا سهمیه وجود ندارد.

نظارتی  نظارتی  گروه های  *اعزام 
ناشناس به جایگاه های سوخت برای 

جلوگیری از تخلفات احتمالی
مدیرعامــل شــرکت ملــی پخــش 
از اعــزام گروه های  فرآورده هــای نفتی 
نظارتی ناشــناس بــه جایگاه های عرضه 
ســوخت خبر داد و گفت: این گروه ها در 
ایام نوروز به همه جایگاه ها اعزام می شوند 
و با هرگونه دریافت احتمالی وجه اضافه 
در جایگاه ها به عناوین مختلف، یا فروش 
به صورت  مکمل ها در جایگاه های عرضه 

جدی برخورد خواهد شد.
سالاری نســب افــزود: نشســت های 
هماهنگی بــا مجاری عرضه برای نظارت 
و جلوگیری از تخلفات احتمالی و دریافت 

وجوه اضافه غیرقانونی برگزار شده است.
*نظارت بیشتر بر توزیع نفت گاز 

کشور
وی گفت: توزیع نفت گاز در کشور نیز 
به صورت عادی در حال انجام اســت و با 
توجه به اختلاف قیمت ایــن فرآورده با 
کشورهای همسایه، نظارت های بیشتری 

در این زمینه اعمال خواهد شد.
*توزیــع بیــش از ۹8 درصدی 

الکترونیکی گازمایع کشور
مدیرعامــل شــرکت ملــی پخــش 
فرآورده های نفتی بیان کرد: گاز مایع به 
مقدار کافی با دو نرخ ۲۷ هزار تومان و نرخ 
دوم )۱۰ درصد بیشتر از این نرخ اول( در 
حال توزیع است که قیمت نخست برای 
توزیع الکترونیکی گاز مایع برای افرادی 

است که از گاز شهری  برخوردار نیستند.
از  بیــش  توزیــع  از  سالاری نســب 
۹۸ درصــد گاز مایــع کشــور به صورت 
الکترونیک خبر داد و گفت: روزانه ۲ تا ۳ 
هزار تن گاز مایع به صورت الکترونیک در 

کشور توزیع می شود.
به  اطلاع رسانی  پیامک  *ارسال 
مسافران مقاصد اجرای طرح کدینگ

فضــل الله اکبری، معــاون مدیرعامل 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی هم 
در این نشست با اشــاره به اجرای توزیع 
ســوخت در قالب طرح کدینگ در ســه 
استان سیستان و بلوچستان، استان کرمان 
و بخش شرقی استان هرمزگان به منظور 
جلوگیری از عرضه خارج از شبکه سوخت 
در کشــور گفت: در این اســتان ها تنها 
خودروهای بومی این استان ها می توانند 
در جایگاه های این مناطق ســوختگیری 
کنند، اما برای ایام نــوروز یا دیگر موارد 
ویژه، شماری از جایگاه ها با نظر مسئولان 
استانی، از طرح کدینگ خارج شده است 
و مســافران نوروزی می تواننــد در این 

جایگاه ها سوخت گیری انجام دهند.

دبیر شورای استاندارد استان تهران اعلام کرد؛

 تشدید نظارت ها 
بر نازل های سوخت استان تهران

مدیرکل اســتاندارد اســتان تهران گفت: با اجرای طرح عیدانه سازمان 
ملی اســتاندارد ایران، نظارت ها برای مقابله با کم فروشی نازل های سوخت 

در استان تشدید شد.
محمدحســین طاهری دبیر شورای استاندارد اســتان تهران با اشاره بر 
انجــام ۱۷ هزار و ۵۰۰ مورد بازرســی و آزمون نازل های بنزین در خصوص 
چگونگی رفع نقص نازل های غیراســتاندارد توضیح داد: اگر نازل مورد نظر، 
امکان اصلاح داشته باشد، توسط واحد مهندسی شرکت نفت اصلاح و پس 
از تأیید در آزمون مجدد، برچسب گذاری می شود؛ در غیر این صورت نازل از 

چرخه مصرف خارج می گردد.
این مقام مسؤول همچنین درباره برچسب گذاری و آزمون نازل های بنزین 
تشریح کرد: ابتدا آزمونگر به صورت چشمی صفحه نمایش تلمبه و شیلنگ 
دسته نازل و ظاهر تلمبه را کنترل نموده و در صورت سلامت ظاهر، با ظروف 
اندازه گیری مشخص شده در استاندارد مربوطه )۵، ۱۰ و ۲۰ لیتری(، اقدام 

به آزمون می نماید.
دبیر شــورای استاندارد اســتان تهران با تاکید بر توجه شهروندان 
به برچســب های الصاقی روی نازل هــا، افزود: در صورت تأیید صحت 
عملکــرد نازل، بازرســان برچســبی حــاوی اطلاعاتی نظیر نشــان 
اســتاندارد، تاریخ آزمون و مشــخصات آزمایشگاه و آزمون گر بر روی 

می کنند. نصب  آن 
لازم به ذکر اســت، شهروندان می توانند با مراجعه به سامانه »مردم دار« 
به نشــانی inso.gov.ir.۱۵۱۷//:https گزارش مربوط به تخلفات کیفی 
در حــوزه کالا، خدمــات و نهادهای ارزیابی انطبــاق را اطلاع دهند. درگاه 
الکترونیکی مردم دار به نشــانی فوق این امکان را برای شــهروندان فراهم 
آورده تا نظرات، پیشــنهادات و انتقادات خود را بــا الصاق عکس، ویدئو یا 
صدا در حوزه های مختلف از طریق شــماره تماس ۱۵۱۷ یا شماره پیامکی 

۱۰۰۰۱۵۱۷ ثبت و پیگیری کنند. 

وزیر نیرو با بیان اینکه ســد قیز قلعه سی بزودی با 
حضور روسای جمهور ایران و آذربایجان به بهره برداری 
می رســد، افزود: مذاکرات خوبی با وزیر انرژی جمهوری 
آذربایجان پیرامون عملیات اتصال شــبکه برق ایران و 

روسیه از طریق جمهوری آذربایجان انجام شد.
علی اکبر محرابیان و پرویز شــهبازف در این دیدار 
که در تهران و به دعوت وزیر نیروی ایران برگزار شــد، 
پیرامون زمینه های همکاری مشــترک و راه های تقویت 
تعاملات فی مابین به ویژه در حوزه فرایند احداث و بهره 
برداری مشترک از دو سد خدا آفرین و سد قیز قلعه سی 
تبادل نظر کردند. در ایــن دیدار وزیر نیروی جمهوری 
اسلامی ایران پیرامون مذاکرات و توافقات صورت گرفته 
گفت: یکی از سیاست های اصلی دولت سیزدهم توسعه 
روابط همه جانبه میان ایران و کشورهای همسایه است 
و بسیار خرسندیم که اعلام کنیم روابط ایران و جمهوری 
آذربایجان نیز با توجه به اشتراکات تاریخی و فرهنگی در 
همین چارچوب روز به روز در حال تقویت و توسعه است.

وی با بیــان اینکه میان ایران و جمهوری آذربایجان 
زمینه هــای همکاری فراوانی وجــود دارد، ادامه داد: در 
طول سال های گذشته پروژه های مشترک فراوانی میان 
ایران و جمهوری آذربایجان تعریف شــده اســت که از 
جمله این پروژه ها باید به احداث سد قیز قلعه سی و نیز 

توسعه سد خدا آفرین بر روی رودخانه ارس اشاره کرد.
محرابیان با اعلام این خبر که در آستانه بهره برداری 
از ســد قیز قلعه سی هســتیم، اظهار داشت: با توجه به 

اینکه عملیات احداث ســد قیز قلعه سی و توسعه سد 
خدا آفرین در آســتانه اتمام اســت، ضرورت داشت در 
یک جلسه مشــترک با وزیر انرژی جمهوری آذربایجان 
تقســیم بندی برنامه های اجرایــی پیش رو با محوریت 
افتتاح پروژه ها برگزار شــود. وزیر نیرو با تاکید بر اینکه 
عملیات احداث دو ســد خدا آفرین و قیز قلعه ســی با 
رعایت آخرین اســتانداردهای بین المللی انجام شــده 
اســت، اضافه کرد: بهره برداری از این دو سد که بزودی 
با حضور روســای جمهور دو کشور انجام می شود، اجازه 
می دهد تا بر اســاس پروتکل های بین المللی و توافقات 
دو جانبه حداکثر اســتفاده را از منابــع آب موجود در 
رودخانه ارس در مســیر تامین منافع مردم انجام شود. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود به توافقات صورت 
گرفتــه در حوزه انرژی برق اشــاره کرد و گفت: در این 
دیدار با وزیر انرژی جمهوری آذربایجان پیرامون افزایش 
ظرفیت تبادل انرژی نیز مذاکرات خوبی داشتیم که یکی 
از مهم ترین آن ها موضوع اتصال برق ایران و روســیه از 
مســیر آذربایجان بود. محرابیان با بیان اینکه مذاکرات 
پیرامون فرایند سنکرون ســازی برق ایران و روسیه از 
مسیر آذربایجان ادامه خواهد داشت، بیان کرد: موضوع 
تبــادل برق با جمهوری آذربایجان و نیز ترانزیت برق از 
خاک این کشور برای ما بســیار مهم است و در همین 
رابطه مذاکرات و رایزنی های خود را با این دو کشور ادامه 
می دهیم. وزیر انرژی آذربایجان نیز در این دیدار ضمن 
ابراز خرسندی از سفر به ایران گفت: در جریان این سفر 

ابتدا به اتفاق همکاران از فرایند احداث سد قیز قلعه سی 
و توسعه سد خدا آفرین بازدید کردیم و بسیار خوشحال 
هستیم که اعلام کنیم فرایند ساخت سد قیز قلعه سی و 

توسعه سد خدا آفرین بزودی به پایان می رسد.
شهبازوف با تاکید بر لزوم بهره برداری حداکثری از 
منابع آب رود ارس توســط دو کشور همسایه ادامه داد: 
پس از اتمام فرایند ساخت و توسعه دو سد در مرحله بعد 
باید عملیات ســاخت نیروگاه را نیز در تعامل با یکدیگر 
انجام دهیم که این اقدام به دو کشــور کمک می کند تا 
حداکثر بهره برداری را از منابع آب و برق داشته باشند.

وی در بخش دیگری از ســخنان خــود به موضوع 
سنکرون سازی برق ایران، جمهوری آذربایجان و روسیه 
اشاره کرد و گفت: پروژه سنکرون سازی برق سه کشور 
ایــران، جمهوری آذربایجان و روســیه نیــز یکی دیگر 
موضوعات مشترک و مهم است که در این دیدار قرار شد 
برای پیگیری آن ملاقــات دیگری نیز در آینده نزدیک 

داشته باشیم.

بارش های زمستانی تحولی در وضعیت دریاچه 
ارومیه ایجاد کرد، به طوری که در حال حاضر تراز 
دریاچه ارومیه در شرایط فعلی به ۱۲۷۰.۲۷ متر 
رسیده که نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش 

۶ سانتی  متری را نشان می دهد.
تغییــرات اقلیمی و مصارف بالای کشــاورزی 
در حوضه آبریــز دریاچه ارومیــه، باعث کاهش 
ورودی ها به این دریاچه شــده، به طوری که در 
ســال های اخیر این دریاچه با روند منفی مواجه 
بوده و شــرایط خشــک را تجربه می کند. چنین 
شرایطی باعث شده اســت تا آب های ورودی به 
دریاچه نیز به طور موقت و طی فصول  تر ســال 
باعث بهبود نســبی شــرایط دریاچه گردد و در 

فصول خشــک، تراز دریاچه مجدداً روند کاهشی 
داشته باشد.

در ســال آبی جاری نیز فعالیت های ســامانه 
بارشــی ســرد در شــمال غرب کشــور باعث 
شکل گیری ذخیره برفی مناسب، معادل متوسط 
بلند مدت، در حوضه آبریز دریاچه ارومیه شــده 
اســت؛ تراز دریاچه ارومیه از ابتدای ســال آبی 
تاکنون با افزایش ۲۶ ســانتی متری مواجه بوده 
است، اما بر اساس آمار موجود، تراز اکولوژیک این 
دریاچه ۱۲۷۴.۱ متر است و احیای کامل دریاچه 
تا تراز مذکور، نیاز به رشــد تراز ۴ متری و حجم 
بالغ بر ۱۴ میلیــارد مترمکعبی دارد که ضرورت 
اجرای کامل مصوبات ستاد احیای دریاچه ارومیه 
به ویژه کاهش جدی مصارف در این حوضه آبریز 
را می رساند تا در صورت تداوم فعالیت سامانه های 
بارشــی، پهنه دریاچه ارومیه شاهد بهبود تراز و 

حجم آن باشد.
طبق آخرین اعــلام حجم و ارتفــاع دریاچه 
ارومیه ۱.۶ میلیارد مترمکعب برآورد می شــود و 
مساحت پهنه آبی دریاچه ارومیه بر اساس آخرین 
تصاویر ماهواره ای ۱۶۸۷ کیلومتر مربع اســت. بر 
اســاس مصوبات ســتاد احیای دریاچه ارومیه و 
برنامه ابلاغی از سوی شرکت مدیریت منابع آب 

ایران، رهاســازی آب جهت تامین قسمتی از نیاز 
زیســت محیطی دریاچه ارومیه از سوم اسفندماه 
سال آبی جاری از سدهای بوکان، مهاباد و ساروق 

آغاز شد.
در کنــار رهاســازی و انتقــال آب از طریق 
ســدهای ســیلوه، کانی سیب و حســنلو ۱۵۵ 
میلیون مترمکعب آب تا ۱۹ اســفند ســال  آبی  
جاری وارد دریاچه ارومیه شــد که با رهاســازی 
در مجموع از ۹ رودخانه اصلی اســتان آذربایجان 
غربی و سایر مسیل های منتهی به دریاچه ارومیه 
با لحاظ پساب تصفیه شده انتقالی، ۴۱۷ میلیون 
مترمکعب آب وارد دریاچه ارومیه شد که در کنار 
بارش های مستقیم روی دریاچه و جریان ورودی 
از ســمت آذربایجان شــرقی باعث افزایش تراز 
دریاچه ارومیه به  میزان ۴۵ سانتی متر نسبت به 

ابتدای سال آبی شد.
هرچند که دریاچه ارومیه بهبود لاک پشــتی 
را پیش گرفته اما تحولی کوچک در این دریاچه 
نیز امید بخش است و آنطور که مسوولان وعده 
دادند دریاچه ارومیه تا ۶ ســال آینده شــرایط 
بهتری تجربه خواهــد کرد و انتظار می رود که 
با تســریع برنامه ها شاهد تحولات بیشتر در این 

بخش باشیم.

وزیر نیرو: سد قیز قلعه سی با حضور روسای جمهور ایران و آذربایجان افتتاح می شود

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای تهران اعلام کرد: در 
حال حاضر میزان ذخایر سدهای پنج گانه تهران کاهش پیدا 
کرده و لازم اســت که همه مشــترکان تهرانی در روزهای 
پایان سال و ایام خانه تکانی به موضوع صرفه جویی آب توجه 

ویژه ای داشته  باشند.
بهزاد پارســا، مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای تهران 
در نشســت خبری، با بیان اینکه با نزدیک شــدن به فصل 
بهار و رسم خانه تکانی میزان مصرف آب افزایش می یابد تا 
جایــی که می توان از اصطلاح آب تکانی به جای خانه تکانی 
استفاده کرد، گفت: در شرایطی که تهران با موضوع کم آبی 
دست  پنجه نرم  می کند، لازم است مشترکان به موضوع آب 

حساس تر باشند.
وی با تاکید بر رعایت الگوی مصرف و ســرانه آب شرب 
اظهار کرد: وضعیت ذخایر ســدهای پنج گانه تهران چندان 
مناسب نیســت و تهران جزو شهرهای حساس به حساب 

می آید و در این شرایط باید رویه مصرف آب تغییر کند.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران با اشاره به  حجم 
مخازن ســدهای تهــران، گفت: درحــال حاضر حجم آب 
ســدهای تهران ۲۴۴میلیون مترمکعب بوده که نسبت به 
میانگین بلندمدت ۳۵۰ میلیون متر مکعب کاهش داشته 

است.
پارسا با بیان اینکه با برنامه ریزی صورت گرفته چندسال 
خشکســالی را مدیریت و تنش ها را به حداقل رسانده ایم 
تصریح کرد: این موضوع بدین معنا نیســت که مشترکان 
هر میزان که بخواهند می توانند از آب شرب استفاده کنند 
چراکه دیگر شــرایط مانند گذشته نیست و باید به موضوع 

آب حساس باشیم.
وی با بیان اینکه مشــترکان می توانند با انجام کارهای 
ســاده مانع افزایش مصرف آب در ایام خانه تکانی شــوند، 

گفت: استفاده از آب به عنوان جارو برای تمیز کردن بالکن 
یا حیاط و اســتفاده نادرست از آب گاهی اوقات موقع خانه 
تکانی ها دیده می شــود. در شرایطی که در کشور با کم آبی 
دست و پنجه نرم می کنیم هدر دادن آب به این شکل بسیار 
ناپســند است. وی با بیان اینکه سرویس و تعمیر شیرآلات 
خراب باید در اولویت قرار بگیرد، گفت: اســتفاده سرشــیر 
کاهنــده ی آب از طریق ترکیب هوا بــا آب درون لوله، به 

میزان چشم گیری موجب کاهش در مصرف آب می شود.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای تهــران با بیان اینکه 
شست وشو فرش ها بهتر اســت در قالیشویی ها انجام شود، 
گفت: اســتفاده از برنامه مناسب برای ماشین لباسشویی و 
ظرفشــویی تیز می تواند تا حد زیادی مانع از هدررفت آب 

شود.
به گفته پارســا کم کردن حجــم آب فلش تانک ها در 
سرویس های بهداشتی با تنظیم شــناور آن ها می تواند در 

کاهش مصرف آب تاثیرگذار باشد.
وی با اشــاره به لزوم صرفه جویی در مصرف آب، اظهار 
کرد: تقاضای ما از همه مشترکان این است که میزان مصرف 
آب را کاهــش دهند و تمام تلاش خــود را خواهیم کرد تا 

مشکلی در تامین آب مشترکان ایجاد نشود.

یک کارشناس ارشد ســازه با بیان اینکه تخصیص اشتراک 
برق ســاختمان باید منوط به رعایت مبحث ۱۹ مقررات ملی 
مسکن شود، گفت: رعایت مبحث ۱۹ مقررات ساختمان مصرف 

انرژی را تا ۷۰ درصد کاهش می دهد.
محمــد پورمیرزا، مهندس پایه یک نظام مهندســی تهران 
اظهار داشت: یکی از موضوعات بسیار مهم در مباحث مرتبط با 
ساخت و ساز ساختمان، مبحث ۱۹ مقررات ملی مسکن است 
که با توجه به نقش موثر در کاهش مصرف انرژی در بسیاری از 

کشورهای جهان به شدت مورد تاکید قرار دارد.
وی افزود: در کشــورهای توسعه یافته بر اساس همین مهم 
فرایند ساخت مسکن به صورت dry wall و مصالح آماده و با 
کیفیت انجام می پذیرد که این اقدام با توجه به کاهش شــدید 
سطح تماس هوای داخل ســاختمان با محیط پیرامونی نقش 

مهمی در مصرف بهینه انرژی دارد.
این کارشناس ارشد ســازه با انتقاد از بی توجهی به مبحث 
۱۹ ساختمان در ایران، ادامه داد: جدا از موضوع کیفیت مصالح 
مورد استفاده در ساخت و ســاز ساختمان، موضوع مهم دیگر 
آموزش و برگزاری دوره های تخصصی برای مجریان ســاخت و 
ساز است که در کشورهای توسعه یافته با جدیت انجام می شود، 
اما در ایران در این رابطه اشکالات جدی وجود دارد و ساخت و 
ساز ساختمان عموماً توسط افرادی صورت می گیرد که تخصص 

خود را به صورت سینه به سینه و تجربی به دست آورده اند.
وی با اشاره به اینکه رعایت مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان 
می تواند ۶۰ تا ۷۰ درصد میزان مصرف انرژی را در ساختمان ها 
کاهش دهد، افزود: صرفنظر از اینکه بر اساس مبحث ۱۹ مصالح 
اســتاندارد و با کیفیت در فرایند ساختمان ســازی باید مورد 
اســتفاده قرار گیرد، موضوع نحوه استفاده و نصب این مصالح 
همانند پنجره ها نیز بســیار مهم اســت و انجام غیراصولی این 

اقدامات می تواند تا ۲۰ درصد میزان اتلاف انرژی را افزایش دهد.
پورمیرزا در پاسخ به اینکه مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان 
در ایــران تا چه میزان رعایت می شــود، گفت: وضعیت رعایت 
مبحث ۱۹ در ایران اصلًا رضایت بخش نیست و برای این موضوع 
نیــز دلایل مختلفی می توان ذکر کرد که از جمله آن اهمال در 
فرایندهای نظارتی و تلاش برای تسریع در فرایند ساخت و ساز 

مسکن به ویژه در بخش دولتی است.
وی با انتقاد از ورود افراد و گروه های فاقد صلاحیت در فرایند 
ساخت و ســاز گفت: با وجود اینکه ساخت و ساز یک موضوع 
تخصصی و فنی است و مراجع ذیصلاح را باید اجرایی کنند، اما 
شاهد این هستیم که هر صنفی در فرایند ساختمان سازی ورود 
کرده و عملًا نظارت بر اجــرای کامل مبحث ۱۹ مقررات ملی 

مسکن فراهم نمی شود.
مهندس پایه یک نظام مهندســی تهران در ادامه با اشاره به 
اینکه وزارت راه و شهرسازی باید با ایجاد تشکل های تخصصی 
و دعوت از مهندســان موضوع بهینه ســازی مصرف انرژی در 
ســاختمان ها را پیگیری کند، ادامه داد: به نظر من برای اینکه 
رعایت مبحث ۱۹ در ساخت و سازهای کشور با ضمانت بیشتری 
اجرایی شــود، وزارتخانه های نفت و نیــرو می توانند تخصیص 

اشتراک برق و گاز را منوط به اجرای کامل این مبحث کنند.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران تاکید کرد؛

لزوم توجه به صرفه جویی مصرف آب در روزهای خانه تکانی
 کاهش۷۰ درصدی مصرف انرژی

 با رعایت مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان

مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران: از همکاری با عربستان استقبال می کنیم
مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران گفت: ما از هرگونه همکاری مشترک با عربستان برای توسعه یکپارچه از جمله در میادین نفتی و گازی که مورد توافق طرفین باشد استقبال می کنیم.

محسن خجسته مهر درباره وضعیت توسعه میدان گازی فرزاد اظهار داشت: در حال حاضر میدان فرزاد »ب« با شرکت پتروپارس قرارداد دارد در مورد فرزاد »الف« هم منتظر هستیم که قرارگاه 
خاتم الانبیاء پیشنهاد فنی و اقتصادی خود را ارائه دهد. وی تاکید کرد: ما از هرگونه همکاری مشترک با عربستان برای توسعه یکپارچه  از جمله در میادین نفتی و گازی که مورد توافق طرفین باشد 
استقبال می کنیم. مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران در ادامه درباره پروژه صادرات گاز به پاکستان نیز گفت: طبق قرارداد با پاکستان در خصوص صادرات گاز مذاکره می کنیم و اراده دو کشور بر 
این است که این پروژه اجرا و پاکستان نیز بنا دارد با اجرای پروژه گاز را از ایران دریافت کند. وی درباره توسعه فاز فاز ۱۱ پارس جنوبی نیز بیان داشت: ما در حال حاضر در حال تولید و برداشت 
گاز از این میدان هستیم و چاه های تولیدی یکی پس از دیگری تولیدی خواهند شد. خجسته مهر همچنین خاطرنشان کرد: قرارداد مربوط به لایه نفتی نیز منعقد شده است. 

معاون صنایع و انرژی ســتاد مدیریت حمل و نقل و ســوخت کشور گفت: از آغاز 
اجرای طرح عدم تخصیص سهمیه سوخت به خودروهای فاقد بیمه نامه شخص ثالث 
نفت گازســوز تاکنون، ۵۶ هزار خودروی فاقد بیمه شناسایی شد که از بین آنها ۳۲ 
هزار خودرو اقدام به دریافت بیمه نامه  کردند اما ۲۴ هزار خودرو همچنان در لیســت 
خاکســتری هســتند که در صورت مراجعه جهت دریافت بیمه نامه از لیست خارج 
خواهند شد. سید کاظم عزیزی با اشاره به ماده ۴۸ قانون بیمه اجباری خسارات وارده 
به شخص ثالث، اظهار کرد: بر اساس آن ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت مکلف 
است تا از صدور کارت سوخت و تخصیص سهمیه سوخت برای وسایل نقلیه فاقد بیمه 
نامه شخص ثالث جلوگیری به عمل آورد. وی افزود: در همین راستا با محوریت ستاد 
مدیریت حمل و نقل و سوخت و تعامل و هماهنگی سایر دستگاه ها، دررابطه با نحوه 
شناسایی دقیق خودروهای فاقد بیمه و اعمال عدم تخصیص سهمیه سوخت به این 
گروه از خودروها و ســپس برقراری مجدد سهمیه سوخت خودروهای دریافت کننده 
بیمه نامه، برنامه ریزی عملیاتی جامــع صورت گرفت که در نتیجه آن این طرح در 

بخش ناوگان نفت گازسوز به طور کامل اجرایی شده است.
عزیزی با بیان اینکه اجرای قانون در بخش ناوگان نفت گازســوز نتایج اثربخش و 
منافع بالایی برای کشور به همراه داشته است، گفت: مراجعه نزدیک به ۶۰ درصدی 
جامعه هدف این طرح برای اخذ بیمه نامه شخص ثالث، یکی از نتایج اصلی این طرح 
بوده است که ارتقاء سطح ایمنی، امنیت و انضباط در حوزه حمل و نقل سنگین کشور 

را در پی داشته که این مهم از اهداف اصلی قانونگذار بوده است.
وی ادامه داد: همچنین بیش از ۴۰ درصد مخاطبان طرح تاکنون نسبت به تمدید 
بیمه نامه اقدام نکرده اند و کماکان مشمول عدم تخصیص سهمیه سوخت هستند. این 
گروه عمدتاً کسانی بودند که خودروی آنها در چرخه حمل و نقل عمومی غیرفعال بوده 
و کارت سوخت خود را به افراد غیر داده بودند و یا در نقاط مرزی از کارت آنها برای 
سوخت بری استفاده می شد  که طبق برآورد صورت گرفته سهمیه سوخت تخصیصی 
به این ۲۴ هزار خودرو ۱.۵ میلیون لیتر در روز بوده اســت که صرفه جویی حاصل از 
آن بیش از ۵۰۰ میلیون لیتر در ســال و معادل حدود ۰.۵ میلیارد دلار در سال بوده 
است لذا اجرای این طرح آثار و نتایجی در حوزه مدیریت مصرف سوخت و پیشگیری 

از قاچاق فرآورده های نفتی نیز داشته است.

 نتایج اجرای طرح عدم تخصیص
 سهمیه سوخت به خودروهای فاقد بیمه

تراز دریاچه ارومیه افزایش یافت
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ممکن است حج عمره به بعد از حج تمتع موکول شود
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی درباره مورد آخرین وضعیت عمره گفت: برای حج عمره هم اسباب این سفر آماده است. اگر 
همکاران ما این امکان را فراهم کنند این سفر در این ماه شروع می شود و اگر شرایط فراهم نشود ممکن است حج عمره به بعد از 
حج تمتع موکول شود. محمدمهدی اسماعیلی - وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی - در حاشیه نشست رونمایی از پوستر و تیزر سی  
و یکمین نمایشــگاه بین المللی قرآن کریم و پویش »حافظ شو« در مورد آخرین وضعیت حج اظهار کرد: دوستان ما تمام همت 
خود را برای اعزام ۸۵هزار نفر متقاضی حج تمتع به کار گرفتند و مشکلات برطرف شده است. آخرین عددی که من داشتم فقط 
می دانم در یک فرصت کوتاه مردم ثبت نام خود را انجام داده اند. وی افزود: برای عمره هم اســباب این ســفر آماده است اما باید 
ببینیم همکاران ما در حوزه اجرا می توانند تمهیدات این سفر را آماده کنند یا خیر؛ اگر این امکان را فراهم کنند این سفر در این 

ماه شروع می شود اگر شرایط فراهم نشود ممکن است حج عمره به بعد از حج تمتع موکول شود.

صاحب امتیاز: شرکت آفتاب سخن
 مدیر مسوول و سردبیر: افشین جمشیدی لاریجانی 

Email:sarzaminpooyanews@yahoo.com 
تلفنخانه مرکزی: ۶۶۴8۰۱3۲

خ انقلاب   - فلسطین جنوبی کوی نایبی پلاک ۲ طبقه ۵
چاپ: شاخه سبز صندق پستی 83۵۶- ۱۴۱۵۵      
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همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

مواد محبوب ترمیم کننده دندان کدامند ؟
نوشــین طاهری نوری -مواد ترمیم کننده دندان نقش اساســی 
در دندانپزشــکی دارند. این مواد ترمیم، بازسازی و حفظ دندان  هایی 
را که تحت تأثیر شــرایط مختلف مانند پوسیدگی، ضربه یا نقص  های 
ساختاری قرار دارند را تســهیل می  کنند. این مواد برای بازیابی فرم، 
عملکــرد و زیبایی دندان ها طراحی شــده انــد و در عین حال دوام و 
زیســت ســازگاری را تضمین می کنند. در طول سال  ها، پیشرفت  ها 
در علم مواد و فناوری دندان  ســازی منجر به توســعه طیف گسترده 
 ای از مواد ترمیمی شــده اســت که هر کدام دارای خواص، نشانه  ها و 
کاربردهای منحصر به  فردی هســتند. از این رو برآنیم تا به شــما در 
شناخت و انتخاب محبوب ترین مواد دندانپزشکی ترمیم کننده دندان 

کمک برسانیم.
طبقه بندی مواد ترمیم کننده دندان

مواد ترمیمی مستقیم: این مواد به طور مستقیم بر روی ساختار دندان 
در یک مطب یا کلینیک دندانپزشکی انجام می شوند.

مواد ترمیمی غیرمستقیم: این مواد در خارج از دهان ساخته می شوند و 
سپس به ساختار دندان متصل می شوند.

علاوه بر این، مواد ترمیمی را می توان بر اساس ترکیب آنها به شرح زیر 
دسته بندی کرد:

مواد مبتنی بر فلز: مانند آمالگام ها و آلیاژهای طلا.
مواد بر پایه سرامیک: از جمله چینی و شیشه سرامیک.

رزین های کامپوزیت: مواد بر پایه رزین تقویت شده با پرکننده ها.
ســمان های دندانی: برای ترمیم باندینگ یــا به عنوان پرکردن موقت 

استفاده می شود.
آمالگام ها و آمالکپ ها: مخلوطی از فلزات شامل جیوه، نقره، قلع و مس.

گلس آینومر: سیمان دندانی حاوی پودر شیشه و اسید آلی.
خواص مواد ترمیم کننده دندان:

زیست ســازگاری: مواد ترمیمی باید زیست سازگار باشند، به این 
معنــی که در محیط دهــان واکنش های نامطلوب یا ســمیت ایجاد 

کنند. نمی 
خواص مکانیکی: این ویژگی ها شــامل استحکام، سختی، مقاومت در 
برابر ســایش و چقرمگی شکست است که برای مقاومت در برابر نیروهای 

جونده ضروری است.
ویژگــی های زیبایی: مواد ترمیمی باید ظاهر طبیعی دندان ها از جمله 

رنگ، شفافیت و بافت سطح را تقلید کنند.
چســبندگی: توانایی اتصال به ساختار دندان یا سایر مواد ترمیمی برای 

پایداری طولانی مدت بسیار مهم است.
پایداری ابعادی: مواد باید شکل و اندازه خود را در طول زمان حفظ کنند 

تا از نشت یا تخریب ترمیم جلوگیری شود.
خواص حرارتی: مقاومت در برابــر تغییرات دما از موارد مهم در ترمیم 

دندان برای راحتی بیمار است.
مقاومت شــیمیایی: مواد در مواجهه بــا مایعات خوراکی و محیط های 

اسیدی باید در برابر تخریب مقاومت کنند.
پیشرفت در مواد ترمیمی دندان

فنــاوری نانو تکنولوژی: ادغام نانــو ذرات در مواد ترمیمی منجر به 
بهبود خواص مکانیکی، بهبود زیبایی شناســی و اثرات ضد باکتریایی 

شده است.
فنــاوری CAD/CAM: طراحی و ســاخت به کمک رایانه انقلابی در 
ساخت ترمیم  های غیرمستقیم ایجاد کرده است که امکان سفارشی  سازی 

دقیق و کاهش زمان صندلی را فراهم می  کند.
مواد بیو اکتیو: مواد بیواکتیو که باعث افزایش معدنی شدن مجدد و ادغام 
با ساختار طبیعی دندان می شوند، مانند گلاس آینومر های زیست فعال و 

کامپوزیت های مبتنی بر فسفات کلسیم.
رزین های کامپوزیت پرکننده حجیم: این مواد با امکان پخت عمیق تر با 
افزایش کمتر، امکان قرار دادن سریع تر و کارآمد تر ترمیم های کامپوزیت 

را فراهم می کنند.
گلس آینومر های اصلاح شده با رزین: با ترکیب مزایای گلاس آینومرها 
و کامپوزیت های رزین، این مواد زیبایی، اســتحکام و آزادسازی فلوراید را 

بهبود می بخشند.
مواردی که قبل از انتخاب مواد دندان پزشکی باید در نظر گرفت

هنگام انتخاب مواد ترمیمی دندان باید چندین فاکتور را در نظر گرفت، 
از جمله:

محل و وسعت ترمیم: مواد مختلف ممکن است برای ترمیم های قدامی 
نســبت به خلفی یا حفره های کوچک در مقابل حفره های بزرگ مناسب 

تر باشند.
الزامات زیبایی: برای نواحی بسیار قابل رویت، مانند دندان های قدامی، 
زیبایی ممکن اســت یکی از ملاحظات اولیه باشد و نیاز به استفاده از مواد 

همرنگ دندان باشد.
عوامل بیمار: سن بیمار، عادات بهداشت دهان و دندان و ملاحظات مالی 

ممکن است بر انتخاب مواد ترمیمی تأثیر بگذارد.
مهارت و اولویت اپراتور: تجربه و راحتی پزشک با مواد خاص ممکن است 

بر انتخاب آنها تأثیر بگذارد.
چالش ها و مسیرهای آینده:

طول عمر: بهبود دوام و طول عمر ترمیم ها برای به حداقل رساندن نیاز 
به جایگزینی در اولویت قرار دارد.

زیســت سازگاری: برای توســعه موادی که زیست سازگاری مطلوب را 
نشان می  دهند و واکنش  های نامطلوب را به حداقل می  رسانند. تحقیقات 

مداوم مورد نیاز است.
ساده  سازی تکنیک  ها: ساده  سازی روش  ها و تکنیک  های ترمیمی 
می  تواند کارایی را بهبود بخشد و زمان نشستن روی صندلی را کاهش 

دهد.
مقــرون به صرفه بودن: متعادل کــردن هزینه مواد با عملکرد بالینی و 
طول عمر آنها برای اطمینان از دسترسی به مراقبت های با کیفیت دندان 

ضروری است.
سخن پایانی

مواد دندانپزشکی ترمیم کننده دندان با پیشرفت  های علم مواد، فناوری 
و تحقیقات بالینی دســتخوش تحولات چشمگیری شده  اند. انتخاب یک 
ماده ترمیمی مناسب مستلزم بررسی دقیق عوامل مختلف از جمله زیست 
ســازگاری، خواص مکانیکی، زیبایی شناسی و نشــانه های بالینی است. 
تحقیقات و نوآوری های مســتمر برای رسیدگی به چالش های مرتبط با 
دندانپزشــکی ترمیمی و بهبود نتایج بیماران در سال های آینده ضروری 

است.

سرمقاله

مدیرکل نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری تاکید کرد؛

ممنوعیت تغییر قیمت خدمات گردشگری در نوروز
مدیــرکل نظــارت و ارزیابی خدمات 
میراث فرهنگــی،  وزارت  گردشــگری 
گردشگری و صنایع دســتی تاکید کرد: 
تأسیسات گردشگری سراسر کشور مجاز 
به هیچ گونه افزایش نرخی در ایام نوروز 

۱۴۰۳ نیستند.
یحیــی نقــی زاده محجــوب گفت: 
براساس مفاد دســتورالعمل نرخ گذاری 
تأسیســات گردشگری، بازه زمانی اعتبار 
نرخنامه تمام تأسیســات گردشگری از 
ابتدای مهرماه هر سال تا پایان شهریورماه 
سال بعد بوده و بر همین اساس معاونت 
میراث فرهنگــی،  وزارت  گردشــگری 
صنایع دســتی و گردشگری در بخشنامه 
مــورخ   ۱۴۰۲۲۴۰۰/۱۹۵۰۵ شــماره 
۲۹/۹/۱۴۰۲ با اعلام سقف افزایش نرخ 
تأسیســات گردشــگری که با توجه به 
شعار سال و سیاســت های دولت در امر 
مهار تورم و رشد تولید و با درنظر گرفتن 
شاخص نرخ تورم اعلام شده از سوی بانک 

مرکزی تهیه و بــرای اجرا به ادارات کل 
اســتانی ابلاغ شده، تاکید شده است که 
تأسیسات گردشگری در بازه زمانی اعتبار 
نرخنامه، مجاز به هیچ گونه افزایش نرخی 

نخواهند بود.
او افــزود: بــا توجه به پایــان مهلت 
زمانی تعریف شــده از ســوی اداره کل 
نظارت و ارزیابی خدمات گردشــگری به 
منظور بارگذاری نرخنامه ها در ســامانه 
مربوطه، تاسیســات گردشــگری اساساً 
امکان تغییر نرخنامه هــای جدید را که 
به صورت الکترونیک صادر شده و دارای 
کد اعتبارسنجی است، نداشته و هرگونه 
ادعایی مبنی بر عدم ابلاغ نرخ یا احتمال 
تغییر آن از ســوی تاسیسات گردشگری 

صحت ندارد.
نقــی زاده ادامه داد: بــا توجه به الزام 
تأسیســات گردشگری به نصب نرخنامه 
صادره در مکان مناســب و فراهم بودن 
امــکان رویت مســتقیم آن از ســوی 

مشتریان، مسافران و گردشگران می توانند 
در صورت مشاهده هرگونه تخلف در این 
زمینه، نسبت به ثبت شکایت در سامانه 
۰۹۶۲۹ و یا تماس با شــماره تلفن های 

قیدشده در نرخنامه اقدام کنند.
مدیــرکل نظــارت و ارزیابی خدمات 
گردشــگری گفت: فروش خدمات مراکز 
اقامتی در ســایت های رزرواسیون، فراتر 
از نرخ مصوب ابلاغ شــده از سوی وزارت 
متبوع برخلاف مقررات بوده، در صورت 
مشــاهده هرگونه تخلف علاوه بر مرکز 
واحد گردشگری  با  رزرواسیون متخلف، 
نیز برخورد خواهد شــد. لذا به مدیران 
تاسیسات گردشگری توصیه اکید می شود 
قیمت های مندرج در ســایت های طرف 
قرارداد را به صورت مســتمر رصد کرده 
تا تبعات ناشی از گرانفروشی سایت های 

رزرواسیون گریبان گیر آنها نشود.
نقی زاده در پایان یادآور شد: با توجه 
به نزدیکی تعطیــلات نوروزی و افزایش 

سفرهای هموطنان عزیز، مراتب به ادارات 
کل استانی نیز ابلاغ شده تا ضمن تشدید 

نظارت های میدانــی، موضوع برخورد با 
گرانفروشــی و افزایش قیمت نامتعارف 

مراکز اقامتی را به صــورت ویژه و با قید 
فوریت در دستور کار قرار دهند.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
در دیدار رئیس جمهــور با مدیران 
مسئول رســانه ها، گفت: در جامعه 
رسانه ای در موضوعات اصلی و مهم 
بین بخش هــای مختلفِ این جامعه 
متنوع، وحدت و همبســتگی بالایی 

را شاهد هستیم.
محمدمهدی اسماعیلی با تاکید بر 
این نکته افزود: در طول ماه های اخیر 
در موضوع غزه، همه اهالی رسانه در 
جلســات متعدد و در تولید محتوا با 

قوت فعالیت کردند.
او درباره انتخابات مجلس شورای 
اسلامی، اظهار کرد: با وجود اختلاف 
سلیقه هایی که طبیعی هم هست، در 
اصلِ انتخابات، همه رســانه ها متفق 
بودند چرا که برای منافع ملی همه 

باید دست به دست هم دهند.
وزیر فرهنگ ادامه داد: در جلسه 
تالار  انتخابــات  در  باشــکوهی که 
وحدت برگزار شــد، اصحاب رسانه 
حاضر شدند و یک همبستگی بالای 

ملی را به نمایش گذاشتند.
او افزود: از طرفی امســال بعد از 
چندسال وقفه، نمایشگاه رسانه های 
ایران را در آســتانه انتخابات برگزار 

کردیم کــه فوق العاده مهــم بود و 
فضای پرنشاطی را بین اهالی رسانه 

ایجاد کرد.
وزیر فرهنگ ادامه داد: توجه دولت 
و اهتمــام و دســتور رئیس جمهور 
برای حمایت از جریان رسانه ای مورد 
تاکید بود و به رغم همه مشــکلات 
تلاش کردیم که بتوانیم بخشــی از 

این مشکلات را حل کنیم.
اســماعیلی ادامــه داد: مجموعه 
صنــدوق اعتباری هنــر برنامه های 
پشــتیبانی بســیاری دارد و ایــن 
صندوق متعلق به رســانه هم است. 
حدود ۲۰۰ درصد رشــد خبرنگاران 

عضــو را در این صندوق داشــتیم و 
برنامه های حمایتی در حوزه مسکن 
را از تابســتان گذشته شروع کردیم. 
امیدواریم این اقدام بخش مهمی از 
توقع روزنامه نگاران و اصحاب رسانه 

را برآورده کند.
بنابر اعــلام روابط عمومی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، او در پایان، 
گفت: امیدواریــم دولت با اهتمام و 
مدیریت شخص رئیس جمهور بتواند 
در همیــن دوره چهارســاله دولت 
ســیزدهم بخش عمده ای از مسائل 
به جا مانده و مشکلات را حل وفصل 

کند.

معاون سیما تشریح کرد؛

تلویزیون در سال جدید چه اولویتی دارد؟
دربــاره  ســیما  معــاون 
اولویت های تلویزیون در ســال 
آینــده تاکید کــرد: مهمترین 
اولویــت ما تحول  و بزرگترین 
ســاختاری اســت که بــه ثمر 

خواهد نشست.
محســن برمهانــی ـ معاون 
ســیما ـ در پاســخ بــه اینکه 
تلویزیون  اولویت های  مهمترین 
در ســال ۱۴۰۳ چــه خواهد 
بــود و آیــا شــبکه ای حذف و 
اضافه خواهد شد؟ توضیح داد: 
مهمترین و بزرگترین اولویت ما 
تحول ساختاری است که به ثمر 

خواهد نشست.
وی در زمینــه ایــن تحول 
ســاختاری توضیح داد: در دنیا 
نوع اداره شبکه های زنجیره ای با 

آن چیزی که ما در ایران داریم، متفاوت است. ما می خواهیم این را شبیه به تجربه زیسته ی دنیا در اداره شبکه های 
زنجیره ای کنیم و در این زمینه تمرکز خود را در تولید پخش و محتوا خواهیم داشت.

برمهانی همچنین درباره پخش زنده دربی صد و ســوم که قرار است با حضور داوران زن رقم بخورد، تاکید کرد: 
رسانه ملی حتما استانداردها را باید در این بازی رعایت کند. وقتی شما یک مسابقه ورزشی خارجی را پخش می کنید 

در لحظاتی شاید نتوانید تفکیک را در بک گراند داشته باشید.
معاون سیما در پایان درباره ویژه برنامه های رمضان و نوروز نیز اظهار کرد: امیدواریم این ترکیب دو بهاری که چیده 

شده است، مخاطبان به لحاظ معنوی و سرگرمی، از این ترکیب در کنار هم بهره ببرند. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در دیدار رئیس جمهور با مدیران مسئول رسانه ها عنوان کرد؛

وحدت رسانه ها علی رغم وجود اختلاف سلیقه

مدیرعامل صنــدوق اعتباری هنر در روزهای پایانی ســال 
۱۴۰۲ با برگزاری یک نشســت رســانه ای به تشــریح عملکرد 
مجموعه تحت مدیریت خود در ســال جاری و اعلام برنامه های 

سال آینده پرداخت.
نشست رسانه ای سید مجید پوراحمدی مدیرعامل صندوق 
اعتباری هنر به منظور تشــریح عملکرد ســال ۱۴۰۲ و اعلام 
برنامه های سال آینده مجموعه تحت مدیریت خود با محوریت 

توانمندسازی اصحاب فرهنگ و هنر برگزار شد.
* برنامه صندوق اعتباری هنر در سال ۱۴۰3 چیست؟

ســید مجید پوراحمدی مدیرعامل صندوق اعتباری هنر در 
ابتدای این نشست خبری ضمن ارایه گزارشی از روند فعالیت های 
مجموعه تحت مدیریت خود گفت: اساسا صندوق اعتباری دارای 
۲ بال فعالیت اســت. اول بال فعالیت هــای حمایتی از اصحاب 
فرهنگ و هنر اســت و بال دوم بحث توانمندســازی در حوزه 
کســب و کارهای مربوط به فعالیت های فرهنگی هنری است. 
البته عمده فعالیت ما در ســال گذشته متمرکز بر فعالیت های 
حمایتی بود اما امســال تلاش کردیــم در حوزه تقویب بخش 
توانمندسازی کارهایی را انجام دهیم. شرایطی که خوشبختامه 

منجر به فعالیت های خوبی در این زمینه شد.
وی افــزود: ما در بخش حمایتی تــلاش می کردیم تا دایره 
تنوع حمایت ها را گســترش دهیم. در این بخش علاوه موضوع 
عضوپذیری که دربرگیرنده روش های مختلفی بود نهایت پوشش 
را انجــام دادیم تا ماجرای عضوپذیــری راحت تر و در برگیرنده 
سرعت بیشتری باشــد. در این بخش باز هم تلاش می کنیم تا 
در مرحلــه عضوگیری کارهای دشــوار و موانع را برطرف کنیم 
تــا در این حوزه شــاهد حضور گســترده تری از هنرمندان در 
صندوق باشــیم. ما در همین چارچوب موضوع »نشــان اعتبار 
هنر« را داشتیم که بیشتر متمرکز بر استان ها بود. شرایطی که 
دربرگیرنده محدودیت هایی برای دریافت نشان درجه یک هنری 

بود و این طرح به نوعی راحت تر از نشان درجه یک بود.
* رشد ۱۷۰ درصدی به اعضای کم توان حوزه فرهنگ 

و هنر

مدیرعامــل صندوق اعتباری هنری ادامه داد: رســیدگی به 
اعضــای کم توان موضــوع مهمی بود که نهایــت تلاش خود را 
انجام دادیم تا در این بخش با یک رشد ۱۷۰ درصدی از اعضای 
بیشــتری در این زمینه حمایت کنیم. ما در طرح »نیک مهر« 
نیــز کارهایی انجام دادیم تا بتوانیم با حوزه حمایتی بیشــتری 
از هنرمنــدان روبه رو باشــیم. در این زمینه نیــز فعالیت های 
خوبی انجام گرفته که از ابتدای ســال آینده هنرمندان کم توان 

کمک های حمایتی بیشتری دریافت می کنند.
پوراحمدی ضمن ارایــه توضیحاتی درباره روند حمایت های 
دیگر صندوق اعتباری هنر در حوزه های بیمه ای و بیمه تکمیلی 
که پیش تر درباره جزییات آن در رسانه ها اطلاع رسانی شده بود، 
بیان کرد: صنــدوق در موضوعات مختلف فعالیت های حمایتی 
را انجام داده اســت. حتی در حوزه سهم بیمه تامین اجتماعی 
اصحاب فرهنگ و هنر که برخی ممکن اســت بضاعت پرداخت 
آن را نداشته باشــند پرداختی هایی داشتیم که مایه افتخار ما 
اســت. به طور کلی ما اکنون شــاهد بیش از ۳۶ طرح حمایتی 
از اصحاب فرهنگ و هنر هســتیم که تــلاش داریم این عدد را 
افزایش دهیم. ما به حدود ۲۳ هزار نفر از اعضا تسهیلات حمایتی 
در قالب وام پرداخت کردیم که فکر می کنم دربرگیرنده یک آمار 

بسیار خوب است.
* طراحی یک سامانه ویژه با هدف تسهیل در پرداخت 

تسهیلات
وی درباره موضوع تســهیلات بانکی ویژه اصحاب فرهنگ و 
هنر گفت: ما مشــغول طراحی ســامانه ای هستیم که در حوزه 
سرعت عمل دریافت تســهیلات بتوانیم کارهای خوبی را انجام 
دهیــم. مذاکراتی هم با بانک های عامل داشــتیم تا بتوانیم در 
قالب زیادی، تضامین دریافت شــده از بانک های پرداخت کننده 
تسهیلات را کم کنیم. این موضوع هم سرعت دریافت تسهیلات 
را بیشــتر می کند و هم موجب حفــظ کرامت اعضای صندوق 
اعتباری هنر می شــود. ما تمام تلاش مان را انجام می دادیم که 
پروسه واریز تسهیلات اولا با پایین ترین میزان نرخ سود و دوما 

در عرض ۷۲ ساعت به حساب متقاضیان واریز شوند.

مدیرعامل صندوق اعتباری هنر در ادامه این نشست رسانه ای 
ضمن ارایه توضیحاتی درباره طرح های مختلف حمایتی صندوق 
که طی ماه های گذشــته جزییات آن اعلام شده بود، به وظایف 
کلان صندوق اعتباری هنر در حوزه توانمندسازی این مجموعه 
تحت پوشش وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی اشاره کرد و گفت: 
مردمی سازی آثار و تجاری سازی تولیدات، خدمات کسب و کار 
فرهنگی هنری، سرمایه گذاری، مشارکت و جذب منابع و توسعه 
انواع بازارها، هویت فیزیکی، تمرکز و شفافیت در خدمات مالی، 
تشکیل سبد رفاهی خدماتی، مدیریت و ساماندهی اطلاعات و 
داده هــا، آموزش، تبیین و توســعه مدیریت خدمات صندوق از 
جمله مواردی است که در حوزه وظایف کلان صندوق اعتباری 

هنر برای توانمندسازی مورد توجه قرار گرفته است.
* تشریح وظایف کلان صندوق اعتباری هنر در حوزه 

توانمندسازی
پوراحمــدی بیان کــرد: در حــوزه »مردمی ســازی آثار و 
تجاری سازی تولیدات« که توســط شرکت توسعه تجارت هنر 
و رســانه از مجموعه تابعه صندوق اعتباری هنر اجرا می شــود، 
مواردی چون خرید و فروش آثار هنری، شناســایی استعدادها، 
تهیه ســکوهای خرید و فروش آثار هنری، غرفه فروش محلی 
و گالری دایمی آثار مورد توجه اســت. در حوزه »کســب کار و 
فرهنگی هنری« علاوه بر تاسیس یک مرکز مشاوره به نام »ماه« 
بحث »جایزه ملی اقتصاد هنر«، »راهنمایی توسعه کسب و کار«، 
»مشاوره های حقوقی و قضایی«، »مشاوره کارگزینی و آموزش« 
جزو الویت ها است. در حوزه »سرمایه گذاری، مشارکت و جذب 
منابع و توسعه انواع بازارها« تدوین اطلس تولید و ارایه آثار ذیل 
فعالیت های شرکت »توسعه اقتصاد هنر آتیه« مورد توجه است. 
ضمن اینکه تدوین و طراحی گردشگری هنری و تشکیل بنیاد 

نیکوکاری هنر از موضوعات مهم ما این بخش است.
وی در ادامه توضیحات این بخش بود که به موضوع »هویت 
فیزیکی، تمرکز و شفافیت در خدمات مالی، تشکیل سبد رفاهی 
خدماتی« اشاره کرد و گفت: ارایه بسته های رفاهی، بهداشتی و 
درمانی، موضوع »هنر کارت« ذیل شرکت »مهان اندیشه کام« 

در حوزه بین المللی، کارت شناسایی بانکی، باشگاه هنرکارت در 
این بخش مورد توجه اســت. ما در حوزه مدیریت و ساماندهی 
اطلاعات و داده ها به موضوعاتی چون »بانک اطلاعات ســرمایه 
انسانی«، »سامانه اطلاعات یکپارچه هنرمندان )سایه(«، »سامانه 

پیام رسان صندوق هنر« توجه بیشتری داشتیم.
* اعلام جزییات طرح »با فردا« صندوق اعتباری هنر

صندوق اعتباری هنر طی یکی ۲ ســال گذشته تمام تلاش 
را انجام دادیم تا بتوانیم مســیر امیدبخشــی را در حوزه عدالت 
فرهنگی، توزیع منابع، شــفافیت طی کنیم. بــرای اولین بار در 
تاریخ تشــکیل صندوق اعتباری هنر توانستیم گزارش مطلوبی 
از حســابرس قانونی دریافت کنیم. شــرایطی که خوشبختانه 
موجب قدردانی وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی هم شــد. این 
در حوزه مدیریتی بخش اقتصادی اتفاق بســیار مطلوبی است. 
شــرایطی که هم در صندوق و هم در مجموعه وزارت ارشــاد 
بی نظیر بود و مسیری که نشان دهنده قانونمندی و شفاف سازی 
اســت. ما در تلاش هســتیم تا در حوزه ارایه آمار فعالیت هایی 
را برای شفاف ســازی انجام دهیم که به زودی محقق می شــود. 
البتــه در حوزه »آمــوزش، تبیین و توســعه مدیریت خدمات 
صندوق« موضوع »طرح کارگاه های انســانی« مورد توجه است. 
در این بخش »شــرکت در کارگروه های انسانی«، »به روزرسانی 
و یکسان ســازی اطلاعات«، »تبادل تجارت با رفع ابهامات« از 

اولویت های ما است.
پوراحمدی بیان کرد: در ســال ۱۴۰۲ بیش از ۱۰ هزار نفر 
به صندوق اضافه شــدند که با این میــزان، حدود ۶۰ هزار نفر 
تعداد بیمه شــدگان ما هســتند. ما نزدیک ۱۶۳ میلیارد تومان 
هم تســهیلات پرداخت کردیم. در کنار تجلیــل از هنرمندان 
پیشکســوت اســتان ها طراحی طرحی با نام »با فردا« را انجام 
دادیم که هدف این طرح تجلیل از هنرمندان چوان و بااستعداد و 
نخبه استان ها و شهرهای مختلف کشور است. به واسطه این طرح 
دنبال این هستیم که علاوه بر تجلیل و زمینه های شناساندن این 
هنرمندان در ســطح ملی، بتوانند از امکانات بیشتری برخوردار 

باشند.
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